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POČETAK U 9,40 ČASOVA 

SADRŽAJ: 

Pre dnevnog reda: I - Čitanje i usvajanje za- 
pisnika  XXVII  redovnog sastanka; 

2 — Saopštenje izveštaja Ministra saobraćaja 0 
odgovoru na interpelaciju dr, Zivojina Popovića; 

.'i — Molbe  i  žalbe. 
Govornici: Aleksandar Lazarević (primedba na zapisnik), 

sekretar dr. Andrej Veble (odgovor na priniedbu na zapisnik), 
pretsednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (odgovor na рм- 
inedbti   na   zapisnik). 

Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima 
izveštaja Finansiskog odbora o predlogu budžeta 
državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansi- 
skog zakona /.n budžetsku 1938/39 godinu i to; 

1 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XII 
razdeo  —•  Ministarstvo  pošta,  telegrafa  i  telefona. 

Govornici: Ministar pošta, telegrafa i telefona Vojko R. 
Cvrkić (dva puta), Milan Banić (radi ličnog objašnjenja), Joca 
Georgijević, izvestilac manjine Ivan Moliorič, Vojislav l.azić 
(u ime grupe Nezavisnog kluba), pretsednik Narodne skupštine 
Stevan Cirić (Četiri puta), Dimitrije Vujić (n ime grupe Jugo- 
ilovenskog kluba), dr. Branko Kaluderiić, Mllenko Glišić, 
Luka Avramović, potpretsednik Narodne skupštine Franjo 
Markić (pet puta), izvestilac dr. Caslav Nikitović. 

Pretsednik  Stevan  Ćirić:  Gospodo  narodni  po- 
slanici,  imam  čast  otvoriti  XXVIII redovni sastanak 

Narodne skupštino. Molim sekretara g, dr. Veblea da 
izvoli   pročitati  zapisnik   prethodnog sastanka. 

Sekretar dr. Andrej Veble pročita zapisnik XXVII 
redovnog sastanka Narodne skupštine. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih poslanika kakvu primedbu na zapisnik? 
(Aleksandar Lazarević: Molim za  reći). 

Ima reČ narodni poslanik g. Aleksandar Laza- 
rević. 

Aleksandar Lazarević: Gospodo narodni posla- 
nici, iz pročitanog zapisnika vidimo da je budžet 
Ministarstva vojske i mornarice primljen sa ogrom- 
nom većinom glasova. Sadržina zapisnika ne slaže se 
sa stvarnim činjenicama. Gospodin Pretsednik Na- 
rodne skupštine pri izglasavanju budžeta Ministar- 
stva vojske j izjavio je, da je budžet Ministarstva 
vojske i mornarice primljen sa tri glasa protiv. Juče- 
ranja konstatacija gospodina Pretsednika sa dana- 
šnjim zapisnikom ne slaže se, pa stoga ovaj zapisnik 
nije tačan. To je jedno. A drugo, ja sam pored reči 
zbog netačnosti zapisnika uzeo reč i zbog povrede 
Poslovnika. Po § 93 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini Gospodin Pretsednik Narodne 
skupštine nije ovlašćen da prilikom glasanja sede- 
njem i ustajanjem prebrojava glasove, a kada je 
Gospodin Pretsednik već tom prilikom i protiv ja- 
snog  propisa  Poslovnika  prebrojavao  glasove  pro- 
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tiv, onda je trebao da prebrojava i glasove za. 
(Života Milanović: Sa svima glasovima protiv tri! To 
je tako bilo!) Ali ja konstatujem da je ta konstata- 
cija Gospodina Pretsednika o rezultatu glasanja po- 
vredila Poslovnik, jer u Poslovniku ne stoji da se 
prilikom glasanja sedenjem i ustajanjem glasovi pre- 
brojavaju, već se tom prilikom prosto objavi da je 
većina glasala za ili pfotiv. Ja sam u ovom prebro- 
javanju Gospodina Pretsednika shvatio izvesnu ten- 
denciju u vezi moga jučeranjeg glasanja, zato sa 
ovi)!;-a mesta moram da dam izjavu pošto to nisam 
učinio juče pre glasanja. Ja sam poslanik koji sam 
došao u Skupštinu poverenjem naroda Sreza ople- 
načkog, i ne samo ja, koji sam danas poslanik Sreza 
oplenačkog, nego i svaki drugi poslanik koji bi posle 
mene došao u ovaj Dom ne može biti protiv' vojske, 
kojoj stoji na čelu Nj. V. Kralj. Ja sam glasao protiv 
budžeta Ministarstva vojske, ali zato ja nisam glasao 
i nikad ne mogu biti protiv vojske. Nisam imao po- 
verenje u Vladu Milana Stojadinovića, u kojoj je i 
sam Ministar vojske g, Marić, pa kada nemam po- 
verenje u Vladu, ne mogu imati povcrenje ni u sa- 
mog Ministra vojske i zbog toga sam glasao protiv. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima sekretar g. dr. 
Andrej Veble da se izjasni da li prima primedbu g. 
Lazarevića na zapisnik. 

Sekretar dr. Andrej Veble: Gospodo narodni 
poslanici, čast mi je izjaviti da ne mogu primiti 
primedbu g. Lazarevića na zapisnik, pošto je zapisnik 
sastavljen po propisima Zakona o poslovnom redu 
U Narodnoj skupštini. Uostalom g. Lazarević nije 
govorio o zapisniku ,nego je govorio o povredi Po- 
slovnika, a te povrede nije bilo. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 
slanici. Narodna skupština ima da resi: da li prima 
ovu primedbu na zapisnik ili ne prima. Gospoda koja 
primaju primedbu, neka izvole sedeti, a koja ne pri- 
maju, neka izvole ustati. (Većina sedi) Objavljujem 
da je zapisnik primljen onako kako je pročitaq. 

" Gospodo narodni poslanici, po Zakonu o poslov- 
nom redu — kaže g. Lazarević - Pretsednik nije 
ovlašten da broji glasove. Ali mu to nije ni zabra- 
njeno. (Pljeskanje na desnici). Ja mislim, gospodo 
narodni poslanici, da je dužnost Pretsednika Narodne 
skupštine, da, po mogućnosti, proglasi rezultat gla- 
sanja onako tačno, kako je to zaista bilo. 1 ja pitam 
g. Lazarevića: je li bilo svega tri glasa protiv? 
(Aleksandar Lazarević: To je tačno!) Dakle, kako sam 
istinu rekao, ne vidim, zašto da mi se ta istina pre- 
bacuje.Ja nisam ništa drugo bteo da učinim do li, 
da ispunim do kraju svoju dužnost, da, prilikom 
objave rezultata glasanja, dam vernu sliku, koju je 
Narodna skupština u pogledu na Ministarstvo voj- 
ske i mornarice pokazivala. (Pljeskanje u centnmni 
i na desnici.) 

Gospodo poslanici, izvolite čuti jedan Ministar- 
ski  izvest a j. 

Sekretar Andrej Veble (saopštava): G. Ministar 
saobraćaja izvest a va da će na interpelaciju narodnog 
poslanika g, dr. Zivojina PopoVića, — o osiguranju 
železuičke pruge kod Ćuprije od izliva reke Velike 
Morave — odgovoriti kad prikupi sve potrebne po- 
datke- 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovaj izveštaj uzima se 
na  znanje. —  Izvolite  čuti  molbe  i  žalbe. 

Sekretar Andrej Veble (saopštava): Narodnoj 
skupštini uputili su molbu i žalbe i to: Gesler Tere- 
zija,  Kasatović  Hristina,   Perović  Zorka, Mihailović 

Radovan, Davidović Gavra, Blagojević nosiljka, M;ir 
ković Milija, Jovanović Živko, Polak dr. Frano, .\vi0. 
stolović Zoja, Filipbvić Stanislav, Jovan Spirkovi/ 
Jagoš Pandurica, Radoš Pavo, Franc Rejec, Debev;jc' 
Hejvika, Dragomir Minić-Milošević, Apostolović Xe. 
da, Amlelković Dacko, Siljanović Anđelko, Ezić Einj. 
na   i  Kovačević  Marcela. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ove molbe i žalbe bi{ 
upučne   Odboru  za  molbe   i   žalbe. 

Gospodo narodni poslanici, prelazimo na dnevni 
red. Na dnevnom je redu: 

Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja p. 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih raj. 
hoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona 
za  budžetsku   1938/39 godinu  i  to: 

Pretres budžeta rashoda — XII razdeo — Mini. 
starstVO   pošta,   telegrafa   i   telefona. 

Gospodo narodni poslanici, radićemo nepre- 
kidno do kraja da bi smo se mogli posle svrSeiic 
sednice posle podne i ceo sutrašnji dan odmoriti 
Zato vas molim, da gospoda govornici uzmu па 
znanje, da nećemo imati prekidanja u ovoj dana- 
šnjoj sednici. (Dr. Ivan Mohorič: Šta dolazi iza Mini. 
starstva pošta?) Iza Ministarstva pošta doći će Mini. 
starstvo građevina, pa verovatno Ministarstvo trgo, 
vine i industrije, pa Ministarstvo šuma i rudnika, | 
Ministarstvo   inostranih  poslova. 

Reč ima Ministar pošta, telegrafa i telefona g, 
Vojko Cvrkić. 

Мттстар пошта, телеграфа и телсфоиа Војко 
Чвркић: Господо, буџет расхода Минпстарства no- 
шта, телеграфа и телефона рађен je у духу доса- 
дацИБИХ пачела буџетске политике, коју спроводц 
Краљевска влада и у духу општих интенција Кра- 
љевске пладе na санирању паших државппх фипац. 
оија n na оживлЈавању и спажењу name народн« 
привреде. Основна тежња при изради овог прел 
ra буџета била je дово1)Сње расхода у склад са 
СТВаршш n пајпеопходипјпм потребама nonriau- 
ске, телеграфске и телефОМске службе, која као 
оаобраћајно сретство, претставл>а једаи важан чц. 
im.ian name пародне прнвреде н држаипе алмпни- 
страције. 

HcnnTvjvlm пајдетаљније потребу сваког пре- 
дложеиог расхода, иастојавао сам, с обзиром Ha 
општу економску ситуацију наше земље, да расхо- 
де сведем на реалну IH неопходну меру, a.in cau 
истовремепо морао водити рачуна и o томе, да се 
ова важна служба одржи на здравом основу и што 
бол>е оспособи за своју важну задаћу. Mniielm у 
томе правцу мрајње nanopc, био сам ипак код из- 
весппх буџетских партпја и позиција принуђен дл 
изађем из оквпра садаших расхода и пзвссне неоц. 
кодне расходе повећам у ннтсресу саме службе. 

Предлог буџета расхода за 1938/39 годину из- 
иоси 418,105.159 дппара. Vnopehen ca буџетом за 
1937/38 годину пшећан je за укупно 38,726.748 ди- 
нара. Ово noBehaibe долази из три разлога: 

а) због noBchaiba личиих и породичннх дода< 
така службеницима и паграда днсвннчарима, na 
оспову одлука Миннстарског савета донстих у току 
ове годипе, у округлом   изпосу   од   11,000.000  днн. 

б) затим због повећања броја службеника n 
уговорних поштара, које je диктовано неопходном 
потребом службе, што je изазвало noBehaHin расход 
од 4,480.000 динара; a 
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в) остатак повећаша у заокругљеном износу од 
-".,250.000 динара пада на попсћањс    матсријалних 
расхода  за све прсте службе.    Али ово повећање 
матсријалпих расхода за 23,250.000 дишра не зна- 
чи ла  lic сс и у толиком износу моћи    иабаппти и 
више матсријала,   апарата    и   лругнх    потребних 
прсдмета за службу, нсго у текућој буџетској годи- 
НИ н за толико проширити, пооо.мпати/односно, за 
годико     изградити  ионих објската,    потрсбних за 
поцгганско-телеграфско-телефонски саобраћај. Kao 
што je и иама познато, у току 1037 године наступи- 
ло je осетно поскупљипаи>с мстала и стубова, који 
се у nchn.M колнчииама у прерађеном стању набав- 
л^ају за п. т. т. потребе. Ту долази na првом месгу 
бзасар, олово, цинк и гвожђе. Оси.м тога запажено 
je у току оие године осетно пос1<упл>иваљ и другог 
мате{-)и ja.ia,  a  парочито сгубова, хартијс  и друго, 
којс се набавлЈа за редовне   поштаискс,  телеграфт 
ске и телефонске потребе. Познато je, порсл тога, 
да je м радиа снага н према прошлој години знатао 
поскупела. Овај факат имао je за послелицу то, да 
се и у TeKviioj буџетској годшш иису могле покри- 
fn  свс   најпеопходиијс  потребе   пзпосмма буџетом 
npe;unil)CnnM, Jiclicv се морале покриватн    јсдпим 
лелом  и   из накнадно добивених крсдпта. Претпо- 
cran.i.;!ј\1|И да he садан.с тржне   цене   материјала 
и радне  спаге остати у истим граиицама и у току 
буџетске  1938/39 године један знатан дсо овог no- 
већанга биће \-г10трсбл.еи na плаћање материјала no 
скупљод  цени него што je износио у 1030 годкни. 
Даље,  нз ове  поисКаие су.мс имају се испла^пвати 
и ануитети на досада закључене зајмове ма По- 
.'Јпаиске  ттедноннцс, који износс дииара 8,393.000 
ните иего тто je то прсдви^еио у гекућем буџету. 
Са.мо   једаи незнатиији део onor повећања матери- 
јалних  расхода Mohu he да се користи за нове no- 
штанске, телеграфске и телефонске потребе. 

Прома томс, предлог буџета подручног ми Ми- 
кистарства предвиђа \r главмом шжриће -р^схода 
за редовне поштанске, телеграфско n телефоноое 
lunpvnc, a за нове пптребе, у цил>у побољшања 
(■•[\л<Г)с, прелпи1)С1111 су веома скромни износи, те сс 

■д тога ne могу mi очекИватп неки велики ра- 
;и>ми Fta усавршаваи.у и побо.ј.тан.у службе са ова- 
ко осетно компромираиим буџетом расхода. 

ГТрслазећи на дстал.по аиалпзираље појсдииих 
група расхода, сматрам за потрсбно да у првом 
реду додирнем »ајвећу и главну групу буџетских 
расход.-! подручног MTI Мииисгарства, групу која 
обухвата one лнчне расходе, показапе na паргија- 
иа 735. 736, 752, 753. 754, 755 TI 750. Укупни лпмпп 
расхоли no свима овим партпјама износе дипара 
242,013.628, mro чипи 57.88?,; од укупно предложе- 
пих расхода. Од ове суме отпала na Мшшстаргпи) 
са Глапном п. т. т. радпоницом 8,408.030 динара, a 
uri гпо.ч.пу службу 233,004.989 дппара. 

Укуиап број службеиика предвиђених у пред- 
iory буџета изнош: 

а) чиповппка 4.978 
б) чиноииичких ПЈтправппка    ....       027 
в) лпаиичппка 2.247 
г) служител.а 3.034 
д) контр.  чпповппка  и  днеђЈтчара    ■       ~^ 

Укуппо  llJi(i') 

Овоме броју треба додати још 1333 уговорних 
поштара, који су упослеии у уговорним поштама 

Пре.ма 1937/38 буџетсмој годппп извршено je у 
предлогу буџета за 1938/39 годину повећање и то: 

чиновника 59. чнновппчкпх прпправпнка 65, зва- 
ничника и служител.а 102 n лпевничара 51, umt 
4inni укупно 337 службеника. Број уговорнш no- 
штара nonelian je за 170. колико je последњих Me- 
cena отворено нових уговорппх пошта. 

Овом noBclian.y службеника морао слм iipn- 
ступнти због тога да бих поштама. телеграф11ма и 
телефонима омогућио правилпо и благовремено 
савлађивање целокупног дмевног промбта, који се 
пз године у годппу пагло повећава и тежи да пре- 
ђе ло сада пајвеНм рекорднп промет из 1030/31 го- 
дине, јер сам се и лично у иногрбројним случаје- 
вима на лицу места осведочио, да поштангко-тсле- 
графско-телефонски службеници прше своју ду- 
жносг под прло теипсим условима и са великнм на- 
пором, нешјући, тако pehu, преко исл? годане ни 
дана за одмор. Такав преиапрегнут даноноћш! рад 
обобља црпе п.ихову'радпу енергију, a последица 
тога су многобројпа оболеља, нарочпто од тубер- 
кулозе. Тако je, na пр^гмер, према naiистичкпм по- 
дацима, нзнооиио број случајева оболења у 193о 
години 6574 са 160.949 дапа, нлп просечно 14 дана 
na сваког службеннка na годину. Другим речима, 
услед болести налазило се у 1935 години стално 
nan службе 441  службеппк. 

Статпсгика за 1936 годипу пружа у погледу 
о60л>ен>а п.т.т службекика следеће пбдатке: Број 
1м\чајсва оболлња изиогпо je 5.646 ca 171.000 да«а. 
По врсти болести било je случајева обољења и то: 
од туберкулозе 1.353, од заразних болести 172. од 
кожних болеспи 28, операција разне прпродс 143, 
од nopohaja 107. од осгалих болееги (грипа и лру- 
го) 3.843 случаја. Овако велитси проценат оболе- 
ii>a има једним добрим делом узрок у прпроди саме 
службе која je сколчана са великим тешкоћаМа и 
напорима, a с друге стране и у слабим хишјен- 
ским и cKoiioMCKiiM прилихама, под кхијима жпип 
данас државни службеник уопигге. 

Позпато je, изузетно од друтих усганова др- 
жавне адмиппстрације, да се целокупаи дневпи раД 
у rioniTii, Tcic ipa(|>y и телсфппу мора, ако сс жели 
пматп један уредан и добар саобраћај, безусловмо 
\- току нстог дана обавитп, n ио свршстку рада оим 
рачуип преглвдати, сравшти и закллчптп. Me могу 
се, као mro je то случај у мпогим' другим \ стапо- 
вама, одлагати за следећи лап onu послови, који 
се, према пропиои.ма, морају безусловно свршигН 
у току пстог дапа, без обзира колико he времена 
тај рад одузети службенику. Ово треба VBCK имати 
na VMV, кад je реч o потребнбм броју особл.а у no- 
штанско-телеграфско-телефочоким устаповама.. 

Прома i'iK'iimi промета у поједпппм поштама, 
који се изражапа у броју радних Гединица, утвр- 
ђује се m пеопходно потребап број радппх места, 
одпосно неопххздно noTiicoan број особља за савла- 
Кнвање целокупног диевпог промета. У току рани- 
јих буџетских годппа. у којпма je владала при- 
вредна депрссија. што je имало утицаја na знатно 
смањење поиггавоког, телеграфског и телефонског 
про.мста, иршеио je n смап.пиаи.с броја особл.а. 
Алм, почев од 1935 године, зачажа се сваке годипе 
у citii\!:i поштанско-^елеграфскб-телефонским уста- 
поиама осетно nonchaibc промета који у тежу ове, 
1037 године, показује нарочито скок према прет- 
ходној годгаш. To повећање промета пзазнва 
потребу за отварап.ем повпх ралпих мсста у ПО- 
штама, потребу за повећањем амбулантног особл.а, 
које у садањем саставу imje у иогућности да на 
време разрадн сав примљет! .матсчтјал, na сс ne- 

ću- 
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сто дешава да поштанске пошил.ке касне, што кол 
прнвредних кругопа изааива оправданс протесте и 
нсгодовап.а. nonciiaiiii мековни и штедни промет 
npcKio попгга имао je за иослсдицу потрсбу отва- 
paii>a нових радних места, тј. потребу за повећа- 
њем особља. Са садањим бројем особлЈа нсмогуКс 
je излазири у сусрет многобројним' оправдаиим за- 
хтсвима приврсдних кругова да се ограничена 
дисвна служба на телеграфу и телсфону продужи 
у неирскидиу, дневну, допоноћну и даноноћМу. Спа- 
жни развој туризма, који сс 'из године у годину 
стално повећава, не само дуж целог нашег Примор- 
ја, Bch и у другим многобројним туристичким ме- 
стима naiue земл.е, изазива такође у поштама један 
интеизиваи рад, који се са садањим бројем особЛ)а 
]w. можс урсдно и на врсме савлађивати. Исто гако 
са садаи>им бројем особл>а немогућс je обезбедити 
бол>и и бржи иоштаиски саодраћај, који још није 
иа тготребиој висиии. Све ово иле, с једие стране 
na штету лица која сс поштом служе, на штету 
пресгижа наше земл>е, a и на штету држаииих при- 
хола, a с друге стране на штету особл>а које прс- 
напрегнуто мора чссто nvra да ради за два лица, 
ican и да на раду остане много дуже нсго тто je 
то прошисано, самп да сав nocao у току истог даиа 
буде обављен. Не само да најважвијн поштаи- 
ски. телеграфски и телефонски центри, neii и јелаи 
велики број осталих потта, ради даиас са стату- 
сом оообља далеко маи.им иего je то неопхолно 
гкугребно, и само се једном ггожртвованам и саве- 
сном ралу подр^тог ми особл>а има да ппипшпе 
да последице недостатка v особљу HHCV веће. Че- 
сте појаве застоја у пријему, отпреми и ifcnopvuH 
пошиљака имају свога узрока јсдино v недостатку 
доволјНОг броја службеника. Лоставпа подручја, 
услед малог броја достаил,ача. ТОЛИКО су вслика 
да има случајева где су досгављачи v (Јхивичкој 
неиогућноста обићи сав рсон и изврпшти иелу ис- 
порук-у. Mnorn6pojmi технички радовк, који cv v 
гоку H3Bpiiieii)a, изискују такоће повећан број тех- 
ничког особл.а. Исто тако ново уведсне тсхничкс 
инсталације захтевају и nrmeliaibe тсхичког особл.а 
за н>ихов надзор и одржаваље. 

Све cv ово, господо, непобитни разлози, због 
којих сам бно npuHvhcii да прсдложим повећање 
6pnia садањег особл.а за 337. na вас молим да их 
изводите vcBoiirni. a верујем да сте и ви имати 
прилике да се лнчно освелочитс, да застој v no- 
пгтписком пословању пптиче тгајвећим делом услед 
нсдопол>ног броја особља. 

Да 'бих вам 'пружио барем донекле слику o 
пбиму послова no развим службама, којн сс v TOKV 
једне године обаве v поштанским, телеграфгким и 
телсфо^ским установама, гматпам за потребпо да 
вам o том навелем иеколико података из последње 
статисгикс из 193fi године. 

Обичних писмоиопгпх пош1ИЛ>ака разиих врста 
било je 334,723.420: 

новина n часописа 148,971.103; 
пакета 4,998.738, у вредиостп од 9.570,852.007 

дпиара; 
врелносних попшл.ака 534.011 v вредности од 

12,135.880 динара; 
откупних поишл>ака 3,358.844 v иредности ОД 

1.043.436.399 динара; 
поштанских налога 2.012 v врадности од дии. 

1,133.404 линара; 
уплаћевих поштанских упутница 6,172.567 у 

вредности од 2.905,516.660 дииара; 

штедних уплата и исплата 1,210.325 у вреди 
сти од 1.004,294.493 динара; ^ 

чековних уплата и исплата 13,777.178 у вр0 
ности од 24.528,638.546 динара; "^' 

транзитних пошил.ака 697.346 у вредности 
27,092.164 динара; 

Телеграма пјхимљвиих и отправљених жични 
путем било je 3,623.704 ca 70,179.942 речи; 

телеграма  примл.ених  и  отправл^пих  (Зежш 
ни.м -путем било je 265.335 ca 3,939.341 речи. 

Број обавлЈених међумвсних телефонских ра 
гонпра    у    унутрашњем    саобраћају    износио    i 
3,812.857   ca   4,303.274   говорних   једнница.    IV,, 
обављвних   међународиих   тслефонских разгово] 
износио je 345.502 и за то je утрошвно вромс 
1,610.695 мииута. Ово.ме треба лодати  joui rupoajJ 
на телефону у месном   саобраћају,  који   се   врцт 
било аутоматским вутем, било давањем веза прск 
теле(1)011ских службевика. 

Укуттап повчаии промет код паштанскик VCTT 
нова, односно укупан износ сума у готовом нод 
цу уплаћених и иоплаћених ва шалтерима noiiiT 
изиосио je у 1936/37 годани 32.907,606.685 динар? 
У овој су\ги 'није .обухваћвн износ вреднчхггних n.V 
тиљака, вредностних пакета, нитн уи\тари>и ц. 
чани   промет између  поједипнх   поштанских   усга 
нова. 

Док ове обичне пошил.ке знатно расту v свом 
броју, дотле препоручене inoiiiH,n>i<e опадају. a то 
зпачи да се код граћана све више појачава поч^, 
peibe у саму пошту, јер имају веру, да ће данас u 
једна обичиа пкшшљка бити предана на (>предел»с. 
иом месгу исто тако тачио. као и прспоручена iin, 
шиллса, mro значн да je повереН)е у пошту почело 
да растс. 

Исто тако се то oceha н KOJI пакета, a тсто, i-,,, 
сподо, то се осећа и код чековног 'промста. Чемо 
ни промет je много порастао. Док je у 1935 падици 
промет износио 14.749,434.676 динара, дотле  je aj 
9 моссци у 1937 годиии износио 20.093,673.904 лиЦ 

Уговории поштари. Расходи за уговорне no. 
utrape, предви^епи на партије 754, у износу > ■ 
21,855.000 линара, чине саставни део личних изда. 
така, Према буџету за 1937/38 год. ови су расхо 
noBcliaim за 1,385.000 динара. Ово гтовећап,е про. 
исгнчс највећим делом отуда, што je готово код 
свих уговорних пошта повећан промет, na су услед 
гога noBelian>a многе поште na основу Правнлникп 
o уговорним поштама преведеие у току ове годтк 
v одговарајуће прупе и разрсде, a према истом 
Правилнику, припадају уговорним (поштарима н 
повећане прииадлежпости, којс се исплаћују почсц 
са иарсдном буџетском годином. Поред овога. no. 
веНање расхода за уговопне nomrape долази и оту. 
да, ппо je у току овс буџетске годпне отворено 
Bnnie \гпворннх ггошта у местима, где су то изрпч- 
no захтевали прпвредпи, пационални и културнн 
интереси тих места и њихове најближе околпис 
Сем roni. предвиНени расход за уговорне поштаре 
обухвата и износ од 150.000 динара за отнаран.с 
нових десет до neTinaccr уговорпих пошта. Боој 
уговорннх пошта изиоси сада 1.333 и јсдан добар 
дсо поштанског, телеграфског н телефонског сао 
браћаја обавл>а се проко ibHX, aia оматрам за no- 
требно да сс у иеколико речп дотакчом n ових 
установа. 

Уговорие   поште   су   државис   установе.   i 
р6авд>ају свс врстс пошгаиске, телеграфске и толе- 
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фонске службс као и свака лржавна пошта. Пдго- 
ворност државе 'и сигурност за предате пошиљке 
преко уговорних пошта, као и државна коитрола 
над Ијиховим пословањем истовстиа je као и код 
државних пошта. Фаворнзирање овога облика др- 
жавошх тшшта долази једино отуда, што су расхо- 
ли код ших далско маи.и иего да су држаннс, a 
обим пословаиЈа не допутта да буду подржавл.с- 
ие. Када би свс садап.е уговорне поштс билс подр- 
жављше, највећи број њих био би пасивап т.ј. no- 
казивао би већс расходс иего што су приходи док 
су сада, са малим изузстцима, готово отс утооорие 
поште активне и чист приход над расходнма из- 
моси преко тридссст милиоиа диилра. Moje lic на- 
стојаље бити у будућиости, да у гратшцама буџет- 
ских сретстава отворим у најпотребнијим кпајсии- 
иа И мсстима joui извсстан број уговорних iionni, 
али великом броју упућених ш захтева за отвара- 
и.с иових уговориих пошта, ма да су разлози пот- 
гпио оправдани, uciiv ипак гтри овако ограиичгипм 
буџетсиокм сретстнима бити у могућнотси изаћи \, 

сусрст. 
Расходп за телеграфску, телефонску u технич- 

h'V службу. Ови расходи показами cv на партијрлп 
742. 748, 763, 751/е, 764, 764'а и 764/6. Укупна сума 
гиих ових расхода износи 38,440.000 динапа, inu 
9,20 % од укупног предлога буџста и утоређени са 
ксти.м расходимл буџета за 1937'38 паказују пове- 
ћан>е од 8,090.000 дииара. 

Техиичке инсталације са градском и међуград- 
CKTVM телеграфском и телефоиском мрсжом и осга- 
лим техничким објектима првстављају шмовинску 
вреидаост сжо 500,000.000 динара, и оне чине осио- 
»ииу за oMorvhnBair.c диа врло важна 'сахубраћаја, 
телеграфског и телс(|)011Ског. Без добпо опрсмл.е- 
иих ових инсталацпја и мрежа и без н.ихпвог 
уредиог одржаиаи.а иема im доброг cao6paliai;i. 
Зато се техничкој служби мпра посвстмп! највећа 
пажн>а и омогућити joj нс само бсспрекорио o.in- 
>Kanaii>c norrojeiiHX ипсталација, уређаја и мрежа. 
iu'li и vrpai)iiBaii.eM иопих инсталација и usrpa,!- 
п.ом 'нових липија створти joui ппвол.није услове 
за обављање телеграфоког и телефоиског саобра- 
haja. Техничке иисталације, линијв; као н сви тех» 
нички објекти подложни су употрсбом и времсиом 
■ррошењу, квару и прршдању, na се истрошени, гто- 
квареии и дотрајали делави морају и редовно об- 
нављати и сви уређаји као и мрежа држати увск у 
стаљу способном за саобраћај. Ово редовио 'одр- 
жавање nm\e у прошлости бнло на потребној ви- 
cmm', У поједииим буџетоким периодима нарочито 
последњих годииа, расходи за одржавање смаи.и- 
naini су до те 'Vicpc, да се одржавање нијс МОГЛО 
правилно опроводити. Док cv, на ггоимер, ови рас- 
ходи 'изпосили 1929'30 год. м 1930/31 године преко 
lO.nnOO.OOO дииара, дотлс je v буметском nemiOflV 
за 1934/35 год. било прсдви!)Спо свсга 27,450.000 
;um;ipa. a v текућој 1937/38 години свега 29,450.000 
дииара и поред тога mro je за последших осам 
годииа израђено више поиих ипсгалација и нових 
т. т. линија, ina су и расходп за одржавап.е морали 
бити већи. 

Kao mro сам и папред напоменуо, ова предаи- 
hona сума биће у главпом намењеиа у првом реду 
само иајнеопходнијим потребама за редовно одр- 
жавање постојећих инсталација, уређаја и иреже, 
док he сс nponrnpen.a n новотрада>€ моћи из OBSOT 
расхода извршити само у једном веома ограниче- 

пом и скромном обиму, н поред тога што je пред- 
ложено повећање за 8,990.000 динара, јер lie  се 
знатан део овог повећања употребити na окупље 
плаћање матерпјала н радне cnare. Једино се прад- 
виђа у посебној партији 754/а као нов посао из- 
градп.а још једпе телефонскс везе између Београ- 
да n Будве, преко Цегпп.а. Пеопходпо je потребна, 
јер садања једна једина веза, толико je преко целе 
године оптврећена, a нарочито преко лета, да ие- 
ликп број говора остане у опште необјављен, a у 
колико се и обаве, добпва се веза веома тешмо и 
enopo. Од свпх врста поштапског, телвграфаког и 
телеф(>пског'саоГ)рп||аја, телефонскп саобра^ај no- 
казује najBelm пораст и постепено тежп да заузме 
прио место. Телеграфски саобраћај je v стагааци- 
ји, не опада, алп и ne пасте осстпо. И поред ко- 
ришћења пајбол.пх авијошзшх, желеаничких, no- 
морскпх и сувоземпмх веза данас се тежи за бр- 
жом измепо.м мислп пего путем писма. To je општа 
појава у целом свету. Садање телефомске инсгала- 
ције, уређаји и мрсжа ne могу да задопол.с one 
потребе, које привреда захтева. У великпм градо- 
вима дошло сс ло тога да се услсд потпупе исцр- 
пепостн капапитета у цеитралама n градској. мрс- 
жп ne може впте дати ни једап телефон, a постојп 
пслшлико хиљада захтева за иисталацпјом нових 
претплатппчкпх телефона. Пезс v међгумешом сао- 
браћају између иногих места добијају се нс оамо 
enopo  и тешко, neli  cv   чесги  случајеви  да  сс у 
опште и ne добпју,   или   ако се и добпју,   у мио- 
ГО случајсва    разговор се, услсд   слабнх    лпппја, 
тешко може   обавитп.   Везе v мећународном   оао- 
браћају   су   недовољне.   Мпогобројпп   заказапп 
говори остају. услед недоиол.пих лпппја,   неббав- 
л.ени.  Постојеће    лшгаје    оптсрећене    су    преко 
дозвољене   грагогце.   Мчогобројпс,   новоотвореи« 
уговорне  поштс сгојс још увек неповсзаие теле- 
фопом са суседпнм поштама. Колнко од овога тпчи 
иаша прпвреда, сматрам, да нпје потребно 'n иам 
то нарочито истичсм, јер стс героватпо и mi сами 
ималн прплике  да осетпте  последпце ових недо- 
статака.  За vpchen.e  добоог теле(1)Опског  саобра- 
haja, који iie oMorvliirrn броо добијање веза изме- 
1|У свих места у зсмл.п n чпстоту гласа. потребне 
су велике 'иивестиције. Зпам, да овако велпка on- 
Tcpelien.a ne може да поднесе једна буџетока m- 
дина, али се ове ппвестппије, pacnopchene na дужи 
ИИЗ година, могу без осетпс тешкоћс ПОДНети. Све 
ове инвссгпцијс биле 6н и рентабилне. One би се 
за краћп перпод амортпзовале, n доиошле би зпат- 
no увећане прпходе. 

У цпл,\- побољшања и гтроширења телефонске 
служое закључкло ie Мпппстарство пошта недавно 
иа основу авлашћења v '[чшапсијскпм закону ne- 
колико зајмова, иа којих се нзвригупу већа проши- 
рења централа и моеже у Београду, Загребу и Љуб- 
љаии, повс телефоиоке инсталације и мреже \ 
Сплиту n Дубровнику са преуреНеп.ем мреже пз- 
roahy.lv се поие мећуградске и мећунаррдне везе. 
Сви ти радови, које hv иало касшпе гтоимеиично 
иавести. налазе се у пзвршењу и биће иовршени 
v току 1938 nuiine. Њима he бити знатно побољ- 
mano садап.е стаље гелефона у земл.и, али ч то 
he престављати само један дсо стварних потоеба. 
Ha оиоме пол.у пма će ioni мпого ла уоади. Moje 
he пастојањс битп, у погледу ствараља бол.пх усло- 
ва за телсфопскп саобраћај, да са осталим мепо- 
давним факторима »знађем гготребна сретства. би- 
ло   путем  зајма   код  наших   лржавппх   кредитнИЈ^ 
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установа, било путем кредитних послона, и да ш 
гих срстстапа ггодмирнм неопходне потрсбс тсле- 
фонске службе. Понсћани приходи отуда биће до- 
вбљни, да покрију ci3c издатке око отплате 
ануитета. 

Из иапред помснутих зајмова изпршсии су или 
су у току извршења следећи послови, мамењеии по- 
бољшању и проширсту телефонске службе: • 

1) Дубровашоа аутоматска телефонска група, 
која обухвата инсталацију, аутоматских и полуау- 
гомаских гелефомсиих тчирала у Цубровиику, 
Гружу, Херцег Новом, Требињу, Цавтату и Стону. 
Упоредо са ови.м инсталаци.јама [»реур'еђује се Ду- 
бровачка градска мрежа и изграђују линије изме- 
ђу свих мсста ове групе са Дубровником. Дубров- 
иик се везује са Херцег Новим са две .iiuinje, ca 
Цавтатом ca две линије, са Требињем са дие ли- 
нмје, са Стоиом једном липијом. Груж сс везује 
са Дубровником кабло.м. Сви ови радови налазе 
сс у току извршења. 

2) Сплитска аутоматска телефонска група, која 
обухвата ннсталације аутоматсмих и полуаутомат- 
ских телефоиских централа у Сплиту, Хвару, Ма- 
карскрј, Шућурцу, Солииу и Jh'Kimiiiv. Сва ова мо 
ста везују се поссбннм телсфонским линијама за 
Сплит у дужини од 130 к.м. Радови на овој групи 
биће завршени у гаму 1938 годиис. 

3) А\'томатска теле(|>онска централа у Земуну, 
која je Beii монтирана, OSMO со очскује полагање 
кабла између Земуна и Београ/да, којн he служити 
за везу из.ме1)у обс централе. Пуштањем у саобра- 
iiai пвс централе отстраии11С сс све садашње те- 
шкоћс око добивања земунских претплатнитса. И 
ови he радови бити завриЈени почетком наредке 
године. 

4) У Београду су у TOKV обнлии радови на прп- 
iiin(ieii.y телефрнкжих инсталација и градске мре- 
же. Пплижу сс иовс телесхжске цеитралс, на Крун- 
ском Венцу, Сеи.аку и Чукариии, изра1)\-је теле- 
фонска канализација и прочшрује градска пазлуш- 
на мрежа. Ови Iie радовп бити завршени у друтој 
половинн 1938 године. Тек оним проширењем омо- 
гућиће се у Беогпаду давање ii<)i!iix претплатпич- 
KIIN' телефона, те he га сваки, ко зажсли, Mohu од- 
мах добтп. Овим радовкма сгвориће се нов ка- 
пацитет у цеитралама за око 4.000 нових претплат- 
imica, a истпвремоно je створена и основа за будућа 
nponmpeiha до иавања нових oprana. 

5) У Загребу ie предвиНено гговећање капаци- 
тета садање аутоматске телефонске централе за 
2.000 бројсва. У всзи са тнме врше сс истовоемено 
п гтроширења кабловске и градске мреже. Радови 
nv v TOKV ii oiilu' завршепи v 10.1S годипп. Загоеб 
ie v погледу давања пових телефона у сличном 
положату као и Веоград, na he довптеп.см ових 
радова бити зиатио поболлпаио стап.е тел^фонског 
caoonaliajn   V Загреблг. 

п^ У Љубљани предвића се тако])С гшоширење 
rtocro.iehe аутоматске телефонске цситрале за 1.000 
иових бројева, као и пропгирсрне кабловске и ваз- 
душне мреже. да би се олстраипли икти недоспат- 
пи, којн сс налазе v Београду и Загребу. Сем тога 
подижс сс у Св. Пиду код Љубл.ани мања аутоигат- 
ска централа, као саставпи дсо Л^убл.анске цен- 
трале. И ов« радовп биће завршени у TOKV 1038 год. 

7) Да би се колико толнко побол>шао гелефон- 
ски саобраћај са иносгранством, јер постојећи 
ограмичени број међународних веза ии из далека 
не може да прими сав саобраћај, предвиђене су и 

налазе се у току извршења још неколико ме1>уна- 
родиих телефонских веза гшставл>ањем високо-фре- 
квентних vpchaja и то: Београд—Софија—Атина 
трп везе Загрсб—Вилдоп једна всза, Београд—-Б 
Петта IH Београд—Букурешт no три всзе. Оним 
повим везама пешто he се поболппати саобраћај 
са иностранством. Ова мера предвиђа се само као 
привремена, док питање полаган^а велпког међу- 
пародпог кабла Београд—Загреб—Марнбор—ау- 
стрпска граппца ne буде копачпо решеио, јер he 
гск изградњом овог кабла бити отстрањене one са- 
дашње тешкоће и тек тада he се добпгп један са- 
npincn телефонскн саобраћај са иносфанством, a 
у исто време n за унутрашшост земље. 

8) Поред ових всћих послова из поменутих 
зајмова пабавл>спе су Behe количипе разног гвоз- 
деног материјала и жице. који je употребл.еи за 
преправке Bcher броја гтостојећих липпја. 

Осгали део из поменутих зај.мова предвиђен јо 
за градњу поштанских зграда, o чему ћу мало ка- 
сније говорити. 

Из редовних буџетских средстава изграђено je 
од нових радова у току ове годипе свега седам 
мап.их телефонских лпнија у укупној дужиии од 
120 километара. 

Радиофоиија. — Ha овом месту желнм да вам 
пружим и неколико података o стању наше радио- 
(јјомије. Вама je, господо, познат веома вслики зна- 
чај радаофоније у погледу напионалпом. економ- 
ском и просветном. Користп, које пам лапас пружа 
радкофотгја, велшсе су и разиоврснс. Све државе 
данас ncKopunihvjv OBV велику тсковину технике 
у пационалпе. пропагандне. просветне, забавне и 
многобројие лруге СБрхе. Да би се могла овако 
свестрапо пскорпстити ралиофоппја, потребпо io 
имати и cramine добро опрсмл>енс и јакпх снага, 
a сем тога и такав програм, који he землЈН пружити 
највеће користи. Hama ралиофоиија до npe неко- 
лико месоцп сгајала je готово na последњем месту 
у Европи no јачипп својих стаппца. HocTojche трц 
mi iiio-cMiicniMic станиис ca укуппом снагом OKQ 
8 КП ппсу биле v стаи>у одговорити овоме залатку, 
јер je због малих mara њпхов домет слушања вео- 
ма ограпичеп. Покушаји, да се закључењем пових 
уговора ca nocrojelniM друштвима, која сксплоа- 
THIIIV ове стакицс na OCHOBV уговора ол 1928 гп- 
дино. no којпма би лруштва прпмпла обавсзу за 
изградњу нових стапмпа јакпх спага, nncv ловели 
m ое.ч.гичх резултата. После такве ситуације, лру- 
II'TBO које сксплоатпше београдску Радио стаЈТИцу, 
ппелложило je Мипистарству попгга, телеграфа и 
телефона. да иа основу nocrojeher експлоатацио- 
ног уговора ипсталшпе o своме трошку, ne мек>а< 
ivini im v колико nocTO.iehe одредбе v погледу екс- 
ir.-ioaiauiKMior рока n проиеита којп држаии прч- 
гтада ол бп\гро прихода, noav Радио емисиону ста- 
imnv ол 20 КВ naiironuicr типа. Мнпнстаппип je 
тп. оазуме се, прихватпло и ова стаппца je изгра- 
ђена и од септембра палазп се у раду. 

Истовремепо je друштво пешто побол>тало и 
свој иузички м вокалии део гтрограма. Овом новом 
станицом постигнут ie знатно већи домет слушања 
и много боља чистоћа гласа и звука, него mro Je 
било код старе стаиице. 

Код Загребачке и ЈБубл.анскс стапице остало 
je стање непромењено. Овако стаи.е није ковачно 
n у СКОрој будућносги HMalie да сс нађе pemen.e, 
које he 11ајб<)л>с одговарати пптереспма земл>е. 
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Поред ових станица, иницијаткшом господта 
Претседника Владе, налази се у току изградње лр- 
жавна радио-емисиона станнца na кратким тала- 
сима, која he бтн подигнута у близини Земуна. 
Ta he станица imam Јачипу U) КВ и служиће у мр- 
■.'.о.м реду л|)жаи1тм n националним погребама " 
ннтересима. Она he бити довршена и саобраћају 
предан;! у лругој иолоиппи l!i.is године. 

Мрсиос поште и одржавање преносппх сретстава 
Ha трећем месту no своие обиму долази група 

расхода :5a III)L'II<>C пошганских пошиљака и одр- 
Жавање држаииих поипаискпх мрсиозиих средста- 
ва. Ови су расходи показани na парт. 743, 745, 
75l/r, 7Г)1 д и 761. Укупна сума ових расхода из- 
поси 32,230.000.— динара или 7,7",, од укупних 
расхода. Према расзоодииа у буџету за 1937/38 го- 
,UIIIV повећани су расходп за сч>рње сврхе укупно 
за 2,015.000- • данара. 

За ПреНОС мопмапских попшл.ака користе сс 
сва постојећа прево^На федстеа као: експрес-ори- 
ент lio.ioiiii, државне, б^новкшске и приватне же- 
лезппце, речпп м помбрски брсдови, ваздухоплов- 
UH, државнн n ирииати аутобуси, кола, коњи, a у 
и.чмсспим случајевима пренос поштанских п<ошил>а< 
ка upiim се м преко пешама. 

У предњем нЗНосу није моказан расход за iipc- 
пос ПОШтанскпх пптил.ака ;i|)>KaiiiiiiM жолезницама, 
коju пзпосп око 32,000.000.— динара за ГОДИНу. 
' )H;IJ сс расход исплаћује железничкбј управи ие- 
ссчно из осгварених прихоДа no поипапској слу- 
жои, a na основу узајамног шоразума са железнич- 
ком управом м плаћа се no превал>еном OOOBKIHCKOM 
МИЛОМетру  поштамског narona  no 0.75 дппара. 

За пренос потпл.ака возовииа симплон-ори- 
енг-експрес, плаћа се Ме))ународ»ом друштву ве- 
лтсих снропскпх експреса према уговору no те- 
жимп превезеиих пошилхака, која се утврђује пет- 
iiaecro.uuiiniiM стагпсгппкп.м иерењем сиакг ГОДИНе 
у априлу, односно у октобру намашештна Од јед- 
пог килограма превеженог материјала n.ialia се без 
обзира ла дужину 0.20 франц. фраиака у папиру 
no одоптку 10% за вреће. У поједитш годинама 
гехсина превежеких пошганских пошил>ака варира, 
u послоднуих година показује сталну тенденцију 
за noBeiiaii.cM. Предгађена су.ма за ono у пзпосу 
од 1,200.000.— дппара осшша се na тежппп npc- 
веженог иатеријала у 1937 подини. Углавном, \ 
овим возоиима nponocn се трапзитпп поштански 
матермјал. 

Прспос поштапскпх потпл.ака Папоиипскпм и 
npunarniiM железницама плаћа се паушално плп no 
осогитском километру na оспову закл.учсппх уго- 
вора. У обзпр долазе: Полрппска жслоаппца, Бар- 
ско друштво, Пожарспачка жслсзипца, Усора, Са- 
моборска жслсзппца- ПЈипал м Слаионско-подраи- 
ска  жслезшша. 

За пренос iioiiiTc речним бродовима нс плаћа 
се иикакпа нарочита пакпада na основу СПОразуиа 
o узајамнпм услугама. 

' Поморскпм домаћим друштвима такође сс не 
плаћа посебно пренос поштанских пошиљака на 
основу постојо1111х уговора, пошто та друштва 
npiiMajs- државну субнепцпју, коју исплаћује Мн- 
нистарство пошта, телеграфа и телефона, o чему 
hy касније говорити. 

У најновије вреие користе се ради брже m- 
преме  пошил>ака  ваздухоплови домаћих  и стра- 

них друштава. У обзир долази домаће друштво 
„Аеро-пут" и sipana: француско друштво ,;Ер- 
франс", немачко друштво „Луфтханза'' аустриј- 
ско друштво „Аустрофлуг", и чехословачко лру- 
niTiio „Чехословачке статне веролнније", Ha осно- 
ву уговора, закљученог између државе и ових 
друштава, ставл>ено je у дужност Миннстарству 
milili a, гелеграфа и телефона, да са nama закл>) 
чп посебне уговоре за пренос поштанпских поши- 
л.ака. Уговор je закл>учен до сада само са дру- 
штвом „Ер-франс" a ca осталим друштвнма уго- 
иорп су припремљени и биће закл>учени до почет- 
ка наредне буџетоке године, 

Пренос поштанских пошнл>8ка аутобусима на 
поштанским линијама, на којима саобраћају кон- 
цесионирана аутобуска предуз^ћа, врше ona пре- 
дузећа na основу склопљених уговора који a1 сва- 
ке године закл»учује путем директне погодбе. Ha 
осталим сувозеиним поштанским линијама, где не 
постоје комцесионирана предузећа, устулање пре- 
носа поште врши се путем јавног надметања. 

Пренос пошиљака у Београду и делимичио 
Загребу, Љубљани и Скопљу, као и преиос поши- 
л.ака na извесним поштанскил) линијама Савске и 
Дравске бановине, врши се аутобусима у режији 
Министарства пошта, телеграфа и телефона. 

1 la оснођу закључених погодаба последњих 
мсссца, за пренос пошил>ака у 1938 години јавља 
ci' тенденциja. за повећвњем досадањих цена за 
пренос, услед чега je у предлогу буџета na napi. 
7si i пОвећан износ за 600.000.- .um. Исто тако 
услед поскупљивања вутомобилског иатеријала и 
пожупљивања радае снаге, упослене у аутогара- 
жама, iiotu'liaii je расход на партпјп 761 '2 за ауто- 
саобрвћај у државној режији за 500:000 динара. 
Поред суме, коју Министарство пошта плаћа лј^- 
жаштм железрицамв за пренос пошиљака пред- 
виђен je, као и проШле године, расход од 3,000.000 
дин. за оправке псштанских narona. које врши 
жељезничка управа, a трошкове сноси Министар- 
ство пошта. 

У ванредним рвсходииа na парт. 7Ђ1к пока- 
ван je иов расход од 200.000 динара, из кога се 
НМају npi'vpo.umi НвкбЛИНО ДВКМ^СОвНИХ narona, 
пабаил.енпч jom na рачуна репарација и употреби- 
ти за пошгапска caoopaliaj na спорслппм лпппјама 
нормалног колосека. 

Стање државног поштанског ауто-паркц, услсд 
недовол>них фетстава у прошлим годинатла није 
na потребној висини. У употреби су инога дотра- 
јала кола старих типова, која нерационално гро- 
ше велике количине погонског матернјала. Сем 
Tora знатан број ових кола aeh je у таквом стању 
да се мора расходовати, jqp више није ни за какву 
употребу. Обнова ауто-парка не иоже се iipnmm 
иа редовне партије на 761 2 јер je ona недовољна, 
na jo због гога у ванредним расходима na napi. 
751 л предвиђен нов расход од 800.000 динара за 
набавку неколико шасија и израду каросерија у 
сопственоЈ радионици, чиме he се стање поштан- 
ског аутр-парка нешто поправити, али ни то неће 
бити доволжо за потпуну обнову. 

Управин трошкопи. Расходи за управне тро- 
шкове показани су na парт. 740 и 759 у ухупном 
ИЗНОСу од 24,239.100.     дпп., ппо ЧИНИ 5,'()S",i укуп- 
ппх расхода. 

Ирома буџету 1937/38 год. повећвни оу ови 
расходп за укупаи пзнос од 3,198.100 динара. 
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rioiieliaibc за ианипулативне  и   канцеларијске 
ipoiiiKOBC за 1,013.000 дпн. долазн највећшл делом 
због П10скупл>ивања хартије за око 30%, a Миии- 
старсгво пошта, телсграфа m телефона лабавља за 
GBOje иогребе велике количине образаца и хартије. 
Сем тога, noueliaibc долази и збиг иотребс за 
штамиање Праинлиика за иоштанску службу, ICOJM 
je иаследњи пут штампан још 1922 год., na je сва 
залиха потпупо исцрпљеиа. Ист.о тако исцрш^ена 
je аотпуно и cua залиха поштанских саобраћајних 
карага, па се и one МОрају штампатн у току иа- 
редпе године за службсие иотребе. 

Iloueiiaibe за огрев у излосу 450.000 дииара 
изазваио je поскупљивањем огревиог дрвета и пре- 
возних оретстава. 

За осветљење aiaibeii je ранији износ за 
70.000 дннара. 

За службену одеИу и обућу повећаи je расход 
за 1,100.000 дипара. Према организационој УредГж, 
званичници, служитељи и диевничари мушкога 
пола, ако ле врше капцеларијску службу или ако 
иису запатлије, лмају право на службену одећу и 
обуКу. 1Бихов број износи 5303 службеника. Про- 
сечно на једног службеинка долази расход за оде- 
ло « обућу за једну годииу 600 дииара. Раиијих 
година снабдевап>е слуЈи.бе.ни1<а оделом н обућом 
није, услсд иедоиољ^го предвиђених буџетских 
сретсгава, било уредно, те због тога имам свако- 
диевне жалбе од стране службеника. 

За одрл^авање зграда повећаи je расход за 
575.000 динара. Услед иедовољних сретстава у 
iipomjii.M годинама одржаваље државних иоштан- 
исих зграда било je веома слабо. Зграде су услед 
тога постале руиниране и веома заиуштепе. lio- 
Јребаи износ за уредно одржаваље иостојсЈшх др- 
жавних зграда лзпоспо би no прописима технике, 
годишље најмање 2,500.000 динара. Толико пије 
предвиђепо, али je ипак овогодишљи расход no- 
већан за 575.000 динара, чиме he се омогукити 
да ice једаи знатап број зграда шом ловећаном 
сумом доведе у рсд. 

Штампање Телефонског имепика повећано je 
за 170.000 днпара због тога, што je Министарство 
пошта, телеграфа и телефона попова преузело 
у cnoje руке штампање пмспика, које je до сада 
према уговору вршило Удружењу новипара, na je 
уговор   отказало,  јер   су  му услови   били   iieno- 
ВОЛ.НИ. 

Расход за кирије смањен je за 50.000 динара. 
Сви овн расходи предви^епи су у најнеопход- 

нијем обиму. 
Поштаиске потребе. За покриће потреба sa по- 

штанску службу прсдви1)ен je укупан расход на 
партији 746 и 760 у (износу од 6 милиона 500.000 
динара, iiJTO чини 2,27% укупног прихода. Повс- 
iiaibe према прошлогодишњем буџету изноои дин. 
100.000. 

Износ од 5 милиона динара на партији 746 
предвића се за снабдевапзе поштанским маркама и 
другим вредносницама, a изиосе од 1,500.000 на 
партији 760 предвпђа се за снабдеваље материјал- 
ним потребама свих иошта у землш и то: касама, 
ковченшћима, вагама, писмопоспим врећама, ка- 
танцима, жиговима, бојом за жигове, канапом, 
оловним плоибама и т. д. Оба су ова изпоса од- 
мсрена рсално за подмире^е неопходних [штреба 
изградња нових зграда. Највећи број државних 
пошта смештен je у приватишм зградама. Поштан- 

скс зграде изнскују шарочнш распоред простори. 
ja, na због тога пајвеЈш број закупљених згрдда 
не одговара потребама поштанског, телеграфоког 
и телефонског гарсловаља. Чшвепи предлози и no- 
кушаји у рапијпм годипама, да се тзна^у noTipeGii;i 
сретства извап буџета и из гнх сретстаиа пристуоц 
постопено изградњи свих поштапских зграда miov 
осЈваронп. C дру.ге стране мису у ратије буџете 
расхода уношене никакве суме на ове сврхе. Изу- 
зев неколико прииатпих зграда, купљених за сме- 
штај пошта, још upe десет и више година, ниј« 
изграђена ни једпа нова зграда за (Пошту ceM згра- 
де на београдској железничкој стаппци. Да би се 
приступило постепено нзградњи поштапских згра- 
да закључен je na основу овлашћења у Фпиансцј. 
ском закону за 1936/37 годину зајам код Поштан- 
ске штеидопице од 20,000.000 динара са подишљом 
отплато.м од 2,380.000 дппара, који je расход унет 
na парт. 751. Дал^е je закључен код истс установе, 
na оопову 10влаш1"1е1ва у Фпнансијском закону за 
1937/38 год. зајам од 10,000.000 дшшра и отплата 
овог зајма у износу од 1,193.000 динара унета je 
na парт. 751/6. Крајем прошле године донета je 
пр,ивредпа Уредба o лроширешу теле(1)0'Па<их ин- 
сталација у Београду, Запребу и Љубљаии, no Ko- 
joj Миннстар може закључиваги набавке na кре- 
дит у износу до 38,000.000 динара и зајам код По- 
штанске штедиолице у суми од 17,000.000 Д1г,нара. 
Отплата no овој Уредби предвпђепа je na парт. 
751/а у изпосу од 7,200.000 динара. Сва ова три 
зајма намељена су за проширење телефопскпх им- 
сталација « мреже, као и за изградњу поттапскнх 
зграда. Који се све послови за побољшап.е теле- 
фонске службе нз ових зајмова извршују, навео 
сам папред. Зграде, које се извршују из ових зај- 
мова, a које ^су у овој години већ изграђене или če 
налазе у градњи јесу следе11е: зграда за Дирекцију 
пошта, телеграфа и телефона у Сплиту; зграда за 
цбптралну пошту, телепраф и телефон у Сплиту; 
зграда за Дирекцију и централу пошта, телеграфц 
и телефона у Скопл.у; зграде за пошту, телеграф и 
телефон у Дубровпнку, Херцег Новом, Тополи, 
Порњем Милановцу, Ћупрнји, Камепчци (взљев- 
ској), Брусу, Блацима, Јабуковцу, и Крупњу; згра- 
де за телефонску цеигралу na Крупском вепцу, Се- 
њаку, Чукарици и у Гружу. (Алексаидар Лазаре- 
Biih: Не гради се!) Kyi№eiii je плац и прадиће се 
сигурно. 

Поред ових зграда из истих срстстава пма се 
извршити оправка и преуређење постојећих зграда 
за пошту у Крагујевцу и Нишу. Зграде у Блацима, 
Брусу, Камепици и Крупњу Beli су готове, a у оста- 
лим местима налазс сс у градњи или у припрем- 
ном стадијуму u бићс завршене у току 1938 гпдипе. 
За изградњу пових зграда примио сам до сада ве- 
лнки број нових захтева. Да би се наставила у гра- 
пнцама буџетских средстава пзградња новнх no- 
штанских зграда, унсо сам у предлог буџета износ 
од 4,000.000 динара na парт. 754/ђ. Од*«ве сумо 
око 1,000.000 динара 6nlie потребпо за завршпе pa- 
дове n поштапски памештај за напред павсдене 
зградс, a око 3,000.000 динара моћи he се употрс- 
бити за изградњу иовпх зграда. 

Стручни тсчаји. —■ У цил>у стручног образо- 
ипи.а маттулативног особЛ)а друге категорије одр- 
жавају се при Министарству сваке годипе једно- 
годишњи течаји. Иа овај течај позивају се службо- 
ници после једпогодишше праксе у манипулатш- 
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иој служби. Ha течајевима cc држс стручна пре- 
давања нз свих грана поштанске, телеграфске и 
телефонскс службе. По свршеном течају службе- 
№ици се распоређују на рад no пошгама. Резул- 
тати ових течајова су врло добри. Организацнона 
урсдба предвиђа стручне течајеве no дирекцијама 
и за особл>е треће штегорије, алн се ти течајеви 
не одржавају 'из два разлога: прво зато што нема 
за то буџетских срсдстава, a другр UITO би со из 
службе морало повући иа тсчај подшиње око 
80—100 службекика, чија се радна мсста no no- 
шта.ма ne би могла попунити особљем са друге 
стране јер, као што оам напред навео, постоји ве- 
лики недостатак v потребиом оообљу за службу. 
Ово се особље оотособљава за службу праксом у 
маиипулантнпм устанопама. 

Стручно усавршавање нижег техничког схсоб- 
ља вршено je до оада углавном пракоом у нашим 
радионицама. To се раније и могло допустигги, док 
je телеграфска и телефонска техника била на пп- 
"же.м ступп.у свог развоја. Данас, када je ова тех- 
ника учииила једап гигантски корак унапред, лица, 
кој-а се v радионицама обучавају и усавршавају, 
немају ни из далека ono тсхничко знање, потребно 
за руковање телеграфсжим и телефонским инста- 
лацијама, кој-има Микистарство располажо. После- 
дица тога јесте, да се машине нестручним рукова- 
и.ем кварс н изазивају иепотребнс оправке, које 
скупо стају, a сем тога рад са оваквим лицима 
угрожава И оигурност саобр^аћаја. Због тога je у 
предлогу буџета na парт. 749 предвиђена као нова 
посебна подпозиција у нзносу од S0.000.— дин. 
ради омогућивања агварања једног течаја за тех- 
ничку службу. 

Остали расходи. — Остали расходи предви- 
lunu су углавном у истим износима као и у теку- 
IIC.M буџету и одмерспи су према реалним потре- 
бама. Њихова памена одре1)С11а je текстом у пред- 
логу буџета. 

СубвенциЈе паробродским друштвииа. — Kao 
и у TeKylioj буџетској годмпп налазп со и у овом 
прсдлогу буџета расхода на парт. 744 расход од 
50,000.000 динара за субвенције паробродскнм дру- 
штвима (Јадранска, Дубровачка и Зетска пловидба, 
Оцванија и Југословенски Лојд). Министарство no- 
ima врши овде само благајничку службу. Овај рас- 
ход не проистичс из поштанског пословап.а, na при 
упоређивању остварених прихода и расхода no по- 
штапској телеграфској и телефонској служби оваЈ 
расход iić трсба узимати у обзир, јер бн такво упо- 
рећење довело до погрешиог закључма o послкжа- 
њу пошта и пе би пружило верпу слику стварпих 
расхода и прихода иодручног ми Мииистарсгва. 

Са овпм, господо, завршаиам пзлагап.е буџета 
расхода Министарства пошта, телеграфа и теле- 
фона  и прелазим на предлог буџста прпхода. 

Приходи. — Господо, општа привредна депру- 
сија за време буџетских перпода 1932 33 до 1934 35 
год. закључно нмала je осетне реперкусије и na 
кретање прихода од поштанске, телеграфске и те- 
лефонске службе, јер се преко пошганских, теле- 
графских и телефонских установа манифестује ве- 
ликим делом читав привредни живот једне земље. 
'.mi буџетски приходи бележе и знатно смањење 
прихода, Али, почев од 1935 год. показују при- 
ходи код свих служба стални пораст из године 
\ годину, који у овој години долази до снажнијег 
изражаја, na cc ca пуно разлога можс оптимисти- 

'! 

чми гледати n na 1938/39 годину с озбиром на on- 
ште снажење прпврсдног живота, као и с обзиром 
na новопројектоване техничкс инсталације и уре- 
ђајб, који lic у току 1938 годннс бити завршени, a 
који he ocrnio упицати на пораст прихода. Да бн 
сте, ГОСПОДО, имали mro Јасиију слпку 0 гоме, како 
су cc остваривали приходи no појединим гранама 

жбе у ранијим буџетским годинама, сматрам за 
потребно да вам o томе пружим неколико по- 
датака. 

а) Приходи no поштанској сдужби у унутраш- 
њем саобраћају. — Рекордна година у погледу ових 
прихода била je 1930/31 година, у којој je оства- 
рен приход no поштанској служби у унутрашњем 
саобраћају у износу од 295,650.000 динара. Следе- 
\:\i\ година Tii cv приходи били у опадању и у 
1932/33 год. износили су свега 259,240.000 динара, 
a после тога креталв су се no буџетским година- 
ма овако: 

1933/34 год 261,400.000.— дпп. 
1934/35 263,200.000.—    „ 
1(»35;36 267,220.000.-    „ 
1936/37 „ .... 273,660.000.- „ 

. У току npmiN седам месеци буџетчзке 1937/38 
године остварен je приход no поштанској службп 
у унутрашњем саобраћају од 174,450.000.— дина- 
pa, mro чини месечно заокругљено 25,000.000.— 
динара, пли за целу буџетску годину 30(),00().000.— 
динара. C обзиром na то да зимски месеци дају 
веће приходе него остали, може се са сигурношћу 
очекивати, да lie приходи no овој служби изпсти 
у буџетској 1937/38 год. 305,000.000.— динара. 
Значи, да he приходи за 1937/38 годину преба- 
цпти приходе no истој служби пз 1936/37 године 
за 31,310.000.— дипара, у буџету за 1938 39 годину 
предвиђени су приходи no onoj служби na партију 
25 ПОЗИЦИЈУ 5 у ИЗНОСу ОД 337,000.000.— дппара. 
(>вај приход калкулисан je na бази прнхода за 
1937/38 годину, коме су додати jom и следећи 
приходи: 3,000.000.— динара, од повећане таксе 
na дописне карте; 4,000.000.— динара, од прихода, 
којп lie се добитн ревизијом таксе за чековнс 
уплатнице и no штедном промету; 29/000.000.— 
динара, очекује се noueliaiijc прихода no овој 
службн, услед уопппе побољшаних прпиредпих 
односа. 

б) Прихолп no телеграфској службп у упу- 
rpaiiiihcM саобраћају. — Ови приходи изпоспли су 
> 1936 37 години 23,760.000.— динара. У текућој 
буџетској 1937/38 години остварепо je за првих 
седам месеца 15,000.000.— динара, mro просечно 
иа месец изпоси 2,150.000.- дппара, нли за ro- 
дину 25,800.000.— динара. Како иесеци децембар 
и јануар допосе сваке годппе повсћап прпход no 
телеграфској слуЖбп за no 450—500.000.— дипара, 
излази да lie реални приходи из 1937/38 године 
изнети 26,700.000.— динара, тј., пребациће за 
2,700.000.— динара предвиђене приходе no овој 
служби за 1937/38 годину. У предлог буџета при- 
хода no onoj служби предвиђено je на партију 
25 позицију 6 износ од 29,700.000.— динара, тј., 
за 3,000.000.— динара више него mro су били 
предвиђени за текуИу буџетску годину. 

u) Приходи no телефонској служби у учу- 
трашњем саобраћају. Ови приходи пзпосилп су 
у 1936 37 години 102,355.000.— динара. У току 
првих седам месеца ове 1937 38 године остварени 
су приходи   no   овој   радп.и v пзпосу   од  дппара 

G7 
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71,100.000.—, IHTO чини проссчно на јсдан месец 
10,160.000.—■ динара, према томе очекује се да Кс 
приходи no оној радњи бити остварсни у износу 
од 122,000.000.— динара, тј., за 7,000.000.— динара 
више него што je прсдвпђепо у буџету прихода за 
ову годнну. У предлогу буџета за 1937/38 годину 
предвиђен je приход no onoj служби у износу од 
152,000.000.— динара. Ово предвиђање засновано 
je на приходу од 122,000.000.— динара, који he се 
остварити у 1937/38 години, повећан за динара 
10,000.000.—, колико се предвиђа од мнстала- 
цноних такса и претплата за пове тслефоне, кад 
инсталације, које су у току, буду ;';1и1)шене у 1938 
години, a 20,000.000.— динара предвиђа се као 
noBehaibe услед општег побољшања прнвредннх 
прилика и тежње за све већим коришћењем теле- 
фона. 

г) Прпходц од радиофоиије. — Ови приходи 
припадају држави на основу уговора, закључеиих 
са друштвима, која експлоагишу радиофонске ста- 

•нице. Ти приходи износе 40% од бруто наплаћених 
претплата од радиофоискнх претплатника. Број pa- 
дио претплатника последње две године у великом 
je порасту и просечно се повећавао годнш1ие 
10.000 до 12.000. Изградњом нове београдске ра- 
дио станице од 20 КВ пробуђен je знатио BeliH ин- 
терес за радиофонију и очекује се да he пораст 
радио претплатннка у току 1937/38 године бити 
повећан за 15.000 претплатаика. Врој радио прет- 
платника износи сада око 105.000, a до краја бу- 
џетске 1937/38 године попеће ее, всроватно, на 
108.000. Према томе очскује се да he број радио 
претплатника у току 1938/39 годнне нзнсга 123— 
125.000 и na томе су броју засновами и приходи 
по овој служби н у предлог буџета прихода на 
парт. 25 поз. 8 предвиђеп je износ од 15,500.000 д. 

д) Прпходп no uncMoiiociioj међународној 
транзптпој служби. —■ Овн ириходн проистичу од 
пиомоносног транзита преко наше државе и утвр- 
ђују се na оспоиу петпаестодпевпог стагпетпчког 
мерења за трп годипе. У протекле две буџетске го- 
дине пзноспли су приходи no onoj служби OKO 
7,200.000 динара. За 1938/39 годину предвиђен je 
na napT. 25 поз. 1 прпход no onoj служби од 
6,300.000 динара. Мање je предвиђено него прошле 
две годпнс, због тога mro се у овпм сумама од 
7,200.000 динара налази, поред редовног годиш- 
ii>er прихода, join n ваплаћени дуг од разних др- 
жава из ранијих годпна. 

i,) Приходи no пакетској међуиародпој слу- 
жби. За пакете који се пз иностранства упућују за 
Лугославију n обратпо, из Југославије у инострап- 
ство, наплаћује се прописана тсрмипална такса. 
Исто тако наплаћују сс у корист нашс државс 
транзитне таксе за све one пакете, који трапзптира- 
ју нашу земл>у. Прпходп no овој служби износили 
су у златним францима: у 1934 годинп 677.000 злат- 
пих франака ;у 1935 години 685.000 златних фра- 
нака; у 1936 годипи 729.000 златних франака; у 
1937 години, услед осстпп повећаиог пакетског 
промета, предаиђа се приход од 770.000 златних 
франака, a за 1938/39 годину предвп1)еп je прпход 
од 840.000 златпих франака пли 12,800.000 динара, 
колико je и унето на парт. 25 поз. 2. 

с) Нрпходи nn телеграфској међународиој 
служби. Omi приходи бнлп су досада у стагнацији 
и кретали су се око 12,000.000 динара годишше. 
Какав осстпп nopacr нпсу показнвали,    али    исто 

тако нн тендепцију за опадањем. Изградњом ди- 
ректне телеграфске линије Београд—Парнз преко 
Игала очекује се повољннји n јачи трапзнтни те- 
леграфскп саобраћај, na je услед тога и прнход 
од ове службе предвнђен за буџетску 1938 39 го- 
дппу no парт. 25 поз. 3 у пзпосу од 13,200.000 дин.; 

ж) Приходи no Mchvnapojuioj гсмефопској 
служби. Напред сам пзложно да садањи број теле- 
фонских међународних иеза из наше зе.чипе n пре- 
ко ње ни издалека не одговара стварним потреоа- 
ма. Све су линијс преоптерећене. Приходи од oee 
службе расли су у сразмери стварања нових међу- 
пародппх транзитних веза. Уколико се успело да 
се изгради која пова линија у току. буџетске го- 
дине, утолико су расли прихрди. По буџетоким 
периодима износили су ти приходи no овој слу- 
жби овако: 

1928/29 6,930.000 дпп. 
1929/30 8,270.000    „ 
1930/31 9,135.000    „ 
1931/32 9,742.000    „ 
1932/33 10,280.000    „ 
1933/34 14,746.000    „ 
1934/35 16,700.000    „ 
1935/36 17,200.000    „ 
1936/37 18,500.000    „ 
ИзградП)Ом пеколико нових међународних 

liesa, крајем прошле и почетком ове године, очс- 
кује -се приход no овој служби у току 1937/38 ro- 
днне, око 24,000.000 динара. За 1938/39 годину 
предвиђел je приход no телефонској међународ- 
noj служби na парт. 25 поз. 4 у изпосу од динара 
30,000.000 с обзпром на то, да he се у следећој 
годкни створити, инсталацијом високо-фрсквепт- 
пнх уређаја, осам до десет нових међународних 
веза, na he и приход отуда бити  зпатпо увећан, 

з) Остали приходп. /Уриходп од продаје ин- 
вентарскпх предмета, од кпрпја за измајмљене 
просгорије, од прсвоза путшика државнпм аутобу- 
сима и разпп сптпи прпходи, показаии су na парт. 
25 поз. 9, 10, 11 n 12 n укупно изпосе 5,200.000 ди- 
napa. Ови су приходи износили: 

1933/34 5,030.000.— дин. 
1934/35 5,121.000.— дип. 
1935/36 4,940.000.— дпп. 
1936/37 4,520.000.— дин. 
Поред овнх буџетских прихода поште и теле- 

графа врше бесплатно поштапску и телепрафсиу 
службу за све државпе и самоуправпе власти и 
установе, као и за друге устапове, које су Урел- 
бом ослобо1)011е од плаћања поштанских rakca, 
Овај бесплатан рад, изражеп у садањим таксама, 
пзноспо би пко 180,000.000 дппара. 

Укупно преднп1)еп11 приходи за 1038/30 годпт 
износе 601,700.000 дипара. 

Упоређепп предви1)ени приходи са предвиђе: 
ним расходима дају чист приход од 183,594.841 
.uiimpa за noKpuhe другнх општедржавнпх рас- 
хода. Сем тога Министарство пошта, телеграфа и 
телефопа сноси и расход за субвепцпје пароброд- 
оким друштвнма од 50,000.000 динара. Значи 
укупних прихода 60% отпада на noKpulie расхада 
Мипнстарстоа пошта, телегра(1)а и телефопа, a 
40% за noKpnhe других расхода изнан Министа]!- 
ства. 

Овом прпликом напољгањвм да овакав однос 
ne постоји ни код једпе стране администрације, na 
изражавам наду да he се барем у буду1шост1и један 
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део ових чистих прихода ставити на расположсње 
Миннстаротву пошта, телеграфа и теле(|)она за 
подмирсње својих још многобројних потреба. 

Ha основу свега напред изложеног молим На- 
родну скупштину да прими предлог буџета рас- 
хода и прихода у предложеним износима. (Бурно 
одобравање и  пљвскање код већине). 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milan Banić radi ličnog objašnjenja. 

Milan Banić: Gospodo narodni poslanici, juče — 
kao što je sasvim prirodno — u onoj opštoj nervozi 
nisam imao prilike i mogućnosti da dam jednu izjavu 
koju je od mene zatražio gospodin narodni poslanik 
i .bivši ministar dr. Svetislav Popović. On je, naime, 
u svojem govoru prekjuče kazao da očekuje od mene 
da ću lojalno priznati da sam se prevario, dok sam 
njemu pripisao da je u julu 1935 godine, glasajući 
za budžetske dvanaestine, kazao, da daje budžet 
državi, i da država treba budžet. Zbog toga ja tek 
danas vršim tu svoju dužnost i dajem sledeću izjavu: 

Povodom prekjučerašnjeg govora poslanika i 
ministra u penziji gospodina d-ra Svetislava Popo- 
vica, smatram svojom dužnošću da ovde učinim sle- 
deče priznanje: 

Sasvim pouzdano se sećam da sam jula 1935 
odine, u vreme glasanja za budžetske dvanaestine; 

od više poslanika koji su se tada '(kao i sada) pri- 
znavali pripadnicima .INS, čuo ovakvo rezonovanje: 
»Državi je potreban budžet — ona ne može da bude 
bez njega! Mi dajemo budžet državi, Jugoslaviji, ali 
to ne znači da dajemo puno povorenje Vladi gospo- 
dina   d-ra   Milana   Stojadinovića!«. 

Sasvim pouzdano se sećam da se je tada. u kulo- 
arima Skupštine, govorilo da se je i gospodin dr. 
Svetislav Popović poslužio ovakvom motivacijom za 
svoje glasanje u prilog budžetskih dvanaestina. 
U to sam poverovao, u toliko pre, što u takvom 
obrazloženju nisam video ništa monstruozno ni ne- 
časno. Zato sam prekjučer i dao izraza tom svom 
verovanju, a da mi pri tome nije bilo ni na kraj 
pameti da izidem pred Skupštinu s nekim svojim 
J'accuse« na adresu gospodina d-ra Svetislava Popo- 

vića. Da je tako, služi dokazom i to šio sam i sam 
lojalno, već a priori, dopustio mogućnost da gospo- 
din dr. Svetislav Popović nije ni izrekao pome- 
nute  reči. 

Nakon prekjučerašnje izjave gospodina d-ra Po- 
povića, moram lojalno priznati da sam bio u zabludi 
kad sam poverovao da je i gospodin dr. Svetislav 
Popović dao pomenuto obrazloženje svome glasanju 
za  dvanaestine  1935 godine. 

Ali moram, tim povodom, da učinim još jedno 
priznanje: Nikada u životu nisam sa gospodinom 
d-roni Svetislavom Popovićem izmenjao ni jedne jedi- 
ne reči. Mi se, dakle, lično nikako ne znamo. Ali, na 
osnovu svoje optičke impresije, a i na osnovu pričanja, 
verovao sam da je gospod n dr. Svetislav Popović čo- 
vek koji zahtev za lojalnošću postavlja ne samo dru- 
gima nego i sebi samome, i da se drži načela »noblesse 

(ne mislim, dabogme, na »noblesse« po krvi 
i poreklu nego na duhovno blagorodstvo). Verovao 
sam, naime, da gospodin Popović drži do svoje ali i 
do tuđe časti, pogotovo do časti čoveka koga lično 
nikako ne zna; verovao sam da gospodin dr. Sve- 
tislav Popović traži da se rešpektuje njegovo iive- 
rehje, ali da i on rešpektuje tuđe; verovao sam da 

podin dr. Svetislav Popović, kao višekratni Kra- 
ljevski ministar i dugogodišnji paiiamentarac, odme- 

rava svoje reči, kad ima da kvalifikuje tuđe poli- 
tičke postupke. Nakon prekjučerašnje izjave gospo- 
dina d-ra Svetislava Popovića, moram lojalno pri- 
znati da sam se i u tome verovanju prevario, i da 
sam bio žrtva svoje optičke varke i tuđe;;' pričanja. 

Dopustite, gospodo, da dam jedno kratko obra- 
zloženje   ovoj   svojoj   izjavi: 

Gospodin dr. Svetislav Popović, bivši višekratni 
ministar, nazvao je moje glasanje za budžet, uz moti- 
vaciju da dajem budžet državi Jugoslaviji, jednom 
»nevaljanom radnjom« — ja citiram prema steno- 
grafskim beleškama -- pa je rekao da on tako kva- 
lifikuje tu radnju ne samo u ime svoje i u ime JNS 
nego da je to — ja opet citiram po stenografskim 
beleškama ■ nevaljana radnja i po nahođenju celo- 
kupnog javnog mnenja i cele Narodne skupštine«. 
Gospodo, ja nemam potrebe, ni vremena, ni volje, 
da pred vas iznosim telegrame i pisma koje sam 
dobio sa teritorije cele države, a koji jasno pokazuju 
da javno mnenje odobrava, a ne osuđuje moj stav 
u načelnoj debati; nemam potrebe ni da apeliram na 
vas, gospodu sa desnice, pa i na mnoge sa levice koji 
bi mogli da uvere gospodina d-ra Popovića da pome- 
nuta moja radnja nije bila nevaljana. 

G. dr. Svetislav Popović, u tom govoru, rekao ie 
da sam se pozvao na nj, da sam tobož sledovao nje- 
govom primeru i njegovom savetu, i da sam „spaša- 
vao Jugoslaviju", glasajući na senatskim izborima za 
listu JRZ, i glasajući u budžetskoj načelnoj debati za 
budžet! 

Gospodo, ja konstatujem da apsolutno nisam, 
tim povodom, govorio o nekom spašavanju Jugo- 
slavije. Kako : sami znate — poznajemo se već blizu 
3 godine — po svojoj prirodi, po svome natirehi, ja 
sam skloniji pesimizmu nego optimizmu. Možda i na 
aktuelnu situaciju ne gledam optimistički! Ali, uza 
sve to što sam sklon pesimizmu, moram ovde pri- 
znati da — hvala Bogu! — Jugoslavija nije spala na 
to da je svojim glasanjem spašava ni Milan Banić, 
ni dr. Svetislav Popović. (Pljeskanje kod većine). 

Kada je reč o nekim savetima, koje mi je na- 
vodno g. dr. Popović davao i hoće da mi daje — jer 
on hoće da mi ih daje i za sadašnjost i za budućnost 
— moram da kažem još i to: Do sada, nisam imao 
prilike da dođem u iskušenje da mi dr. Svetislav Po- 
pović daje bilo kakve savete; nisam imao naprosto 
zato jer je g. dr. Svetislav Popović, zajedno sa po- 
kojnim Švetozarom Pribićevićem, valjao „državni 
gvozdeni točak, koji na svome putu ima sve da 
smrvi", u ono vreme kada sam ja valjao valjak spo- 
razuma. Ni u buduće, verujem, g. dr. Svetislav Popo- 
vić neće imati prilike da mi daje neke savete, niti ću 
ja, kako rekoh, pasti u iskušenje da njegove savete 
primam, mada postoji mogućnost, na osnovu nje- 
gove sopstvene izjave, da se nađemo na jednoj liniji. 
Jer g. dr. Popović, u pomenutoj izjavi,kaže od pri- 
like i ovo: ,,Ako steknem ubedenje da ova Vlada hoće 
da bude verna svojoj deklaraciji, ja sam pripravan 
s punom energijom da saradujem s njom i da je po- 
mažem". Možemo, dakle, da se nađemo na jednom 
terenu, ali ni u tom slučaju g. dr. Svetislav Popov'ć 
neće biti taj koji će mi davati savete, jer će nam ih 
valjda davati neko drugi koji će da stoji iznad g. dr. 
Svetislava Popovića i mene. 

G. Popović, bivši ministar, u svome govoru kaže 
i to da sam svoje glasanje za budžet obrazlož'o dr- 
žavnom potrebom. 

67* 
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Konstatujem, da o državnoj potrebi, tom prili- 
kom nisam govorio! Niti je državi potrebno da Milan 
Banić glasa za budžet, niti je to ovom režimu po- 
trebno. G. dr. Popović je ustvrdio i to da sam tražio, 
i pledirao za to. da cela Skupština jednoglasno votira 
budžet. Gospodo, to takode nije tačno, jer sam ja 
samo izneo svoje ubedenje da u ovoj političkoj situ- 
aciji, u momentu dok Kraljevska vlada brani Ustav 
od 1931 godine i boce da ga brani —, da je potreba 
ne državna nego potreba moje savesti, savesti uni- 
tariste, da u tome pomognem Kraljevsku vladu. A 
rekao sam da bi trebalo da išlo savest diki uje i osta- 
lim unitaristima. (Pljeskanje kod većine). 

G. dr. Popović rekao je reči — ja ih citiram 
prema stenogramu — „Ako trebaju kome govori (kao 
što je bio onaj g. Banica u generalnoj debati),  to 
su stvari g. Banica, u koje stvari ja ne ulazim". 

Gospodo, ja sam dosta pismen čovek i razumem 
kuda cilja g. dr. Popović sa ovim recima. Sasvim je 
Jasno da je time g. dr. Popović bteo da kaže d»je 
onaj moj govor u načelnoj budžetskoj debati bio na- 
ručen, poručen. 

Gospodo, preko ove, uistinu nevaljane radnje 
gospodina d-ra Svetislava Popovića, prelazim, za 
sada, jednostavno — s prezirom! 

.Ia,  dabome,  nemam  ništa  protiv  toga  da  unita- 
rista i jugoslovenski nacionalista gospodin dr. Sveti- 
slav Popović lomi koplje za onog »čestitog« gospo- 
dina   Duru  Ružica,   koji   je   prema   Pretsedniku   Kra- 
ljevske  vlade, gospodinu  d-ru  Milanu  Stojadinoviću, 
preuzeo   obavezu   da   će   u   Sušaku   podići   »Narodni 
!Зот«, pa ga obmanuo,  i  podiže »Hrvatski Kulturni 
Dom!  A  upravo   mi  je   milo  što  se slobodni  mislilac 
gospodin   dr.  Svetislav  Popović  zalaže  za   njegovog 
brata,   čestitog   rotarijanca,   Bana   savke   banovine, 
gospodina d-ra Viktora Ružica, koji bogatom zagre- 
bačkom  kaptolu  daje doprinos  od 800.000.   -  dinara 
za   opravku   zagrebačke   prvostolne   crkve   (ne   daje, 
dabome,  iz svog džepa  nego iz sretstava banovine)! 

Hteo   bih,   na   kraju,   da   kažem   još   samo   ovo: 
Relativno sam mlad parlamentarac, a ministar nisam 
još nikako bio! Ali sam se u ovoj budžetskoj debati 
začudio,   bio   sam   upravo   frapiran,   kako   neki   bivši 
ministri, — a, nažalost, čak i poneki aktivni ministar, 
— govore u Skupštini, kakav ton daju debati, kakvim 
se   rečnikom   u   njoj   služe,   i   kako   srozavaju   nivo 
Narodne skupštine!   (Odobravanje i pljeskanje u cen- 
trumu  i  na  desnici). 

Potpretsednik Jevrem Tomić 
poslanik g. Joca Georgijević. 

Јоца ГеоргиЈевић: Господо народии посла- 
ници, пемам намере да вас дуго замарам, желим 
само да у једном толико важном ресору, као mro 
je ресор Министарсгва iionrra, телеграфа и телефо- 
на укажем на извесне потребе, чије се спровођење 
и остварсте не даје у интересу земље ни тренутка 
више одлагати. Меии je веома жао, што мојс прве 
речи морају да буду критика г. Министра финан- 
cnja. Mn смо имали у суседству града, чијн сам 
Претставник, једнога богатог спахију, KOJU je no 
старом начину водио своје кшиге, наиме," на тај 
начин, што je пмао један велики орман са безброј 
фијока, m у свакој фпјоци чувао je приходе од 
својих разних пустара. Кад му je, једном прили- 
ком, дошао управитељ његхжог имања n једнога 
лепога дана тражио за јсдну пустару извесну сво- 
ту за оправку коша, којп се тамо рушио. "старп 
Мочопл! огворио je фијоку и казао: драги госпо- 
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дине управниче, ова фијока je празна. Пустара 
или салаш Анка ове године није дао ништа. .Ia 
Miioro жалим, што ne могу да вам ставим на pa- 
сположење ни нијскромнију своту, мада увиђам no- 
требу, да се тај кош оправи. Али док не унесете 
ueurro у ту фијоку, донде ne можете ништа из H^G 
ии да нзнесете. Ha то je управителЈ рекао: na мц- 
лостиви господине, Ви имате у другој фијоци Но- 
ваца. Овај je рекал: јесте, али те nape нисте ми вц 
донели него ваш колега са онога другог иман>а 
ерго кемате могућности одавде ништа да црпите ц 
узнматс. Кад би се господин Мннистар финансија 
држао тога принципа прпмнтивног кшиговодства 
као што су га вршили онда, не би дошао данас г. 
Мипистар пошта у ту непријатиу ситуацију да ње- 
гов буџет, кГоји изиоси 29 штампаних табака, на 
свакој страин барем два пута у овом високом Дому 
да мора да реферише због буџетских немогућно. 
сти. Ja поштујем до душе и модерпо књиговод. 
ство, али ne оно, које у једном лукративиом послу 
одузима и последњи марјаш прихода и то без мно". 
го скрупула, a страшно скрупулозпо и шкрто даје 
одломак од онога што je узело. 

Евидентно je, господо, штетан овакав посту. 
пак. Да почнемо са анализом буџета Минпстарства 
пошта « телеграфа од натраг. И можемо да конста- 
тујемо да код једног прпхода од 183 милиоиа дц- 
нара плус 50 милнона колико изноои субвенција 
паробродским друштвима, минус 5 милиоиа колико 
би коштало ако бп се паробродским друштвима 
наплаћивало, остаје чист приход од прилике 23S 
мплиона дипара. Једна замашна свота за југосло- 
венске прилике. Дозволите ми да na један моменат 
учиним екскурзију, али не у стара добра времсна, 
него на модерно доба у Енглеској, 1935 годипо 
изнво je енглески министар пошта и телеграфа 
свој буџет енглеском парламенту и реферисао je 
да je 1934 године уложио у потребе свога реоора 
4,5 милиона фунти и постигао са њима задовоЛ)а- 
вајуће резултате у 1937 години од 7.5 милиона 
фунти. Али je уједпо додао да he свих тих 7.5 ми- 
лиопа фунти да утроши у пајновије изуме технпч- 
ке за модернизовање и усавртавање поштанско- 
телеграфске службе Енглбске Краљевине. Ако би- 
смо ми могли да применимо тај принцип у nanio i 
пошти и телеграфу, то би значило да би наш Ми- 
нпстар nomra на основу прошлогодишњег искуства 
уложио тих 238 милиона за модерпизовање својих 
иоппапско-телеграфских n телефонских потреба 
да би већ наредне годнне, ja сам у то уверен, мо- 
гло Министарство да очекује пола милијарде дп- 
нара вишка, јер ми нисмо развијена и модерпа 
земља као Еиглеска и много што шта недостаје и 
наш je свет жељан олакшица у сваком погледу 
које би му се пружиле, и верујем, да би ту скокови 
били несравњено јачи него шго су биле код енгле- 
ског министарства пошта и телегра(|)а. 

Да расмогримо пре свега штету која нам од 
тога настаје. Недостатак крсднта, односно немо- 
гућност утрошка онога вишка, који пошта у својим 
приходпма пружа, за остварење својпх намера, 
припудила je поште да код поштанских карата 
подигне са 4 милиона динара, да код разних дру- 
гнх служби иодиже цене које су apiueibc те c.iv- 
жбе тражиле. Дсшавало се у недостатку буџета 
управо ono шго ne би смело да се деси, или деша- 
вало се обратно од опога што треба да се дсшава 
у оваквим случајевима. Јер у пптсресу побољшапк! 
свога посла поште би требало да задрже своје тре- 
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нутне ставоие a не да их пове^авају, јер je старо 
искуство у сии.ма гранама привреде да снижење 
ставова можс јсдино да иесразмерно брзо увећа 
своте прихода. Материјал који je Министарству 
пошта потребан за остваривање разних, насушних 
потреба мора се набављати без обзира на буџетске 
могућности. 

Шта то значи? To значи да, ако би рецимо 
Београд, као престоница, или која друга наша већа 
места као центри појединих покрајина требали ин- 
сталације, рецимо на пример за аутоматске цен- 
трале, они морају, при набавци и при остварењу те 
своје намере, да се скуче на један минималан број, 
који одговара тренутној потреби, јер нема довољ- 
но кредита, да се према предви1)сним могућиости- 
ма и вероватности развоја тих градова и привред- 
иих центара у врло кратким роковима, удари од- 
мах солидна база они.м инвестицијама и институ- 
цијама за дул>с врсме и према сврси за коју су 
одређене. 

Сва накнадна надопун.авања су много скупља 
и нерентабилнија, a што je најглавније, они су увек 
крпеж. 

Из програма Министарства пОшта и телеграфа 
видимо шта се све иа.мерава учннити у иаредним 
годинама. Ме1)утим, видите, господо, имамо, на 
пример, продукционих подручја, као што je Банат, 
за који није свсједно да ли iie имати добре теле- 
графско-телефонске и остале поштанске везе у no- 
штанској служби. Мора се мало узети у обзир и 
ток привредних послова. У Југославији ми даиас 
немамо новчаних завода, који располажу новцем. 
Све се то мање више сконцетрисава, што год у нов- 
цу постоји, у Загребу, у Београду и можда у Љу- 
љаии. (Ипаи Мохорпч: У државним заводима!) Je- 
сте, у државни.м заводима, потпуно коректно, г. 
колега. 

Господо, у Војводини ono што има готовог 
иовца, ja ne знам да лн те количине новца одгова- 
рају потрсбама само једног нсделлшг промета чн- 
таве војвођанске привреде. И, онда, иастајс бсрба, 
настаје жетва, потреба да се храна од сељака поку- 
пује и 1исплати a све то, господо, везано je данас 
услед потрсбпих цена, за потребе телефонског спо- 
разумевапЈа, да сс телефонским путем диспонира 
преко новца, a no, господо, даиас нијс могуће. II, 
шта се дешава? Дешава сс то да читав onaj крај 
мора да устанс изјутра у 3 сата, да узме своју тор- 
бу, да дође овамо и издангуби читав дан, док до1)е 
у који новчани завод, да узме nape које су потре- 
бне за исплату сел.ака. 

Ja сам био свсдок, да стотиие кола чека пред 
магазиком који прима храиу no 24 сата, само зато, 
што je онај у немогућности да на ма који начии 
добави новац благовремено, него мора да се служи 
Возом, да донесс потребну своту за исплату. 

Није то само директна пггета, која настаје из 
иедостатка попггапске службс и средстава за задо- 
полЈеп^е њених материјалших потрсба, нсго постоји 
нешто много горс, a то je да nama привреда отуда 
i'.i'n и v времеиу, и у вредности, и у могућности 
искоришћавања најповољнијих момената за купи.у, 
и.ти за продају. 

Има још један иедостатак, господо, што тај 
печити недостатак новца Ммнистарство пошта и 
телеграфа само и v размерном обиму стварних ње- 
них потреба, присваја да купујс материјал лошмји. 

Поштанско-телеграфски материјал и телефон- 
ски апарати и централс нису од доброга   матери- 

јала грађени и створени као што би то требало да 
буде јср се не купују од првокласних фабрика за 
дужс време већ се купују да се задовоље тренутне 
потребе. Гледа се само да се набави што Behn број 
телефонских апарата или других потребштнна, a 
ne води се o то.ме рачуиа да je квалитет тога мате- 
ријала лош. Ha тај начии се трсиутио аадовољавају 
потребе, али отуда настаје велика штета, јер кроз 
трн, четири или пет година raj материјал више не 
ваља и мора да се купује нов, a то значи нови те- 
рет за буџет. 

Госиодин Мииистар финансија одузнма читав 
чмст приход пошта и телеграфа, јер ми види.мо 
јасно, да ono IHTO поштс набављају да морају да 
набавл^ају из зајмова, да се задужују, поред своје 
готовине, поред онога свога вишка, који сваке го- 
дине постижу. Колпко'je то псрацнонално o томс 
не треба даље говорити, јер je јасно, да, кад би го- 
сподип Министар иотта могао рецимо ове године 
238 милиона да уложи у своје потребе, онда би Mo- 
rao јасно да предвиди у једиоме програиу кроз 
три, четири или пет година на који Iie пачип задо- 
вољити 80% свпју потрсба. Услед тога није ника- 
кво чудо, mro Ha пр. у Вршцу не можете да теле- 
фоннрате ни вашем комшији, јер су тамо стари 
апарати који су остали од мађароких пошта и којн 
су у оно време били добри и у техннчком погледу 
претстављали савршеност док, међутЈш, данас omi 
не претстављају ништа, претстављају само старо 
гвож1)е и олупиие. Ha таквим апаратима чујете 
свс друго само не ono urro вама говори onaj који 
je ca вама укопчан, иити он чује ono urro вн 11>ему 
роворите. 

Опда није чудо што ja, кад хоћу да говорим 
са Баном, да мора.м да чекам no гри четири часа 
док добијем везу. Онда није чудо mro ни једна оп- 
mrima ne може да телеграфски разговара са сре- 
ским начелшком. Није чудо mro пограпичпа ме- 
ста na np. Сочнца, уопште немају телефоиа ма да 
имају жандармерију, пограпичну стражу, свега и 
свачега na су зато упућени да се помажу na други 
начин и да се за случај потребе са својим стареиш- 
нама телефоиом уотите не могу да служс. Због 
тога mro пограпичма места немају телефона, мо- 
рају, кад неки путппк пређе na naniv територпју 
да тога путппка задржавају, жандарми илн ф»нан- 
сн да га затам спроводе до првога места које има 
телефон na да сс из тога мсста споразу- 
мевају са полицпјскпм и царипским властима, 
да ли да дотичнога путпика пусте на југословепску 
територију или да ли .морају да га врате. Ради тога 
путпик мора да чека до пред вече када се страже 
смењују na да онда може да стигне до прве цен- 
трале одакле могу органи да се споразумеју са сво- 
јим старетипама. Да TO ne служи im углсду наше 
државе то je внше пего јаспо. 

Господо, постоји једва ставка, то je потпора 
паробродскпм лруигшима, TO je субвенцпја од 50 
милиона динара. Зашто овај терет долази иа Мини- 
старство nonna? Једашо je објашњење у томе што 
Миппстар (|)1!папсија из друтих извора Helie тих 
50 мнлиона динара да потражује. 

Ha супрот томс. mi једап срескп пачелппк, nn 
један опшгнпски бележник, im једпа оппггинска 
управа пли друге локалие власти пемају кредита n 
немају могућности да са својим старешинама дођу 
у телефонску везу, кад им je ona потребпа, јер 
иемају за то доволто креднта и Morvlinocm. Ja 
опда сматрам, господо, да би то много целисход- 
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није бпло да се бар један део те субвенције, коју 
иора Министарство пошта и телеграфа у ратама 
да даје паробродским друштвима, употребн na то 
у виду кредита ка административне трошкове Mn- 
нистарства унутрашЉих послова и обезбеди могућ- 
носг телефанске везе службеним оргапима у инте- 
ресу мувап>а јавне безбедности, сигурности n осе- 
haja сигурности у оним крајевима. .lep ви треба да 
зиате да je то нелагодан осећај за свакога кад 
видп да je сада, у модерно доба, отсечен од света 
и да нема могућности споразумевања са својим 
властима. 

Да поштанска служба трпи и квалитативно у 
своме оообљу то je познато и господину Министру 
пошта и телеграфа, само и он мора да нам призна 
да он нема средстава да ни у техничком погледу, 
мити у другом нма потребпо особље да бн одгово- 
рило стнариим потребама. И онда се дешава то да 
од 10 брзојава добијемо коректна и исправна свега 
два, a у осам случајспа .мора.мо да нагађамо шта je 
хтео онај, ко нам упућује телеграм да саопшти. 
Онда није никакво чудо кад то иедовољно изобра- 
иссно особл>е, и то не само технички недовољно, 
него и у погледу учтивости недовољно, и у погле- 
ду начина вршсња своје службе недовољно обаве- 
штеио особље, поступа самовољио, неучтиво, грубо 
и шкканира публику. 

To су последице иедостатка нонца. Килику 
штету трпи Министарсгво пошта од тога што нема 
средстава, ево вам једне једипе ставке na да ви- 
дите. Ha страни осмој, где господин Минисгар 
пошта и телеграфа реферише o објављеном броју 
ме^ународних телефонских разговора, видимо да 
округла свота свих међународних телефонских раз- 
г вора износи 345'.000.— To je, господо, једна ми- 
зсрна цифра. Ona би цифра морала да je најмање 
десет пута онолика колико je овде назначено. Кад 
исмамо везе, кад ne можемо да дајемо везе, no 
себи се разуме да ту изосгаје један приход који 
би сам износио много n мпого милиона годишње, 
n који би био довољан да даје могућност да се 
оствари миого од онога што се дапас ne може 
осгварити. 

Да, господо, немам обичај овако да скачем са 
ставке на ставку без логичне везе, али овде много 
логике не треба. Овде je докол.по указивати na 
чињенице, na ono mro безусловпо мора да се мења, 
a да би се пружила ona слика, која се иора пру- 
жити и без које се ne може бити. 

Одговарајући жељи г. Претссдника да се na 
секунду гачно придржавам времена, које нам преииа 
Пословнику стоји на расположењу, данашња раз- 
лагања, ja желим да завршим са једним апелом на 
г. Министра финансија: да ма na који пачип омо- 
гући Министарству пошта да искоришћује несме- 
тано сав maj приход који му стоји на располо- 
жењу, да би ову толико важну грану за потпору 
наше привреде иогао да изради до онога степена 
na  коме  he  ona  моћн одп својој  намени, 
n са једним апелом на г. Минисфа пошта n 1чм, 
графа: да има na уму, да поред оних потреба, које 
je on изволео унети у свој буџет, постоји j 
крај, a то je Банат у крме од дапа ослобођења до 
данас није измешена ни једма поштанска централа, 
mije измеп.спа im јсдпа поштапска лпппја, mije 
учињено апсолутно ништа како би n тај крај 
осетио да и on има могућности да, na модеран 
Начин, долази у всзу са оним центрима   који   су 

му безу-словно потребпи у остварењу и уновчењу 
плодова његовог зиоја и његовог труда. 

Ja се надам да овај апел неће наићи на глуве 
уши г. Мпнпстра пошта, телетрафа и телефона и 
ако on пз наведених .! mije у стању да  raj 
апел уважи у току овога буџета, да he будући буџет 
да предвиди било полуаутоматску било ма коју 
другу и пајпростпју али употребљиву централу v 
градовима и већим оппгпшама јужног Бапата. Уве- 
рен у 11>егову добру намеру, имајући пред очпма 
onaj n поред свих тешкоћа ефикасан успех који 
je уз највеће напоре Мнпистарство потта оства- 
рило за one дЛе и no годиие откако je иостало са- 
мостално, ja hy гласати за овај буџет. (Одобравање 
и пљескање у центруму n иа десницп). 

Polpctscdnik Franjo Markić: Reč ima izvestilac 
manjine  narodni  poslanik  g.  Ivan Mohorič. 

Ivan Mohorič: Gospodo narodni poslanici, ja 
nisam mislio da ću biti danas već treći govornik koji 
govori protiv ovoga budžeta. Gospodin Ministar 
pošta bio je prvi koji je kritički razmotrio i raščlanio 
pred nama svoj budžet i jasno izrazio svoje nezado- 
voljstvo što mu bitne potrebe resora nisu tim kredi- 
tima obezbedene, što mu nije omogućeno da razvija 
onaj aktivltet koji i on sam uvida i nalazi da ga b« 
uslovno iziskuju potrebe privrednog oživljenja i kul- 
turnog života n našoj zemlji. Posle njega i prvi go- 
vornik iz vladine većine imao je samo reči kritiko 
za ceo taj budžet. 

,1a ne mogu da predem preko ove konstatacije 
jer, gospodo, ja mislim da bi i gospodin Ministar 
i gospodin prvi govornik i/, vladine većine, a tako i 
cela vladina većina trebali da budu konzekventni: 
kada vitle da se jedan resor eksploatiše na jedan 
način da treba da daje čisti prihod 40%, kada sam 
gospodin Ministar pošta već konstatuje koliko mu 
boluje osoblja, kako osoblje trpi usled nehigijenskih 
priiaka poštanskih ureda, zatim da od nedovoljnih 
materijalnih prihoda skapava, da ima preko 12% to 

rsonala koji otvoreno boluje od tuberkuloze, onda 
treba imati nešto malo logike pa da kažu: ja, kan 
član vladine većine, odnosno, ja kao član vlade ne 
mogu da se pomirim sa ovakvim budžetom i sa ovak- 
vim postupkom Ministra finansija. Jer, gospodo, ne 
ide da se jedna ovako važna privredna grana kao 
SU pošte, telegrafi i telefoni, gde smo toliko zaostali, 
gde je toliko jedan važan preduslov uspeha u pri- 
urednom radu, da se tako maltretira zbog nekih 
formalizama kreditnih i zbog toga, što treba da taj 
resor daje 230 miliona čistog prinosa na državnim 
prihodima. 

Gospodo, vidite kako se postupa sa ovim bud- 
žetom. Prvo natrpala se jedna stavka, koju je već 
predgovornik spomenuo, koja apsolutno ne spada 
ovamo. To je subvencija parobrodarskim društvima. 
Ona je jedna stvar opšte državne politike, ona m 
da bude stvar saobraćajne politike i da spada tamo, 
"ile su i ostali izdatci za pomorstvo i ja da se razu- 
memo - - ja naglašavam da ne sporim potrebu ove 
sume. Ja, šta više, nalazim da je 50 m'liona možda i 
vrlo usko i ograničeno odmereno, da se to od jedan- 
put utrpa u pošte, i ako se kaže da je to samo jedna 
stavka za proknjiženje, da je tu Ministar posta samo 
blagajnik, da se on tereti i da se onda prikazuje 
njegov rad, ct'ekat pošta za toliko smanjen. 

Gospodo, mi vidimo da od 1.761 pošte mi imamo 
svega 68 državnih pošta. Sve ostalo je bazirano na 
drugim vrstama pošta, a naročito na ugovornim po- 
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štama.  Ugovorne pošte, onda je to jedna institucija 
koja ne može stručno da napreduje. 

Danas su uslovi za te ugovorne pošto  naročito 
materijalna otšteta koju dobiva jedan ugovorni po- 
štar t-.iiiko nesrazmerno nisko odmereni, prema p 
i odgovornosti, da nisu u nikakvom skladu, i u lome 
baš leži  glavna teškoća za rad na tim ugovornim po- 

tna. Ml vidimo da ako uporedujemo statistiku koju 
izdaje   Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona da je 
od 19.'Ш godine broj osoblja smanjen u toku 6 godina 

380 lica, a, međutim, broj pošla je povećan /.a 59, 
ij   telefonskih meda za 371, broj  telefonskih cen- 
la za 2(ir), a telefonski promet je u milionima pora- 

stao  za   1 (')<!. Molim vas, gospodo, šta te cifre znače? 
Znači,  da se je smanjilo osoblje, koje je sada opte- 
rećeno dvostrukim i trostrukim poslom i onda je pri- 

ino   da   moraju  da   nastupe   one  štetne   posledice 
koje je  gospodin Ministar ovde preci nama priznao 1 
izueo. Gospodo, ovde ne srne da se stane na pola puta. 
Nije  dovoljno da se to ovde samo konstatuje, n 
treba  iz tih konstatacija povući i korrzekvence. Treba 
da se  nešto više uradi preko onoga što je ovde pri- 
kazano   da  ima  neko humano udruženje poštanskih 
službenika,  koji  sami  nemaju  dovoljno  ni  za  svoju 
najskromniju ishranu, i da će članovi toga udruženja 
da  izgrade   sanatorijum za svoje   bolesne   drugove. 
Gospodo,   tu   treba  ozbiljno da  se  zamislimo.  Danas 
se taj  resor od sirane Ministarstva finansija, u sklopu 
celokupnog državnog budžeta, tretira na takav način 
da mu se trpa, pored pomenutog,   još i 17 miliona 
za službu dugova. Odjedanput  pošta' tu kao  nosilac 
državnih  dugova, kao nosilac zajmova koje sama ima 
da ukamaćuje. Ja bih to razumeo kada bi mu se osta- 
vio višak prihoda! To bi bilo i opravdano. ЛИ da pri- 
hode uzme Ministar finansija, a hipoteku ostavi Mini- 
stru pošta, to je, gospodo, jedan i suviše jednostavan 
način   postupanja i tako ne može da se dođe nekom 
poželjnom cilju i napretku. 

Gospodo, ima u ovoj zemlji za sve moguće stvari 
i za javne radove kredita, ima mogućnosti kreditnih 
operacija, ali da se za ono što je sa ove i ovorniće 
konstatovano kao hitno potrebno da bi se zadovoljile 
želje i potrebe privrede, za to se ne nade moguć- 
nost, jer neće da se stvori. Ja sam očekivao pozna- 
jući poziciju novog Ministra pošta da će on malo e- 
energičnije u Ministarskom savetu zatražiti svoje 
pravo, ono pravo za koje može biti siguran ako ga 
bude zatražio da će celokupna privreda stajati Iza 
nejgovih  leda i odobravati njegov postupak. 

Gospodo, ja bih želeo da g. Ministar pošta još 
jedanput revidira svoj stav i da pre nego što zaklju- 
čimo budžetsku debatu i da te svoje zahteve iznese 
i zatraži da se oni bezuslovno zadovolje, jer, go- 
spodo, nisu on! potrebni samo za ličnu ambiciju g. 
.Ministra za akcije koje bi hteo da spovede, nesjo tu 
su najširi slojevi koji su zainteresovani, tu je celo- 
kupna privreda koja to očekuje i on će se odužiti toj 
opštoj   privrednoj potrebi ako to učini. 

Gospodo, mi vidimo da je budžet povećan zn 
42,000.000 dinara po rashodima, ali je povećan i po 
prihodima za 71,000.000 dinara, a to je važno. Go- 
spodo, u poslednje dve i po godine otkako je na 
vlasti Vlada ,^. Milana Stojadinovića u ovom resoru 
mi jednako moramo da registrujemo povećavanje ta- 
rifa 1 pristojba za poštansko-telegrafsko-telefonskn 
službu, a to danas već prelazi u nekim tarifama onu 
granicu gde je g. Ministar sam konstatovao da se 
opaža kao posledica stagnacija u prometu, da nema 
napretka. Ako, međutim, postoji taj privredni prospe- 
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rltet o kome sanja g. Ministar finansija, trebalo bi 
da se on manifestuje i ovde kod Ministarstva pošta, 
telegrafa i telefona, a ako se ne pojavi, treba ispitati 
razloge i uzroke i treba naći sanaciju. Ako bi se tako 
postupilo, ja verujem, da bi se jedan niz tarifa mogao 
i morao da se revidira i da se smanji. 

Gospodo, poštanske investije danas su vrlo jed- 
nostavne.  Prethodnik sadašnjeg g. Ministra  izvodio 
je u prošloj godini čitav niz investicija u pravcu Sa- 
rajeva. Ja ne osporavam   potrebu   ovih   investicija, 
ali pored toga pravca postoje i drugi pravci u zemlji 
koji su, kako smo čuli od predgovornika, takode od 
koristi, koji mogu da budu rentabilni i o kojima bi 
bi trebalo da se vodi računa. Ove godine takode ne 
vidimo ni jednu poziciju u pravcu Dravske banovine. 
Međutim,  u Dravskoj  banovini  mi  imamo čitave do- 
line koje imaju mnogo industrije kao n. pr. počevši 
od Maribora prema Ptuju, Čakovcu gde imade  jed- 
nako samo gvozdene omnibusne telefonske laiije, da 
se ne može sa tih linija da vrši neki razgovor sa veće 
udaljenosti  od   100  kim.  jer  se  ne  razume  ni  reči. 
Tako isto u savinskoj dolini a da ne govorim o glav- 
noj liniji od Ljubljane do Beograda gde imamo ne 
samo jedan veliki službeni promet, a naročito kada 
se u leto nalazi Kraljev Dvor i ceo diplomatski kor 
na Bledu. Onda privreda uopšte nije u stanju da do- 
bije po nekoliko dana vezu sa Beogradom, a sve je 
to, gospodo, čist gubitak za državnu kasu. Za Mini- 
starstvo p »šta     telegrafa je odgovoran  onaj koji 
ne daje da se taj prihod stvori. Gospodo, ako g. Mini- 
star finansija ne može ni egzekucijom od poreskih 
obveznika  da stvori prihode za državnu kasu, onda 
bi mnogo pre morao da ih stvori kod ovih rentabil- 
nih organa i pozitivu h vrela pribave za državnu kasu. 

Gospodo, g. Ministar nam je ostao dužan odgo- 
vora po jednoj stvari a to je pitanje kablova. U pro- 
šlogodišnjem  finansiskom  zakonu  videli  smo da je 
bilo ovlašćenje da se ta nabavka izvrši, kazano nam 
je da će biti kompenzacija za bakar, pa ako i toga 
ne bi bilo mi znamo da ima dovoljno deviza da se ta 
transakcija može izvršiti, mi znamo da ima 2 mili- 
jarde nezaposlenog novca u Poštanskoj štedionici i 
Državnoj hipotekarnoj banci, i ne možemo da razu- 
memo zašto se ta nabavka ne vrši. Gospodo, ne mi- 
slite da će velike svetske firme ići jednako na te lici- 
tacije, to košta mnog.), tn su prilični troškovi, i oni 
neće jednako da idu samo zato da se to poništava iz 
admintetrativnih razloga, ili zato da se saznaju uslovi 
i cene nekih za svrhe intimnijih veza sa konkuren- 
cijom, da dolaze na te licitacije. 

Gospodo, meni je ta stvar fm čudnjia, jer je g. 
Ministar pošta prošle godine izjavio da će biti pove- 
ćanja čistog prihoda od tih kablova otprilike od 25 
miliona i prema tome mi se lišavamo toga prihoda. 
Ja ne znam iz kog se razloga to odlaže, nego mi- 
slim da je trebalo da mi tu stvar forsiramo, jer je već 
sada, na našu štetu i našu međunarodnu štetu, i su- 
više dugo odlaganje. 

Gospodo, i što se radija liče, mi smo čuli da se 
jednako odlaže pitanje Zagreba i Ljubljane, a mi 
znamo da u Beogradu paradira kao jako'patriotsko 
društvo neki »Radio d. d.« o kome nam je svima po- 
znato da se 98% akcija nalazi u stranim rukama, U 
rukama Markonijevog društva u Londonu. Izgleda da 
to nacionalno društvo, koje se uostalom tretira kao 
domaće društvo koje je dobilo zamašan broj privile- 
gija, kako smo čuli od g. Ministra pošta, ne daje 
rezultate koje je on sam očekivao. 
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Gospodo, ja moram da konstatujcm da ne delim 
mišljenje da je nemogućno naći izlaza iz te para- 
doksalne situacije u kojoj se Ministar pošta, njegov 
resor i njegov budžet nalaze. 

Gospodo, ja moram još jednu stvar da ispravim. 
Nisu, gospodo, svi prihodi ovde u budžetu pokazani. 
Mi znamo da taj maltretirani poštanski personal vrši 
jednu vrlo odgovorim i vrlo krupnu službu, a to je 
službu za Poštansku štedionicu. Poštanska štedionica 
danas figurira sa jednim prometom sa .400 milijardi 
dinara ili, kako sama kaže u svome izveštaju, sa 
jednom milijardom dinara dnevno. Ona, gospodo, ne 
daje nikakvu OštetU 13.000 službenika poštanske stru- 
ke koji primaju taj novac i koji odgovaraju i nose 
posledice toga velikog obrta. Zato Poštanska štedi- 
onica pokazuje 67 miliona čiste dobiti i podiže pa- 
latu od 100 miliona dinara. 

Gospodo, ja ću da vam skrenem pažnju na jednu 
stvar koju nije izneo gospodin Ministar pošta, a to 
je pitanje kazna. Mi vidimo ovde u izveštaju tla je 
bilo kažnjavanja u 1936 godini, da je bilo kažnjeno 
4.402 lica. Gospodo, to je jedna simptomatična stvar, 
i znači da je od 12.000 službenika jedna trećina 
kažnjena. Covek se mora zamisliti, da li je ovako 
kažnjavanje opravdano ili da li je to samo šikani- 
ranje. Mi znamo da polovina ovih kazni nisu bile 
samo službene opomene ili samo disciplinske kazne, 
nego da je polovina novčanih kazna. Gospodo, i to 
je jedna stvar o kojoj treba da se ovde govori i da se 
o tome vodi računa. To je jedan sistem koji nije do- 
bar, i koji treba bezuslovno da bude izmenjen. 

Ja bih hteo u vezi sa investicijama da spomenem 
da, pored lepog programa koji smo čuli za primorska 
mesta koja imaju jak promet stranaca u zapadnom 
delu naše zemlje, ima, na primer, mesto Celje koje 
ima veliki promet stranaca i turistički je centar i 
koje do danas nije moglo da dođe do automatske 
centrale. Ja bih molio da se nadu sretstva i da se 
unese i to u program radova. 

Mi smo čuli da će se graditi nova linija Beograd 
—Cetinje—Budva. Ja mislim da i jedna linija Beo- 
grad—Ljubljana ne bi bila na odmet, jer ja posle 
gorkog iskustva sa obećanjem sa kablovima ne ve- 
rujem da ćemo dogodine doći do poboljšanja veze 
sa Ljubljanom. 

Gospodo, isto tako i naše veze sa inostranstvoni 
su nedovoljne. Mi vidimo, međutim, u izveštaju, da 
smo otvorili telefonski promet sa Salvadorom, Pa- 
ragvajem i ćelom Južnom Amerikom, da smo otvo- 
rili 293 centrale u Grčkoj a isto tako i u Bugarskoj, 
a u blagajni su tako mizerni prihodi od našeg tele- 
grafskog saobraćaja sa inostranstvoni. Zašto? Jer 
svaki interesant koji se prijavi za govor, on mora 
satima da čeka, da gubi interes na tim spojevima. 
Mi vidimo u zapadnim delovima Evropeda se na uda- 
ljenosti od 3 do 4 hiljade kilometara čeka svega 20 
minuta pa da se dobije telefonska veza. Mi imamo, 
međutim, u najbližem susetstvu centre, sa kojima bi 
uređen saobraćaj bio vrlo aktivan i rentabilan. 

Mi smo čuli da od celog povećanja koje ovde 
iznosi 42,000.000 dinara, da od toga jedan deo, Sto je 
za svako priznanje, ide za to da se mora povećati 
broj službenika, i da se mora njima u okviru skrom- 
nog obećanja koje je dato, povećati i prihodi, ali od 
materijalnih rashoda ima svega 23,000.000 dinara, i 
tu najmanje ide na investicije svega nekih 4, od- 
nosno" 8,000.000 dinara. 

To je, gospodo, jedna nemoguća situacija i u 
takvoj situaciji opozicija je u punom pravu ako glasa 

protiv ovoga budžeta. Da su gospoda iz vladine ve« 
ć:ne konsekventna, i oni bi morali to isto da učine 

Gospodo, ja ovde vidim i jednu drugu poziciju 
Izdatak za prevoz pošte simplonom. Na njega se troSj 
od priliko 1000 dinara dnevno. Ja neznam, gospodo 
da li je taj ugovor, koji je u svoje vreme sklopljen' 
i danas za nas racionalan. Tu poštansku službu којц 
simplon vrši, mogli bi da vrše i konvencionalni br^i 
vozovi samo sa razlikom od 2 do 3 sata dnevno, jer 
je samo toliki razmak između ta dva voza u pravcu 
prema Parizu i prema Londonu pa, verovatno, i pre, 
ma ostalim pravcima, — prema Grčkoj i prema So. 
fiji. Prema Ankari mi imamo već mešovite konvencio. 
nalne brze vozove, te prema tome prenos simplonom 
nije potreban. 

Ja mislim, gospodo, da je ovo jedan dosta visok 
izdatak i da bi ga, stoga, trebalo revidirati i smanjiti. 

Mi vidimo, gospodo, da se na 745 dnevničara 
troši svega osam i po miliona dinara. To je, dakle, 
ceo kredit na njih. Međutim vidi se, da danas na 
njima bazira ceo ovaj veliki poštansko-telegrafski j 
telefonski saobraćaj. 

1 zato se nemojte čuditi Sto danas kvalitet službe, 
pod ovakvim prilikama, ne može da nas zadovolji. Ja 
tvrdim da je poštanski pravilnik ne samo za unu- 
trašnju poštansku službu nego i većina drugih pra- 
vilnika toliko pun izmena i dopuna i raznih tuma- 
čenja da se danas ni jedan kontrolor ne može lako 
snaći u tim propisima. Stoga bih ja molio da se svi 
pravilnici, a ne samo ovaj za običnu poštansku slu- 
žbu, da se svi ti pravinici oštampaju u prečišćenom 
izdanju, jer ovo izdanje od 1022 godine odavno se 
je već preživelo. 

Gospodo, danas se pored toga u određivanju bu- 
džetskih prihoda otišlo i preko granice koju poka- 
zuje sadašnji tekući budžet, jer za osam dvanajestina 
ostvareno je svega 327 miliona dinara. Ako tome do- 
damo četiri dvanaestine, tj. 50% od te sume, dobija 
se 491 milion; i ako je sada predvideno u novom 
budžetu (i01 milion prihoda, mi vidimo ovde preko 
110 miliona dinara, koliko se očekuje povećanje pri- 
hoda u tome resoru. Ovo se, gospodo, ne može ostva- 
riti redovnim putem; tu se svakako krije neko ovla- 
šćenje za poslednji momenat, prilikom izglasavanja 
finansijskog zakona, ili neka onerozna blagodet za 
privredu, sa čime se manjina ne može da složi. 

Ja mislim, gospodo, da sam dovoljno jasno 
obrazložio stav koji mi zauzimamo i izneo stvarne 
momente sasvim u' skladu sa ekspozeom gospodina 
Ministra pošta, pa ćete stoga i razumeti kad izjavim 
da manjina i ovoga puta glasa protiv ovoga budžeta, 
(Burno'odobravanje i pljeskanje ha levici). 

Pretsednik Stevan Ćirić:Ima reč narodni posla- 
nik g. Manfred Paštrović. (Gospodin nije tu). Kako 
g  Paštrovića nema, smatra se, da je odustao od reči. 

Ima reč narodni poslanik g. Vojislav Lazić u ime 
grupe Nezavisnog kluba. 

Војислав Лазић: Господо пародпи посланици, 
ja много ueuiiM улогу noinre, телеграфа и телефона 
v народном жпвоту; те су устапопе, господо, KO 
рисне народу са mune страна те бп зато требало 
да им се посвети мало више пажње. 

Послс ошког лепог излагања госпо.дипа из- 
вестиоца мањине, ja немам потребе да потанко 
улазим у крпшку отог буџета и рада у реоору 
овога Министарсгва. 

Противу буџетског повећаша од 42 мплпона 
за ову установу ja не бих имао шта да кажем када 
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бих имао веровања да he овај кредит, ово пове- 
haibe, бити искоришћено оиако као mro би то 
i ребало. 

Ja, господо, хоћу сада да се оспрнсм na нека 
обећања г. Министра која су била дата Фннансиј- 
ском одбору. Данас су та његова обећања изостала 
и, npaiio да вам кажем, ja сам се тих обећања био 
много уплашио и  што он та обећања није данас 
1и>ноии() и  што je та обећања, дата у Финаисиј- 
ско.м одбору, данас  фгао патраг, могу да мажем 
да  je добро учинио. Говорећи o радиофонији г. 
Министар je казао у Фишнсијском одбору да he 
ова   Влада   увести у сваку   сељачку кућу   радио. 
(Смех). Казао je да he na тај пачии ona Влада да 
просвећује   сеоски народ јер, всли,  радио   шнри 
просвету, и каже, да он xotie да просвећује сеоски 
иарод н  помоћу радиа и да he због тога учинити 
да  свака сеоска Kyha добије радио апарат. ,1a сам 
се,   господо, био уплашно да  he Влада то заиста 
извршити и ir.niiiLViHO сам шта ли he тада бити, када 
ујутру рано, jom зора, a радио почео већ да иева 
И сиира, жена отиорила радио и слуша како свнра 
и  пева, a на све своје домаће послоие заборапила, 
лонац са ручком изгорео. крава непомужела, кућа 
неуређеиа, домаћии се вратио са посла na ручак a 
ручка нема —■ доиаћица заборавила  поред радна 
на   све  своје  послове!  (Смех)   Ja   сам   се,   дакле, 
јако био уплашно тога његовог o6eliaiba да he иа.м 
покварити    село и,   уместо   просвете,   добили би 
искварен   иарод.   Наш   ииаче   сироматан   сељак 
после тога би још више оснромашио. Ja, господо, 
мислнм да je још прерано да наша Влада мисли o 
радиу na селу. Много je прече да Влада мисли o 
другим потребама na селу које су много прешније 
и г>лижс народу него радио. Ова Влада бн требала 
ако жсли добра селу, да се постара да поједипац 
сеља/к   има   фактичке   могу1шости   за   зараду,   да 
заиста  има  просперитета и да  може  живети бар 
толико да има у Kyhn o/teliy и хлеба a без радиа 
може и трпети. Господо, гладаи човек и бос и ro 
нема потребе да слуша радио, њему се радио ne 
слуша,  кад  он  мора бригу брипути од данас до 
сутра,   када  je   последњи   комад   хлеба   поделио 
увече сиојој децн и треба да сутра створи другп. 
Зато и кажем да je г. Мипнстар добро учпнио mio 
je од тога обећања, датог у Фппансијском одбору, 
одустао. 

Поред тога, господо, г. Министар je o6ehao 
сеоске поште n, no његовом o6eliaiby, малте ne из- 
гледа да he свака nama сеоска Kyha иматп one can- 
дучиће као што nx има у Београду у BehnM кућама 
и да му се тамо остављају писма у те сапдучи!^-. 
Ми то ne тражимо, nero пека нам ice бар обезбеди 
да оне општине које леже поред пруге и које имају 
у својој опппипи железничку сгапнцу, где возови 
доиосе уредио пошту, да сиакога дапа бар те оп- 
штипе ne морају слати три пута иедсл.но свога 
послужител.а ореском начелнику пли у срески суд 
да тамо приме званичпу потту и звапичпа акта. 
Бар то нека се постипне да срески суд и среско na- 
челство буду дужпи та акта слати прско поште 
кад neli nocTOJn железпичка станнца у дотичним 
селима. 

Господо, радпо nama влада врло добро пли 
упрабо ne добро nero епергично HCKopnmliana за 
своју агптацију, и 1можда je г. Мииистар, кад je 
говорио да свака ку1ш у селу добије радио, имао 
na уму ту агитацију која за рачуп Владе преко 
радиа вршп сваке nohu и често пута и дању, na je 

помнслио: ако тако учинимо опда не морамо са- 
зивати зборове него ћемо из Београда na радиу 
држатп говоре, na пека народ слута, a ми heMO Л1у 
пзносити све ima смо урадили за његово добро и 
његов 111)ос11еритет! 

Господо, друштво за које сада има концесију 
радио мнгОПО je ологопаклоно према Влади. Ja не 
аиам зашто ono то чипн. сјно друштво чак издаје 
u потребне новине кије су опет памењене да хиале 
Владу. 

Известилац мањиње г. Мохорич говорио je o 
великим таксама за услуге na пошти, телеграфу и 
телефо«у. Ja бих његовим примедбама додао још 
само то да су обичпа пнсма скупа, ona су Оила у 
upnu врсме bO napa na су отпшла na 1 динар na 
после na 1.5U. 

Ja тражп.м да се поттапске таксе na обична 
ппсма CMaihe бар na једап динар. UipoTHiba треба 
да некоме за своје потребе пише, na нпје баш то 
за љу згодпа ова такса. Кажс се, није мпого то 
jivum динар n педесет napa дипарскпх, али cnpo- 
тињи тешкр падају овпх једап дипар и педесет 
napa динарских. 'I ако n војппци у војсци, они тамо 
у војсци немају пикаквих прихода, немају никак- 
вих доходака, onu служе држави, na за ово време 
треба да се јаве својој фамилијн, својој породицн, 
али umi пс.мају чиме да плате ту поштарипу. Ha и 
арепоручена ппсма, гакође доста су скупа. И ту, 
господо, греба омањити таксе. 

Грсподо, г. Мппистар je гоиорио o неким уста- 
новама Koje су ослобођеие шшћања поттарпне, и 
on je оиде n.meo једну iiOBehy суму, која би била 
nan.raliena када on се та поштарппа заиста напла- 
Кивала. On nnje peljao те установе, и лш од њега то 
данас нисмо чули. Међутим, имају врло кориспе 
народне установе Koje бн фактичкл треоало да 
буде ослобођене од плаћања поштарипе, a то су 
земљорадничке задруге. Господо, ранијс земл.о- 
радничке задруге пису плahaлe поштарину, на npe- 
писку са својим савезнма. Међутим, и савези и за- 
друге сада су оптерећене luialiaiiieM тпх такса. Ja 
тражим да ова Влада укипе плаћање те поштарппе. 
Али ja сматрам да имам права од ове Владе то да 
тражим, јер у овој Владп два су мппистра прет- 
ставници задругарства. Ту je, господо, доктор Ко- 
рошец једап од најјачпх стубова ове Владе. On 
je претседник Главног задружпог савеза. Ту je, 
збпља, министар без мпнистарства, али ипак Мини- 
стар. Boja Ђорђевић, претседаик Савеза српских 
земљорадаичких задруга. Onn, господо, свакако 
треба да имају бар толико моћи, ако ништа друго 
нису могли задругарству да помогну, бар да учнпе 
то да се ne плаћа nomrapnna na задружпа писма. 
(Жииота Мплаиоипћ: Помогли смо ми више nero 
cim други!) 

Господо, збпл.а, ми смо расправл.али пре не- 
колико месеци o оном necpehnoM Копкордату. И у 
том Копкордату била je једна одредба да се по- 
ттарпна, односпо, да се пнсма, којим писмима 
ошпте свештепици католичке вере и бнскупије са 
Светом столпцом ослобо1)авају плаћања пошта- 
рипе, na су били ослобо1)епи и плаћан>а телефоп- 
ских разговора. Е, na, господо, кад je могла Влада 
г. др. Мплана Стојадпповића да примн једпу такву 
одредбу и да за једпу такву одредбу гласа Скуп- 
ппппска већина опако компактпо, опда, господо,' 
мислим да je ред да се прими овај предлог, да се 
задруге ослободе плаЈ1аља поштарипе. 
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Господо, пошто ca ово неколико примедаба 
мојих које сам ииао да учнним на владин рад no 
ресору Мииистарства пошта, телеграфа и теле- 
(^она, немам вере да he у будуКе бнти бољи рад 
нсго досадашњи, ja гласам против овога буџета. 
(I U.ecKaibe на левици)- 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima u ime grupe 
JugOSlovenskog kluba narodni poslanik g. Dimitrije 
Vujit. 

Димитрије ВуЈић: Господо народни посла- 
пици, пре говора o овоме важном ресору морам да 
кажем и данас исто оно, што сам рекао и CUHOII, 
јер ме исте прилике iioTceiiajy да то кажем, решава 
се један од највеЈтх буџета наше држаие, a то je 
буџег саобраћаја пред 10 до 12 људи, који треба 
да реше судбину тако једне велике установе, која 
гута мнлијарде, да реше судбину и да набаце те 
терете na овај ојађши наш парод. Исго тако важап 
ресор Мипистарства пошта спада no својој функ- 
цији у оаобраћај, и изгледа ми да je и он изазвао 
толнко интереоовање г, г. народиих посланика, да 
се пред празним клупама решава овако важап 
један проблем, важан јодан ресор, a г. Мпнистар 
очекује кредпте да му дамо. Господо, ворујго ми, 
мени je необпчно пепријатно кад погледам овога 
пашег г. Мипистра како се шћућурио n како га 
душа боли што никога у овоме Дому осим вас, не 
иптересује његов ресор и вели: гласали за, гласалп 
против, ларод he платити н опет he бити ono, 
што je бивало и што бива данас. Ja не говорим 
само o дапашњом Минисгру. To je тако од после 
рата и то се одмотава, господо. (Глас са деснице: 
Тако je било и док сте ви били министар!) 4yiieTe 
ствар. Ja ннкад не бежим од одговорности, јер ко 
ради, on мора и да грешп. Алп ja позивалл -све вас 
овде, и бившег г. Министра пошта, и садашњег г. 
Мннистра пошта нека nal)y и једну нечасну, лело- 
јалну, недобру ствар за време мога мпнпстрова- 
ња, верујте, господо, убику се овде. (ПЛ)ескање на 
левпци). 

Господо, ви знате, шта аначп говор једног на- 
родног посланика. Ако хоћете доиста да буде стру- 
чан, да буде објективан он мора да се спрема no 
три до четири месеца ;и када изиђе ua ову говор- 
вицу да прикаже .стање о«ако какво јестс, a пи- 
како да изађе на говорницу na да се платка и да 
из.носи ствари ne проверавајуки IHCTHHHTOCT (|)а- 
ката. Кад се излази на ову говорницу, поштована 
господо, пзлази се стручно опремљен и опреман 
да сва питања o којима овде говори, да их са ово- 
га места и докаже. Ja изађох cunoh, до1)ОХ, ве- 
рујте, спремају!^ се толико времена да говорим 
o cao6pahajy и добио сам пуну сатисфакцију од 
господина Миннстра Спахе. Ja верујем да je и on 
убеђен нсто као и опозиција, да -са.м говорпо пот- 
пупо непрнстраспо, -не питају4ш за личносхп, ма- 
кар то бнла и моја фаљшлија. Косио сам и лево n 
десно, и све што je за одговорпост стављао под 
одговорност. 

Господо, пошта, телсграф и телефои прет- 
стављају данас no својој улози у уређеној држа- 
ви једап од важних чинилаца тако да nx треба 
ставити у исти ред или одмах иза железиица, са 
којима no прпроди својој чине једну сродну гра- 
пу као cao6pahajne установе. Могло би се pehu 
да све оно, што прође железницом aiopa претход- 
но да npol)e кроз пошту, телеграф и телефон, то 
јест, сваком  трговачко.м   послу, изкојегабн произи- 

шла каква пошиљка робе, мора претходнти спорц, 
зум и то било преко поште било преко теле^рафа 
и телефопа. 

Данас се и најприлштивнија социјална зајед, 
пица у свету me да замислити без поште, телешра! 
(|)а и телефопа. Последица једпога ма и најкра] 
her зауставл^ања фушсционисања ових устаиова 
била би шолација свпх Hacejbeiinx места у погледх, 
ме1)усобног коптакта и дерегулисања целог јавног 
живота. Ми омо (Иавикли да ова устапова фуикцио. 
нише иелрекидпо и без застоја и не можемо ни аа. 
MUC.IHTII нити довол>по јасно претставпти случај u 
последице једпог дужег застоја њиховог. Ми OMQ 
павикли да се служимо повјгом, телегра(|)ом и то- 
лефоном као што дишемо ваздух, као што ужц- 
вамо своје здравље, те у редовпим иор.малиц^ 
прилнкама заборавл^амо и да помлслимо на то urra 
бп било, ако би ова устапова отказала своју улог\ 
или, боље pehu, тек тада бисмо увидели и процени! 
ли шраву вредност ове установе. 

Kao фактор државие одбране и безбедностц 
пошта, телеграсј) iii телефон имају једну од прно- 
разредних функција. У ратним операцијама као и 
случајевима унутрашп)е несигурности, 1поуад,а«ост 
u исправпост ()вих устаиова <на равној je нози no 
пажпостп са војпом и оружаном силом. 

Господо, модерни гепералштаби проучавају 
ne само лштоде употребе пошта, телеграфа и теле- 
(j)ona na бојном полјУ Beh и ИјИхову функцију прц 
viivipainibUM иемнрима. Проучавајући улогу OBII\ 
устаиова у државпнм упутрашњим превратима 
увидело се да онде где су преврагнички n антидр. 
жавпи елементи уопели, нмали су за тај успех да 
захвале   великим   делом   —   ово   наглашавам,     
околности што су превратпички елемвнти иа важ- 
nniM положајима, објектпма « местима овс уста- 
нове били благовремено наместили своје агенте 
или пак — што излази на исто — што су оли којц 
су били иа важни*! и домипантним местима ових 
установа, бпли песпособпи да схвате важност на- 
циопалиих и моралпих квалитета функционера, 
који оу имали да шепосредпо рукују објектима и 
службама ових установа. Отуда проистиче закл.у- 
чак o великој важпости правилпог распореда у 
употреби онага у ресору пошта, телвграфа и тс- 
лефопа. 

Г.осподо, ja малочас поменух, a и једап од го- 
споде м,и упаде: Јесте, гослодо, имао сам овај ре- 
сор када je on био саставпи део ресора cao6pahaia 
и када, услед обимпостп послова, нисам могао це- 
лоиупну пажњу да му посветим. Али сам, господо, 
тада увидео нешто чега у друпим ресорпма нема, 
a противу чега сам морао највише напо[)а уложити 
при саппрању стања пошта, телеграфа и телефона, 
a то je једпа котеријапгка затрованост која je na- 
рализовала целокупну функцпју овога тако важ- 
ног ресора. И сувише сам се мало задржао у ово- 
мс ресору да бих био могао довести све стварп иа 
сзоје Aiecio. Сапираље прилика у пошти, телетра- 
фу и телефо«у претставља стварно херкуловскп 
nocao тако, да чишћење Аугијевих штала прет- 
ставља ситницу према ономе чишЈгењу које би С€ 
пмало извести у Милистарству пошта, телеграфа 
и телефола. Ja сам лмао част да као лародни no- 
сланик три дана вежем пажњу ове Куће, када сам 
први пут запазио и изнео расклиматапост, коруп- 
цију и страховите неуредпости, које су се биле за- 
царпле у овоме ресору. МолавлЈам, да сам каснпје, 
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као министар саобраћаја, имао и овај ресор, али 
све реформс, којс сам био замислио нисам могао 
спровести, једно због краткоће времона, a друго 
због једног иемогућег састава перссшала овог Ми- 
тгстарства, за чије je рашчишНавање требало мно- 
го апсорбовања (И рада и много времена, које за 
кратко врсмс мога минисгровања нисам могао 
наћи. 

Нс задржавајући се, господо, вишс на овом 
општем уводу тгрећи hy na појсдиначна излагања 
појединих неисправности устаноаа овога ресора. 
Ви сте иоћас седсти до З1'-часа као и ja иверујем, 
да једпа чекатс да сс ова сед^ица завртн. 

Да noljCMO, господо, редом. Да пређемо на 
поште. 

Пре рата, поште су v Србнји фуиктшонисалс 
на отите задовол^ство. Обраћена je била нарочита 
пажња на то да uco народ буде услужен и задово- 
љан. Ha сеоске потте je била обраћена нарочита 
пажи.а, и one су нл оппјтс задовол.ство функцио- 
иисале. У делу наше лржаве, који je тада бно пол 
Аусгријом, постојао je наромити оистем т.зв. vro- 
ворних пошта. Taj систем je усвојен после осло- 
ooheiha и уједиП)ења и пропгирен на целу државу, 
али морамо констатовати да није дао поволјпс ре- 
зултате. Како je систем уговориих пошта јевтп- 
ни|и исго ли систем државних пошта, то сс v Ми- 
нисгарству пошта приступило натлом леераризо- 
вању пошта без обзира на све р1)аве последицс 
авог система. Пало je у очи ла се у тсжњн за сма- 
и.иван.ем буиета овога ресора ишло слепо v ОВОМ 
c.Mepv без икаквих прстходних или дубл.их сту- 
лија. 

И можда ћете одмах ре1ш да je овако посту- 
riaH>e сасвим v складу ca интересима и потребама 
иарола. и ла стога овај ра1Д треба (само похва- 
лити. Нажалост, овај се поступак и хвали, али зли 
језици говоре да je ова похвала главна побуда 
за оне, којнма je сврха ла се рекламирају, и као 
штедише што боЛ)е утврде на својим положајима 
на   icBTini начнн. 

У ствари, поступак je скроз штетан за држав- 
ис и ошпте интересс и углел лржавних власти, a 
у огнови necvMH)HBO корумптивап. 

Поставл>анЈе уговориих поштара треба ла се 
иригк тобоже KOHKvpcoM — no закону — али v 
ствари можемо рећи, да чИи један случај ие гтостоји 
да je од предложених кандидата поставл.ен пп p;m- 
гу најквалнфикованији, већ обично јелпн ол пп- 
следњих, a често неко који уопште није био на 
списку. 

A какав je гтак рал ових уговориих потта, вили 
сс no томс IHTO ie то прс свсга један експлоата- 
торски и несоци1ални систем који изазива прохте- 
вс за злоупотребама и штећењем како публике 
такп и лржавне касс. Замислнте да се јслтшј по- 
игтарици, јадници, олрсди плата од 5—600 динара 
иесечио* с тим да она за ову. мап.е него просајчку 
иагпалу. има ла врпги нс слмо сав посло. К01И сс 
пршти ставља v залатак, већ да се снабдева огре- 
вом и материјалом и ioni уз то ла плаћа служител.а 
за лоставу писмоносних и пакетских пошиљака. 
Гпмо би луд могао пристати на 'оваквс услово. ако 
ие би било лобпих изглела и на лруго споредне за- 
палс. Тако се. иа пример, дешава да je птптарица 
удата за трговпа, или да меНу свпјим роћацима и 
познакиикма има грговаца. За тш-овпа ic телсфоп 
од велике важности. И, не само ла се споразумева- 
ИјС тслефоиом врши бесплатно, већ се прислушкују 

и ту1>и трговачки закључци конкурената. A ове ус- 
луге свакако вреде да се добро гтлате. Поред тога 
врше се и колегијалне услуге. Одмах се ограђујем 
и кажем: част изузетцима, али су злоупотребе врло 
честе, a доказивање o овим кривицама злоупотребе 
телеграфске, тслефонске и попгганске тајне скоро 
je потпуно немогуће. 

A читањс туђих писама и разношење приват- 
них вести из тих писама, то му некако долази, no- 
сле овога пгго je речено, као обична невина гре- 
шчица. 

Шта да кажемо тек o заштити И снгурности 
тајне политичких разговора! O томе изволите сами 
закл>у11ити. 

Пошгу и телеграме, и поред свнх прописа код 
уговорннх пошта обнчпо доставЛ)а које дете, нека 
ciiipa неписмева баба или нетгисмени сггарац, који 
успут молс пролазиике да им прочитају адресу на 
писму. мада се то тако1)е коси са прописима o за- 
штити тајне телеграфских и писмоносних саопште- 
и>а. Па се исто тако често наплаћују таксе, које ни 
no каквим прописпма пису предвиђене за уручи- 
вањс писама н телеграма. Али, како ппрод уопште 
мало зпа шта je у ствари прописано у погледу так- 
сс, парочито код поште и телеграфа — јер се ту 
ирпписи најчешће мењају, то плаћа и ћути, захва- 
л>ују11И уопште niTo je писмо добио. Али, за Бога, 
да ли би ко имао срца да штогод н пр«говори за 
бакшшие, кад се зпа да поштарица врши службу, 
одржава локал, греје га и плаћа послугу, и то свс 
за овако бедну награлу? Сви дпбро увиђају ла je 
овде no срсли јслпа неправла и no правилу упу- 
ћују сс незгодни комплимнти na адресу лржавне 
управе. 

Пнтамо се зашто се шда олржава и настоји 
увођење turo више уговорпих пошта, када ове 
претставл.ају прави лик ропства, кад се зна да су 
оне очевидно на штету нарола и кад je овај си- 
стем овако нехуман и несоцпјалап? Све се ово ради 
само зато што je ово врло зголан начин да се no- 
ставл^ањем уговорних поштара, — ма да na ште- 
ту закона и морала — овом 1или IOHOM посланику, 
сспатору, бану, илп ма којој зверци, na да се на 
raj пачпп, поставл^ајући н>иховог протсжера. npo- 
тив закопа, против морала, стекне, убележи заслу- 
га, обавеза, која ho после у згодном момопту. када 
се столица високог фупкцпопера у Мппистарству 
поигга зал.ул>а, ову залржати ла се не шврпе. Жа- 
лостан je ово морал и жалостан систем који само 
чвка југословепског ГогоЛ)а да га лостојпо пзо- 
бличи. To je систем који nnipn корупцију и руши 
свс осковс лруштва. Агитатори протпву лржавс n 
лржавиог поретка лобро виде ова недела, и ука- 
зују наролу прстом на ono као згодан прпмср и 
доказ, да je лржавпи а^парат mponao и ,да га трсба 
замепити друтим, без обзпра na то какав je rai 
лруги, кал je сигурно и тако очевидно ла овај 
садап>и сигурпо пс вал.а. Ови аптилржавпи аги- 
татори сигурно неће тражити никакве друге по- 
ЗИТИВНб примепе нз лржавне алминистрапије. јср 
им они ис трсбају, јер нх они nehe ни износитп 
прсл народ, већ изпосс само пегативие примере, 
јер желе, ne да поправл>ају, neh ла pvnie. Л то je 
nnacno, јер су ови иегативии примери тачпи. Стога 
ie врло важпо и прва je лужпост врховне лржавне 
управе да mro npe уклоии one који, полржавајуЈгп 
овакво пеморалпо стап.е, пружају разорпим еле- 
мсптима пајпоголније сретство у њиховом агита- 
ционом послу. Зло се укоренило дубоко  у   овоме 
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ресору   као   крља.    Ту   су   потребие    оперативне 
методе. 

И као што je занемарен надзор у прапилном 
примен.ивању    закона и прописа,    neli се допушта 
личан утицај,  нсто  тако  постојс  чнтанс  појанс  у 
овоме ресору, које су срачунате на јевтине ефекте 
И дејство na  масу, чисто naiuapcke рекламе. Тако 
иа пример слушали смо прс кратког времена да je 
г, Мниистар пошта, у иамери да великодушно за- 
штити особлЈе, скратио радмо време у поштама за 
чнтав сат и наредио да се тако1)е празником и не- 
дељом не достављају иовине   и   пакети.   Морамо 
одмах исправити утисак, који на први поглед из- 
гледа да je заснован на хумаинм побудама, и да 
кажемо праву истипу, да je ово само једно јевти- 
no агитоваље за придобијање масе иначе из.муче- 
ног, ripopebenor и vnasahenor п. т. т. особлЈа. Ако 
се  стварно  хтело да  помогне  овом  особљу,  онда 
je требало извршитн постављење особлЈа у довољ- 
ном броју према предви1)еном статусу, тако да ова 
служба, која захтева изванредан напор, у случају 
болссти,   отсуства  или   заслуженог   и   неопходпо 
потребног   одмора,   има   довоЛјНО  резервног   осо- 
бља за замену, као што га нмају н сличне устано- 
ве у другом свету. I Ic може се на овај начин при- 
крити грех високих функционера,   који желе   да 
прикаче себи ордене за уштеде постигиуте на жи- 
воти.ма н здравл^у особл^а.   Да je ово   све   гачно 
сведочи  н факт,   да   у   овом   ресору — нечувена 
ствар — има преко 2.100 чиновпика, који су иеза- 
конито и неправелно зауставл.епи у напреДовању. 
Попуљавање  упражн.ених  места  скоро  се  иикако 
ne врши, a у колико се и врши, то се 110ставл>ају 
званичници  и дневничари један од најпогодиијих 
начина да се гомилају врло корисне обавезе ути- 
цајних л>уди и што боље утврђује ona фотсл,а o 
којој   смо   мало   upe   говорили.   Мањак   особл.а   у 
овоме ресору страховит je. Услед тога служба не 
сме да трпи, Beli je особље непрекидно преморено, 
годишњи одмор скоро нико ne добија, и ако иу 
no закопу припада. Хигијенске прилике, услед пот- 
пупо пепрпгодппх и нездравих зграда, као и услед 
педостатка одмора врло су тешке, те није ннкакво 
чудо да 70%   п. т. т.  особл>а болује  к умире од 
туберкулозе. У погледу yiianpel)eiBa, које особљу 
no закону припада, ово je несумњиво један од ре- 
сора у коме се o особл:>у најмање води рачупа. Ип- 
спекциона  служба  je  скоро укочена,  јер  постоје 
мопструознн назори — a то свакако да би се што 
више уштедило — да ипспекторп треба да се крс- 
hy та.мо онда када се   деси   нека   пропевера   или 
злоупотреба.  Вероватно да  су пропевсре   и   зло- 
употребе зато и na дневноме реду. 

Потребно je нарочито пажњу обратити ужас- 
пом стању поштанских зградај "које je углавном 
узрок пехигмјепскпм приликама n оболењу осо- 
бља. Место да се зидају државпе зградеза no- 
ште, то се годипама плаћају скупе киријс, a no- 
ред тога и овде се умешала она кобна политика 
стварања обавеза, јер се прилнком закупа зграде 
воде читаве политичке бнтке, при чему пптервсн- 
ције и протекције налазе шпроко пол>е рада. Услед 
плаћања огромних закупа, пема довољно новаца 
да се државне зграде одржавају у исправпом ста- 
њу. Тако се дешава да се државпс зграде често 
доводе скоро до рушења, тако да, када се оправ- 
ци једпом и приступи, онда ona много впше era je 
него да je одржавање бнло редовно и да су оправ- 
ке на време вршене. 

Поред зграда, врло рђав утисак на јавност 
чине и поштапска кола, na којима се можс видети 
cacvmeno n прошлогодишње блато a шкрипа не- 
подмазаних осовина чујс се с једног краја улнцс 
na други. Опруге су зарНалс, боја са кола згул.е- 
na, a кочијаши одрпани, тс заједно са изгладне- 
лим рагама, које вуку поштанска кола, пружају 
праву симболичпу слику занемарспог necopa Ми- 
пистарства поппа, телсграфа и телефона. Бољу 
слику не пружају ни аутомобилске крнтије, којо 
вуку пошту no престопици и BCIIHM градовима. 

Интересантно je да при набавкама аутомоби- 
ла ово лруго има пресудппји значај, него лн прак- 
тичност и сврха употребе кола, којима су снаблс- 
вепе техничке секције да возе no сеоским путепп- 
ма, a имају слободну висипу нал попршином пута 
свега 10 спптиметапа. Ta су кола можла добрл и 
економна, за париски, берлипски, na и београдски 
асфалт али не и за ссоске путеве код нас, где се 
употпебљавају. Миппстарство пошта има и ауто- 
радионицу, кр.ја оправља стара кола, која иначе 
v паметном CHOTV нико ne оправл.а. јер најобични- 
in рачун говоои да сваки аутомобил који непре- 
кидно ради .г)—П година касније троши за свој 
iioron mune бензииа за голину laiin, нето што 
врели аутомобил v повом стању. И овде je no сре- 
ли фамозна „штедња" KOJOM се овај ресор већ 
палалеко прочуо. У опом росору, као што сс 
види uanvjc нерационално газдовање, na би трс- 
балп та.ј ресор прстрссгп n на место људи, који 
inicv способни за праву техничку калкулацију и 
рационалну експлоатацију ловссти one. који he 
показати више смисла и разумевања. Из лзвеспих 
разлога iipn песпособпости данашњих извесних 
главпих функционера овога ресора ne може бити 
пи печп o увођењу какпих повппа, или механиза- 
цији пошта, бар оиих највећих, како сс то вршц 
у напоедном свету. 

Ha np. купују се десетине аутомобила Мерце- 
лес Дизил којн троте пафту — „ради штедње" a 
штедња се састојп у државпој.трошарипи, јер др. 
жапп пгшлаћује трошарину за бснзип a Министар. 
ство пошта, да би, бајаги, то избегло, купује кола 
са нафта-мотором и плаћа nx 2—3 пута скупље, 
A одржавање тих кола кошта много скуттље, него 
бензин-мотор. 

Стање телеграфа мол<е се стварно назвати жа- 
лоспим. AKO знате сви ла je Југославија давно већ 
ујелии.опа, не знате сигурпо да v поглсду теле- 
гоафа још постоји граница на Сави и Дунаву. 
Стручн.апи Министарства пршта jom студирају 
којп iie спстем телеграфа усвојити: са радном илп 
са сталпом струјом. И, ево већ скоро 20 годипа, 
оазмишљају и „прибирају податке" o томе, који 
je ICHCTCM јевтипији и за нас практичнији. A када 
треба једап тслсграм с Југа државе ласс откуца 
за Север или обрнуто. on мора na Дунаву и Савн 
да буде примљен, na да се понова откуцава за onaj 
другн крај државе — као да jom постоји Av- 
стрпја. 

У погледу распореда рада, т. ј. који телеграф 
коме телегра(1)у даје своје тслеграме,' илн преко 
којих телеграфа као посредничких има да ради, 
влада naJBciiii псрсд. Обпчпо сваком давању теле- 
грама за дуже отстојап.е престоје преговарања na 
тастеру између телеграфиста и молбе, a често и 
свађе и претње да му ona прими, или да му отво- 
ри лпнију да преда пекоме трећем телеграфу свој 
матернјал. Десп се у току рада, да телеграф   који 



STI-NOGRAFSKE BELE5KE 541 

je дао пролаз кроз свој тслсграф, случајно ис- 
кључи и прекинс псзу и тада морају ирсговори 
поновно да сс подс, т. ј. ако овај срсдп.н случајно 
нијс лннију стрпао у земљу, или ако пије пашао 
лруги посао, na сс више и нс одазипа на позиве. 
Зашто сс онда, господо, чудите, што телеграми 
taico касне, да скоро на њћх не можсмо рачуиати, 
и да je најобичнија појава да пско који je пошао 
на пут, и најавио телеграмом сбој долазак, обич- 
ио стигне upe возом него ли н>сгов тслеграм 
жицом. 

Типови телеграфских апарата joni нису утвр- 
1)ени, neli постоји такво шаренило, као нигде у 
свсту, na je и одржавање апарата при оваквом 
стању врло тешко, a с обзиром на потребу исто 
тако великог броја резервних делова, врло скупо. 
Kao mro видите, и у овом погледу у рссору Ми- 
иистарства пошта иарује знан.е „стручњака" као 
и у самој noiiiTn. И ове техничке „специјалпсте" 
требало би удаљити што дал.е, ако се жели да сс 
стање телеграфа модернизује и доведс na висину 
иодеоне технике. 

Pelin ћете да сте читалн v новинама, како сс 
nam телеграф модерпизује, набавл>ају се неки нови 
апарати —■ телетипи, који раде и штаипају слова 
као пиоаће маигане. Ha ову модернизацију има- 
tiere приликс одмах да се горко нас.мсјете. 

.Тссте, набавл>епо je, како кажу. око 40 таквих 
апарата no 35.000 динара комад, Дакле. шдато je 
тако пешто око 1,500.000 липара до 2,000.000 ди- 
нара. Али, нажалост, onu свп anaparn се ne упо- 
требл.авају опако, кахо их употребл.ава културии 
свет, тј. уопште ne служи сврси за коју су копстру- 
исани. Даклс, na место да за њих заседну перфект- 
ne дактилографкиње, ,,стручп>аци'* cv се, нзгледа, 
послс набавкс nornvno лезиптересовали за даљу 
судбину ових апарата. Изглсда да ie п.ихов спорт 
само набавка. Ови апарати су после набавкс прс- 
лати телегра(1)пстпма, да опи с п>има трл.ају главу 
како зкају. Тако и сада. За овим скупоценим апа- 
рати.ма дежурају телеграфисти, који пзгледа пигде 
пису учили да раде na писаћој машипп, тс се сада 
занпмају да na п.има траже слова. 

Постоји je/uro правило у експлоатацији телс- 
фафа, које уосталом важи и у свакој ипдустрпј- 
ској експ.тоатапији: ла лп IIOMO се v }едном тслс- 
графу задржатп na употреби тастера m Морзса, 
или Кемо пабавпти Хјузов или Бодов, или Вастер- 
non илп Кридав anapar и даватп аугоматски дссет, 
двадесет или сто пута брже пего ли тастсром — 
зависи од колпчппе материјала Сброја телсграма'). 
И телетип спада у брзе апарате. За onaj апарат рс- 
шава се једна управа, која има мозга да мшсли, 
онда. када има довољио оптерећење, јер cv инве- 
CTHiuiie за ове апарате велмке. И у држаитш \ста- 
новама мора се ваљда гледати да инвестиције буду 
корисио уложепе. jeo би nne v противном ггоет- 
ставлЈалс parmmii.c државног повпа a 33 ono се 
о.чговара. П томс смо ми овде позвапи да водимо 
рачуна. И ia овде дижем глас противу овог распи- 
K'vhcTBa v MirnncrapcTBV пошта, и захтсвам од го- 
сподвша Мшшстра пошта, да адговори која cv та 
госггода, која cv набавке овпх скупоцеиих апарата 
спропели, којп cv мотмии DBIIN пабаики били, и који 
су то opranu којп сс if.icv постапалп да се ови апа- 
рати правилно употребе тс да буДу од користа и 
м се државној каси не наноси штета. 

Kao даља смстп.а чсправпостн рада телеграфа 
јесу рђаве телеграфске лииије, Спроводници (жи- 

це) кидају сс, a стубови се изваљују при сваком 
мало јачем ветру. Ово сс дешава зато. mro се лп- 
nnjc граде пестручпо. Лпппјс градс сел.аци. 'iv- 
вари линија, лок тсхпички чнповпици и ппжпп>сри 
POTKO помаљају своје главе из својих канцларија, 
n ако за то примају масне додаткс. П узроцима и 
сметњама na раду телеграфа говорићемо детаљно 
na лругоме мсст\г, к'ад будсмо изпелп 'податкс o 
стању техпичке службе и особ.т>а. 

Чссто рушеље сгубова чссто има enoje узроке 
ne само у рђавом п нестручном раду, Beli n v рђа- 
вом квалитету саме грађе и пмпоегпашпе. П phasoj 
пмпрешацнјп стубова. које лиферују великс фир- 
мс и o скаплалозпој корупцији, која сс иза тнх 
лифепапија  кријс,   говорићу  такоНе   na   засебпом 
МГГТУ. 

Услел nccrpvnnor рала при прађењу липпја, 
жица се често кида, a услед слабог стручног позпа- 
ваи>а посла, чуварп жицу рћаво паставл.ају. овп 
pliann пастапцн да1увелики отпор струјп, услд чега 
се морају употрсбитм мпого јаче батерије при па- 
ду. Ово изазпва повећање издатака na пабавку ба- 
теријског матсријала. Исто тако phaso rpal)ene ли- 
nnie често пута пооузрокују губљење струје у зем- 
л.и. IIITO се такође своди na мпого пећи утрошак 
батеријског матсрпјала. M лопста, ако сс заће no 
поједнпим иашим тслсграфима. видеће се, ла обич- 
но имају два до пст nvra |аче батернје, пего mro 
ie то пормалпо потребпо. Ja пчтам шта рале струч- 
n.ann v рссору пошта, зашто сс ne упозпају са 
овпм пепсправпосгима, зашто nx ne от7<лап1ај\' И 
зашто ne споечавају наношење оволикс штсто лр- 
жавној каси? Изглела ла госпола „стручњаци" ne- 
мају кала ла заглелају у поште услел давања из- 
!ава no повппама. гле се сваколпсппо вашарски 
рсклампрају отвапап.ем пових телсгра(1)ских и те- 
лефопскпх веза. Господо. ono |е |едан. извините 
na изразу, блесђ прво класе. epanvnar na обману 
необавештене јавности. Узмите ма који лнсвпи 
лист. na ће ретко ппоћи лан a ла се не прочита — 
те omopen телографскч саобрлћа! са Сирпјом. те 
са Источпом Афтжком, те са Парагвајем итд. Mn- 
слио би човек: Гле поштарп полпглп лшппе ло 
А(1)рпке. или ло Cupnie. илп до Парагваја, или бар 
полигли ло iinmc гратше na свезалп зп oire жппе, 
које волс дал>е до лругих земал.а. Или. можда, 
cv нешто паправплп пскакве везе преко рална. Али 
ако ма.чо бол>с загледамо, макао и опако сел.ачки 
просто пропитамо гле cv те жипе и како пл\'. VTBP- 
дићемо ла ггису повуклп ама баш nn 1едан метао 
попо жппе, пего cc само споразумли no такси И o 
узајамвој размеки гелеграма, или o телефрнским 
везама no лшппама  y--oir  cv neli  давно  nocroia u-. 

Пол.е би било, дакле, да cc господа стручњаци 
Мтшстарства пошта упуте да мссто давап.а овпх 
рскламерских изјава no повипама, којс ne значе 
стварпо mmrra, и које. држим, ла после овога mro 
ia пзпоспм, nelic више нчкога обманути, бол^е би 
било, кажсм. да заглслају мало више no телегра- 
фима n телефопима или нарелс да се уклош np- 
л>авштипа са апарата, Да се телсфопске батерије 
доведу v ред и смање na прошнсану меру, да се 
линије такође ловслу у ред и да cc струја не губи, 
ла уреде који hc телеграф са којпм радити и еооји 
коме посредовати. Нека господа мало боЛ.е поведу 
рачупа да cc народни поиац ne разбацује за на- 
бавку пспотрсбппх машина и да се набављени ма- 
теријал   екопомпо  пскорпшћује.  Mn   пмамо  права 
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да то захтепамо, icp смо овдс зато да водимо ра- 
чуна како сс народним имрњем руку.јс. 

У магацттма има толнко набаплзаних обра- 
заца тако да сс угготребл>апају за концспте или 
сс у њих уиијају пакстн. Tora има много no ди- 
рекцијама, тс тпоба извидсти ко je и зашто извр- 
шио толикс пабавкс. 

У погледу манипулативне службе на телегпа- 
(|)у све нде, како се рекло, na божнју вересију. Око 
отпремљања телсграма нсма баш тако упого жур- 
бс a и што би било, кад контроле скоро никакве 
нема и пити ко кога на то гони. Чосто сс дешава 
да телеграм од предаваопа до примаоца nvrvje и 
no 24 часа na и вшпе. И, ако сс пеко потужп. зпате 
и то сс ггонекад двси, да сс и за то тужп, jen се 
за то плаћа такса од 10 динара да би се добило 
враћан>е таксе за npoviamcnn телеграм која изнп- 
ои, може битн 6.Б0—10 линара, тада he се можда 
и воднти пска пстрагп и утврлп™, до кога je кри- 
вица за закашњење, na ће се можда неко и каз- 
нити. A можла власти и mtaiv права што ne во-ie 
истрагу и ne кажњавају пикога све док неко од 
публпке не завришти, јер cv поштапи и онако до- 
ста кажњени и скоро na CMDT осућеии. чим сс na- 
ладе v овоме реоору, icp je no гамој статистпцп 
70% нуих ocvljeno да ухгпс од ччбгпкхмозс. Услед 
овако phaRor (|)упкцио11исан>а телегпафа, данас 
ретко ко и даје телеграмс. Дотле смо дошли са 
пепуташпом namera телегпафа! Толсграс!) служи 
данас, изглела, само за т1еститап>а n пз|аве ca'- 
vneniha, iep за ове сврхе пије ппкала лопкан кала 
lie телеграм стићи. За озбил^ан nocao обнчно никп 
не дајс телеграм, већ ако се не може послужити 
телегћоном, седпе на воз. 

.Телан од главпих узрока plianor фуикииониса- 
ња телеграфа je такође v 'псловолуНом броју особ- 
,'i.a, тако да je v часовима највећег оптерећстг.а за- 
кашњење телеграма неизбежно. .Tom ie жалосшпи 
глучај при лостави приспелих телеграма, јср je 
биој достављача такоћс нсловол.ап, нарочпто У 
већим градовпма, гле je овај број скоро свуда да- 
леко испрел прелвиђепога статуса. И тако се може 
десити да телеграм, кош hc случајно за пола часа 
стиКи из Лонлона за Hnm, мора овле чекатп још 
једаи И no сат вишс, док нс буле уручеп алресап- 
TV. Ono je веома жалоспо. Зашто ми пабавл.амо 
огсупоцепе мапгшге и трулимо се, да се тто брже 
телеграмп отпо1Пл>у или приме. a послс свсга ви- 
димо, ла je разпосач отптао, ла ie преоптерећеп 
и ла тек послс једап и no car може ла пзврши 
доставу. 

Колпко се у ресору пошта мало има смисла за 
потребом брзине, доказ je и то што доставл.ачи 
пемају бицпкла, a често им, место сваког саобра- 
luijnor срества, пабавл.ају мссечпе трамвајске кар- 
те. TaiKO се дешава, да, дрк се ne оврше алмтт- 
прттии- (|Mip\i;i,iii()i'iii око отварања кредита и 
док се ове не буду добавиле, достављачи телегра- 
ма лепо иду neumne. Kao што видите, ствар се 
граничи са смешним. Могорвги точкови код нас сс 
уопште Н€ употоебљавају за доставу, те"-изгледа 
да ..стручњаци" у ресору ггошта не позпају ово 
саобоаћајпо сретство. 

Радп убрзања рада na телеграфу у пеким na- 
предниМ земл>ама посгоје и парочите паградс-таи- 
тпјеме којс се исплаћују тслеграфпстпма сразмср- 
iio отправл>сном телеграфоком матерпјалу, чпме 
се пдс на убрзање рада. И код нас су .некада по- 

стојале тантијеме, али je нека мудра глава укипу- 
ла, да би ona фамозпа цифра уштеде могла да со 
попне на што већу висину. Изгледа да je главно 
у овоме ресору да се no сваку пепу врате суме, 
предвиНепе no извесним позицијама као неутро- 
meiie n да зато неки као малп 1)аци очекују да бу- 
лу похвалзепи и препоручени. Какву ће реперку- 
сију ова неразумпа уштеда имати на струку и сао- 
браћај, то неће опазитп они KoinMa je задатак да 
тто впше крету у државпом буџету. 

Особл^е у телеграфима ради скоро као робље. 
Хигнјенскп услови су очајни. Телеграфске салс cv 
np,ibaBe, без вептилапије, рђаво осветл>ене. За noh- 
на лежурства треба да постоје постеље, да бн се 
особл>с у размашша када не ради, могло насло. 
miTH и одморити. Нажалост, старепгине резону!\- 
овако: Ако je дежурство, онда ne сме да се спава, 
a ако може да се спава онда je дежурство непо- 
требпо. Овако се образложење може само «3333x11 
ииничким, кад се зна да се то ноћно дежурство 
плаћа 5 динара. Нека изволе господа ,,струч11>апи" 
за 5 динара напустити своју чисту кућу и чпсту 
постељу и споју породицу и провести, макар пи- 
mra и ne радили, већ сттавајући у јелној смрлл.и- 
вој телеграфској сали. Постел>е су често тако не- 
чисге и sarahene да пи последњи просјак нс бц 
се спустио na њу без предолтшл>аља. 

Тслефпи. — Теле(1)оп je дапас без сумње остао 
псразлвојпи атрнбут културпог човека. Без теле- 
({iona се дапас ne може замислпти уредно фупкии- 
onircaibe пи властп, нп саобраћаја ни привреде. Па 
када je тако, онда телефонска служба треба ла 
буде na висипи модерпог техничког папретка. A 
какав je nam телефоп? Олмах hy pehu да je ou 
врло далеко, ne само пспод нивоа модерпог тсх- 
иичког савртепства, neh n од тога да пружп и 
најскромније корпсти пароду na пачип како се 
TO у културиом свету врши. 

Пре свега, као и кол телеграфа, телефопско 
лштје грале нестручии сел.аци — чувари, који 
се користе са нетто мало напабпрчепога искуства, 
угледајући се на старије чу^аре, ма да и овп мало 
што знају. И теле(1)опски стубови се руше при и 
најмање јачсм ветру, a жипе се кидају n прп нај- 
мањем мразу, или услед рђавих паставка дају cv- 
више велкки отпор струји, пли, услсд рђаве мои- 
таже, воде струју у земљу и оншогућује разговор 
na neiioj далллш. Phano rpaheme телефомске лн- 
нпје при употребн често пзазивају прекпде у го- 
вору. мешања ту1)пх разговора, сметање од стране 
телеграфа, тако да je често пемогуће разумети го- 
ворника. 

У погледу експлоатапије и овде, као и код то- 
леграфа, није тачно утврђеио која пошта са KO- 
JOM ради, или која nocpe.avie измеНу две!у других. 
При успоставл>ап>у веза и овде бива, као што смо 
поменули код телеграфа, погаНање n свађа до 
миле вол>е. И овде бива прекидање у половинн го- 
вора, a често. дш се телефонискиње погодс да нам 
продуже везу, npolje доста времепа, a опла насгаје 
питање да се плате n one јединице, за Koie говор- 
ник уоптте није имао enoja. O р1)авом фупкппи- 
онисању телефона држим, да сте се сви овде пма- 
ли прилике уверитп приликом међуградоких раз- 
говора. 

Познато je, да сс na добијање веза чека бес> 
крајно, и да нико, сем ако ne мора, nehe се лако 
одлучптп да 1'овори телефоном.  Обпчпо  се кажс 
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ла  су   линије   преоптерећене.   Тачније   говорећи, 
иогло on се pehu да су услед слабе стручне тсхни- 
чке   спреме  особља, или  манипулативнсхг особља 
линијс  слабо искоришћене. Тако се код нас лини- 
је поглавито искоришћују примитивно, тј. no јед- 
ном двоструком телефонскбм ланцу врши се само 
један телефонски разгонор, док сс no правилима 
гелефонске технике, онде где ииамо више линија 
на нстим стубовима, могу телефонске линије иско- 
ристити  вишеструко. Међутим, они који су у ре- 
сору пошта у улози „стручњака",   нису   знали   o 
IONU;   водити рачуна, иити   су   имали   im   толико 
сиисла   да и после деценија проведених na томе 
иесту,  нешто савремено науче. Неспремност и не- 
знање  водећих oprana у овом ресору, као и н>и- 
хов немар, у правом смислу речи, фраиира. Тако 
на пр. између Београда n Загреба вишеструко ис- 
коришћавање жица, o којем смо мало upe поие- 
нули/ није изведено. Ово није учнљено још мање 
иа другим краћим правцима. У току година при 
i})a)>eiL>y телеграфских линија  апсолугно   се   није 
водило рачуна o целисходности и o томе да треба 
сароводници да буду исте дебљине, да би се мо- 
гле спровести оне тековине и могућности icoje те- 
лссронска  гехпика омогућује. Тако на rip. најобич- 
није   осигурање   противу  Memaiba  страних разго- 
пора,  индукција ne може бити na вишим линија- 
иа  спрсЈведепо. Кривицу  за one norpemice, које се 
не би  смеле допустити nn шегртима у телеграф- 
ско-телефонској техници, има да cnoce начелни- 
un, шефови n сгручњаци гелефон<же техпике, који 
традиционалпо  заузпмају   места  у  овоме  ресору. 

Место нормалних техпичких директива за пско- 
prnuhauaibe   т.т.   липпја   n   обезбе1,ење   песмегапог 
саобраћаја   телефопа   и  телеграфа,   сиа  стручпост 
„меитора" Министарства   пошта свела   се   na   na- 
бавку нрло скупоцених апарата, као што су на пр. 
они за иисоку фреквенцнју, који омогућавају впше 
разговора  no  једпој  телефопској  лппији.  Алп  ни 
у овом  погледу пије учињспо ono што омогуКава 
макси.мално   искоришћавање,  веК  су  овн   апаратп 
примењени врло   примитивно и за велпке nape no- 
стпгиут je врло мали ефекат. Тако, на пример, до- 
кле   у   инострапству   апаратп   високе   фреквенције 
допуштају no једном телефоиском лапцу 7—8 исто- 
ире.мених   разговора,   дотле   код  nac,   ие   само  да 
ннсу све телефонске лппије тако вишеструко иско- 
ришКене  и то са 2—3 лапца високе фреквемције. 
11и  ово   пак iicKopnmliaBaibe mije  потпуно у реду. 
Друкчије се mije могло nn учипиги, пошго лнпнје 
нису ни  у пајмаљу руку прилагођене за ово иско- 
I);nj;iieiL.e, јер се нико o каквом снстематском тех- 
инчком  раду не стара пити има воЛ)е na и способ- 
ности да што учипи. Не бисмо се чудили, ако би и 
ово захтевало велике студије и неке сасви.м пове 
напоре   на истраживању  могућносги,  али je певе- 
роватно.   да  се  у  овом с.мислу није  показало ни 
најмање   воље ни активности за примепу потпуно 
готових,   тако рећи сажвакаинх метода, које при- 
Meibyjy   западпе државе. 

Кад би било смисла у овоме рссору за систе- 
матски рад, могло бн се стањс наших телефопских 
веза, на пример између Бсограда и Загреба, тако 
понравити да добијемо 10—15 телефонскпх лапаца 
савршепо доброг квалитета, што би потпуно задо- 
вољавало потребу телефоиског саобраЈшја пзме1)у 
Београда и Загреба као и осталог, које бп овај 
правац  примао између севера и југа паше земље. 

За једно рационално оспособљавањс ca;taibiix 
т. .т линија Загреб—Београд ради примепе високе 
френкввнције у омислу поменутог искоришћења, 
ne on бнло потребио mune од мнлион до два ми- 
лиоиа динара. Ha onaj начин решило би се потпу- 
no шитање телефоиооог саобраћаја Београд—За- 
греб за можда 10 даљнх година, без икакве по- 
требе каквих каблова за толику телефонију, miru 
велимгех инвесгација које ови објекти захтеаају. 
Ha исти пачпи имао би се оспособши и праиац 
Субогица—Нонн Сад—Земун na mro би се имало 
\ грошити  око 500.000.— дпиара. 

Остављајући да no питању међуградсних те- 
лефопских каблова говоримо na засеОпом месту, 
где he.Mo доказати излишност товарења непотреб- 
них пздатака na ле1)а овог доброг иашег сељачхог 
парода, који има мпого прече и внгалппје потребе, 
које нису задовољене? ja hy сада прећи na изла- 
шње o io.\ie ca како мало смисла и разумеаања 
ресор и. г. и т. врши експлоагацију телефона и 
телефопских липпја. 

ГОСПОДО, како који Mnnncrap доЈјс на поло- 
жај Mmmcrpa пошта, телеграфа и телефопа 0« 
одмах палсти na пеког реферепта, одмах му почпу 
говорпти како без каблова не може бити mmna. 
Али није то тачно, господипе Miinncrpe. Ja Вам 
тврдпм да ћете Ви изаћи na крај са једпом трећи«. 
пом napa ако поклоните пуну пажњу добрим ли- 
пијама n видећете, да he то бптп јеатшшје и 10 
пута бољс n Bn here бнти задоволлт. (Др. Бранно 
Калу1)срчпИ: Само смо Албаппја n ми без каблова!) 
Господнне Миписгре, Ви стс адвокат n ja ne бих 
хтео да третирам то питање са Вама. Ви сте нешто 
чули и паучили na па.мет o струјн ппског naiiona, 
;i то се ne учи у Ваши.м годппама. И дозволите ми, 
господине Мипистре, када се Ви мешате, онда Ку 
ja да третирам са вама ово питање o пабавкама 
каблова и позивам вас да ме демаптујетс ако није 
lanuo. Господине Мпнистре, гарећи liy на београд- 
ске каблове na ћемо да видимо да-ли ми смете no- 
гледати у очи! (пр. Брапко Кадуђерчић: Смем, 
napamio, зашто ne бих смео!) 

Експлоатација   телефонских   лпппја   врши   се 
na један пачии који локазује отсуство сваког с.ми- 
шљепог система, далеко од начипа који искорпт- 
ћавају    и    примењују  ннострапе  адмппистрацпјс 
n. т. и т. „Стручњаци" naum, изгледа, као да не 
познају    пи    пајосповппја праиила експлоатацпјс 
телефона. Тако, докле се нпгде у свету једној те- 
лефоиисткнњи, иа липији једаог cao6paiiaja ne дају 
у рад впше од једне или две међуградске линије 
ако  се  жели  максималпо  искоришћавање  линије, 
дотле се код nac ианлазн  na случајеве, да једпа 
телвфонискиња и.ма на руковању 5—6, na и впше 
јакпх ме1)уградских линија, a спореднијих и до 10 
na броју. Што je још лепше, иашим телефописки- 
њама, поред техпичке мапнпулацпјс, паметпуто je 
читаво књигоиодстно na место рапијег задатка за 
Boljcibe  једпог  простог загшсппка.  Jaciia je  ствар 
да се пажња дежурне на овај  начин ремети, из 
чега резултира успорено давање везс, празпе no- 
грешке,  што  све  п.ма  за  последицу јако умањепп 
приход од телефона. И овде долази до изражаја 
поменутн фантоа! уштеде, који се тако бесмислено 
свуда  спроводи  у  овом  ресору  без  обзира  na то 
да ово страховито умањује ефект лрихода ове врло 
рентабилне саобраћајне устапове. 
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Оообље на телефону као и na тблеграфу пре- 
оптерећено je, и, no неком за нас неразумл>ивом 
кључу овај посао, који je извашредно заморан и 
страховито нвповољио утиче na жнвчаин систем 
осрбља, третира сс icao обичан физнчки uocao и 
дежурство одређује у континуитету no 8 часова, 
додајући уа то и разна ноћна дежурства, која јиш 
luimc и неповољније утичу na нсриии систем и фи- 
зичко зДравље особља. Да би иршија била још ве- 
ha иапомињемо да je за овакво напорно и мучени- 
мко дежурство одре1;ена награда од 5.— (пет) ди- 
иара на ноћ! И овде напомињемо да никаквих угод- 
ности uuo особље на HOIUIOM дежурсгву ne ужива, 
већ илн дрсма на тврДој столици или na неком 
нвмбгуће прљавом кревету. Ha сваки начии при 
оиакво.м стап.у хигијеиских u осталих лрилика ек- 
сплоатације смнај проценат од ~i$% туберкулозних 
и na смрт од туберкулозе осуђених, ме може сс 
без пресуде никако смањити, Више пута за несрет- 
по оообље служба у телефону претставља гледа1ве 
смрти у очи, само високс старешине далеко су и 
срцсм и душом од тога да виде ови страшно фн- 
зичко и моралпо стање својнх подређеиих. Њих 
не буне тако сјајне награде за убнствена iioliiia 
делсурства од 5 дин., које често у педостатку кре- 
дита деле двс дежурне иа пола, те припада свакој 
no 2.50 динара на ноћ. Таитијсмс су одавло у ин- 
тересу ттедм.с и велике бриге за државну касу 
укинуте од стране високих старешина, које ири 
свом томе пемају, кад су у питању њихови лични 
прнходи, тако јако развијено чуло осетл.ивости 
o интересима државне касе, јер на пр. неки високи 
чиновиик прима 70.000 дпиара тантијеме од По- 
штанске штедионице, a изнсснн г. г. начелници и 
разпи^ секретари, шефови, и остали у п. т. школи 
no 1.500.— хопорара за пеколико сатн педељпо 
проведених na часовпма: Исио тако дешава се да 
npn виоокој ■контролн старсшина поједипи „писци" 
узимајут за своје „сочипија" no 30—40.000.— ди- 
napa. Међутим ова „књпжевна дела" састоје се из 
гтрештампаваља старпх правилиика са малим ко- 
ректурама пли штампање статистичких и осталпх 
адмипистративппх података, који су већ готови и 
прппремл.ени редовппм пословаљем чиноппика у 
Министарству. 

Допустио сам себи ову малу дигрссију, јер ми 
je некако прпродпо дошло да истакпем ове страхо- 
вите контрасте у схватању правде, поштења и рада 
од črpane старсшппског особља ресора пошта, a 
сада hy прећн na дал^с пзлагање o служби na те- 
лефону. 

Добијаље телефопских веза са местама или из 
места, која леже na главнпм телефонским линија- 
ма, врло je тешко, тако, да mia места која чекају 
na везе са Београдом илп Загребом no 2—3 дана. 
Позпате су мп парочнто прплпке из мога избор- 
ног подручја, где има врло много индустрнје и ве- 
ликог извоза. 

У Бапату се огромпе штете паносе фабрпкама 
и извозу услед дугог чекања na телефону, јер се 
зва да ланас фабрикати како зсмал.ских пропзвода: 
кукуруза, жита, кудеље, тако n ипдустријски, као 
што су произподи меса, сира, ул>а, a исто тако n 
сточарски претстављају производе који се коти- 
рају на берзи. Услед тога, при прављељу закл.у- 
чака у трговачком свсту, не само са опим у земљи 
већ и са ппостраиством играју улогу ne више да- 
ни, већ часови, na и Ecpahe време. Иије никакво чу- 
до што сс дешавају и такви случајеви да фабри- 

капт, или нзвозпик, да бп телефонирао n начинио 
зак.иучак са својпм пословним партпернма, морц 
да отпутује бпло у Бвоград или Загреб, да On одц'. 
тле могао којекако телефоиски разговарати ец 
инострансгвом. Свима вама пзгледају ове стиарц 
мало чудповате, a свакако изгледају врло чудао- 
ватс свакоме којп упоредн ово стварно мизерио 
стање гелефона са оашм бомбасиши изјавама nu- 
једдних „стручњака" реоора пошта o стварању дц. 
лекомрежних светских, прекоокеанских днректпих 
телефонских веза. 

Ma да je телефопска мрежа у Војводини једна 
од најгушћих, ппак je систем везпваља поједшшх 
пошта телефопским липпјама застарео n опемигу- 
ћава брзо добпјање веза. И, ево има Beli 20 годп.чц 
од формирања паше државе, a техпичкп „струч- 
н>аци" минпстарства mi после толпког рока MHCV 
уопеди да модерппзују сисгем телефонске мреже 
већ задржавају onaj стари од upe 40 годпна. Кад 
се уз то дода, да су у поштама још у употреОц 
застарели тнпови телефона, и телефопскпх центра- 
ла, који датирају од upe 40 годпна, опда нијс пи- 
какво чудо, што се споразумевање na телефону 
u na najKpaliiiM одстојањима вршп врло тешко a 
разговор из мањпх места са ппострапством скоро 
je немогућ. 

Мабавке телефопа n телефопскпх цептрала, у 
колпко су вршепе такође су ciipoBoljene бсз ика- 
квог спстема н дубљег техпичког или скопомског 
проучаваша. Тада ne само да нису вршепе никакве 
претходне студије o системима који he се набавнти 
с обзиром на то које систсме мп већ у земљн и.ма- 
мо, веП су често n у са.ме комисије за пријем овпх 
апарата у инострапству одређивати л>уди Оез пкак- 
ве солидне техничке опрвме, или чак и Лзудн потпу- 
no вап техничке струке. Ни овде нећу паводип; 
имепа, али  ко се пнтересује, ;;o6iilie их. 

Te репарациопе цептрале, које су прнмљене 
као добре од страпе ових „стручњака", ппсу бпле 
грађене за ме^уградску службу, na чак пи за град- 
ску, већ за употребу у већим трговачшм кућама, 
које пмају впше телефопа у пстој зградп. Али 
ипак нашим „стручњаци.ма" nnje сметало да ова- 
кве цептрале употребе у ме1;уградској служби и 
што je пајлепше, да у саобраћају на пстој лпниј;! 
помешају ове централе са другим цептралама пот- 
пупо различитог тппа. Резултат je био немогућ- 
ност позивања уопште, услед чега <:у ове централе 
морале бити прелрављене. Негде пак, one и даље 
радс без преправке проузрокујуКи увек опу aiciv 
несигурпост у телефонском саобраћају, тако да се 
чссто, при влажпом времепу, једпа пошта ne може 
позватп илп да ne може позив упутитн. 

После овпх пабавака, набављепе су цептрале 
из Пољске н то у размену за дуван, који смо ми 
испоручили Пољацима. За ове цептрале кажу да 
су ,устручњаци" у нашем Мппистарству правпла 
плапове. Међуткш, само једно особље које je при- 
нуђепо да na овим централама дежура, зна какну 
муку -мучи. Ту има тешкоћа прн позиву, ту нсма 
мењача за батерије, хорпзонтална плоча je тако 
узана, да се ne може нн заппсник ставити ради 
упгиоиваша говора итд. 

При пабавци теле(|)опа посгупљепо je тако1)е 
без смисла n снстема. Тако je од Уједињења до 
даиас иабављено у више махова и то разних ти- 
пова телефона. Да бп хомедија била потпупа ми- 
пистарство je билр раописало један конкурс за др- 
жавпи тип телефона, али na жалост касппје се no- 
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казало да се тај конкурс снсо само на нацрт об- 
''■ка cno.'i.nc кутије телефона. Сви нови телефони 

набављени су такођер без икаквих стручних усло- 
ва. Сви они имају мали oraop, велике сопствене 
вибрације, мембране, често показују и резонан- 
циј\' између слушалнца и микрофона, Г. 3. В. Лар- 
сеново дејство, која се појава показује у томе што 
телефои звижди, чнм се слушалица подигие, или 
слушалица гароизводи такве сопствене звуке, да 
je често немогуће издржати са слушалицом на 
ушима. 1 Inje никакво чудо да телефони показују 
толике »манс, кад се зна да при њнховој куповини, 
односно изради нису постојали никакви технички 
услови, јер их у Министарству пошта нико иије 
био у стању ни сачинити. Поред тога, за сваку je 
осуду ii набавка тако великог броја типова јер 
ово изазива и потребу разних резерввих делова 
mro необично поскупљује експлоатацију и одр- 
жаванзе. 

Комерционални  смисао код овог ресора уоп- 
ште  ne постоји. Та.ко можемо констатовати да се 
у сиима већим местима више нс могу давати нове 
телефонске везе, јер су централе попуљене, a сло- 
бодних спроводника више у кабловима нема. To 
значи да „стручњаци" у Министарству пошта иису 
иа време мислили o потреби проширеља це.нтрала 
и каблова, a ja вас питам,   господо,   зашто   онда 
они уопштс у ресору пошта постоје. У последље 
време пада у очи да сс чак ие могу давати ни везе 
ван   каблова,  ваздушне  везе,   јср  нема   више  пи 
жица.   Молбе  за  нове телефонске  прикључКе  че- 
кају  no једну до двс године.   Овака   оскудица у 
теле(}5онским   всзама  доводи  до  читавс  трговиие 
око   добијапЈа  телсфона.   Тако   се  чује  да   су  за 
уступаљс телефоноких веза поједини претплатни- 
ци давали  10—15.000 динара, a било je случајева 
да су вршене и злоупотребе. Докле je дошло са 
борбсш  око дооијања   нових   телефонских   веза, 
јасно  he вам бити кад кажем, али молим само да 
се не смејетс, да сам господин Мииистар одлучује 
o давању новнх телефона. Ово je доиста еклатан- 
тан доказ o овој мизерији, беди оврга ресора. Када 
се пак зиа, да за сваки иови телефон претплатвик 
уплаНује саме инсталационе таксе, у средњу руку 
око   1.000 динарај, a уз то и годишњу лретплату, 
која изндси толико нсто, то зиачи, да се код сва- 
ког новог претплатника телефона има да инкаси- 
ра око 3.000 динара. Исто значи, да држава губи 
узевши у обзир, да даиас чекају иа телефо^е око 
10.000   њих, округло   20—30,000.000   динара.   Huje 
ли ово Богу плакати? Није ли, господо, ceo нео- 
простиви грех ускраИиватн државној  каби ОВОЛИ- 
ки приход? AKO су господа( „стручњаци" и Госпо- 
дии Министар пошта били пеосетљиви првма овим 
цифрама, ja питам je ли исто тако неосетљив и 
господии Министар финапсија. Ово што износим, 
osa огромна ци(1)ра, то je само непосредна штета 
за државну касу. Моисе се само слутнти колика je 
тек штета   која   посредно   проистиче за државну 
касу отуда, што ле.могућност укотаи>а утиче пе- 
гативно на трговину, индусприју и цео цривредни 
живот, кочећи његов развој и слободно функцио- 
иисаље. Телефон je данас код нас реткост, и лук- 
суз. To je свакако наопако схватаље. Колико смо 
,ми далеко од практичности напредних народа! V 
Америци, Шведској н другим напредним земљама 
поштанске улраве сс старају да свака нов'а зграда 
која се у градовима зида, добија потребан развод 

спроводнмк тако, да сваки стан може одмах no 
уплати таксе и то једне мале сношл.иве таксе, у 
року од 2 часа добити телефон. Код нас за доби- 
јање телефона треба скоро читав капитал, a само 
riocTyiiaii)e OKO добијања тслефопа, то je читава 
једна дугачка процедура. 

Донесен je нон Правилник o телефоиској 
служби, Нажалост, он je много гори и назаднији 
од старог. Да он стварно ne ваља, доказ je тр, 
што je за кратко време од увођеањ доживео из- 
мене и допуне, да се његова садржина скоро удво- 
стручила. По одредбама овбга Правилника одмах 
се види да je он са.мо ковијгК неког застарелог и 
рђавог иностраног правилника o телефонакој 
службн. Пре свега прописаве таксе су претерано 
велике, што чини телефон приступачним само бо- 
гато.м свету, великим предузећима и великим тр- 
говинама. Класификација претплатника je скроз 
несавремена, свакако копија каквог р1)авог стра- 
ног правилника, јер уместо таксиран)а и наплаћи- 
вања такса према трајању говора - - што je нај- 
правичиије — овде се и далЈе врши лрома зани- 
ман>у и врсти пословања претплатника, често са 
омешним и депласнраним одредбама, као ради)е 
na мало п радње на велико, мали посед и великн 
посед и т. д. што даје маха произволлжм тума- 
чењима. 

Има у овом Правилнику још штетнијих и ие- 
саиремепијих одредаба, као н.пр., она којом сс 
допушта да претплатник може сам набавити себн 
телефонски апарат илн тслс(1)онску цеитралу. И, 
докле се у иностранству стручњаци теле(1)она боре 

;а оаш ову застарелу одредбу измене, дотле 
иаши реформатори, иажалост, Meibajy ono ШТО je 
у нашем правилвику било добро и напредно, и на 
чому 6и 'иам и странци могли позавидети, на горе 
и непрактичније. Свакако lie бити јасно na чак и 
иестручњаку да lie разговорм двају претплатника 
у једном граду бити бол^и, ако она обадвојнца 
имају телефоие истога типа, него ли ако су њи- 
хови телефони различите конструкције. Колику 
iie пометљу само овај факат увести у погледу 
утврђиваља узрока сметљи при разговору! Прет- 
платиик he тврдити да je и.егов апарат добар, 
јер га je сам набавио, то he се онда уместо при- 
ступања послу иа оправци отпочети дискусија o 
томе који je апарат узрок сметн>и. Свн приговорн 
овој мојој одредби, да je иеоонована, јер ћс се у 
Мнмистарству пошта прописаги тачни техничмн 
услови, no којнма лриватни имају набављати тс- 
лефоне, a да на основу тога nehe бити последица 
при заједничком (|)упкциониса11>у разиих типова 
телефона у истој мрежи, само су празан изговбр, 
j ep Мнпистарство пошта уопште пема могу1шости 
да научним методама врши контролу, мереље н 
npoBepanaibe услова ново набавл.ених апарата. 

У погледу телефоиских веза <на1111их села, мо- 
рамо се детаљннје забавитн. Телефон je једпа 
важна и неопходна потреба културног човека. A 
ми морамо обратити велику пажњу сслу, јер у 
сслу жнви осамдесет од сто југословенског наро- 
дг^. Сел,ак je главна чињеница у овој држави. Он 
привређује и iuiaha све, na има права да буде и 
он унапређен и снабдевен најосновнијил! култур^ 
нпм потребама које човска чине човеком, култур- 
иим бићвм, различитим од животиња. КадаЈ знате 
да и.ма села удаљених no тридесет километара од 
најближег места, где има лекара и лекова, где 
иема  саобраћаја, нити власт можс  лако да при- 
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текне у noMoli народу у случају какве Behe не- 
воље, noJMuliCTe да једина могућносг брзог оба- 
вештања, коју пружа телефон, значи много, a че- 
сто и Све, да се спасе живот и одржи егзистенција 
народа! чији je животии стандард сиеден на ми- 
пимум и на такав мнни.мум, који je често једноме 
варошанину непојмљив, иесхватљив. 

Л шта je стручни ресор пошта урадио да за- 
довољи иву најскромнију и гако важну потребу 
сељачког народа? Сада ћете чути. Иарод је~често, 
схватајући потребу и важност гелефона, прибрао 
материјал и цабавио све што je потребио за rpa- 
l)ehbe телефонске линије, што није могао дати у 
натури од сиога добра, na je још уз то положио 
новац за сгручну радну снагу, да му држава по- 
днгне телефонску линију. „Стручњади" Министар- 
ства пошта узели су у своје руке и овај посао свр- 
mn.iii, али се даље ни o чему кису бринулп. Пнсу 
дали народу потребна упутства како да одржава 
иие објекте, mi ni су сами ima преДвидели, како 
да се ono народно добро очува. Кроз дие три го- 
дпне од сеооких телефанских линија mije више 
остало ни трага. Kao најбољи примср могу да ПО- 
служе општинске телефонске .umuje у Срезу лаза- 
ревачком. (Јд 200 км. подигнутих o народном тро- 
шку телефонских линија, после три године није 
истало ишие од 3 км. и словом: три километара 
лишје. Питам, да ли je Мшшсгарсгво пошта смело 

le упустти ову народну имовину и народну 
погребу, за коју je то Министарство као стручно 
и надлежко било дужио да реши иитање чувања 
и одржавања овог вародног имања, a никако до- 
пустити, да се народу оволика штета нанесе. 
„Стручи.аци" Мимисгарства пошта треиали су да 
буду бар толико vimljaium, да зиају да телефонске 
линије ne могу одржавати неуки сељаци, те да 
предвиде бар један сигуран начин надзора и одр- 
жавања, као mro се то вршн код државних теле- 
фонских линија. Народ, виде1ш како се његово 
дббро уништава, нерадо приступа Аовим трошко- 
вима и у томе има право. 

Тако многа села, која и.мају велику потребу 
за телефоном, остају na оиај начнн без везе са 
светом. За ово назадовање нико други ие сноси 
кривицу и ррех, господо, до она груца бирократ- 
ски.ч чииовника, која се заиарложила и не знам 
зашто постоји у гоме Министарству пошта, теле- 
графа u телефона. 

Дајте, господнне Miimicrpe пошта, нека се 
Ваша господа „виооки стручњаци" мање занимају 
и мање мисле o неким далекометним кабловима, 
јер omi нису баш тако потребни као што то та 
госиода воле да претставе, Beh нека се мало више 
мислн на потребе сељачког народа и како да се 
овај веже са светам и културом, и дајте му бар то, 
ако му се и онако слабо или нишга друго не даје. 
To je дужносг и господе из Мннистарства пошга, 
зато их парод плаћа, a не да му овако р1)аво вра- 
}iajy. Toj госиоди „с/ручн.ацима" у Мннистарству 
пошта изгледа да се навукла кабловска мрежа на 
очи u ие внде ono што им je дужпост да пре свега 
виде, a то je да брину o задовољсњу потреба ши- 
роких слојева народа, што им према задатку ре- 
сора спада у дужност. 

Стручно образовање особл,а. — Када je ру- 
иунска вдада предала своје телефоне једпој аме- 
ричкој финансијско-техиичкој групи у концесију 
na 25 годипа, прво што су практичпи Америкапци 

учииили, било je, да су основали школу за обуку 
механичара и школу за обуку чувара линија. Да- 
кле, стручпо образоваизе особља био je посао ca 
којим су опочелн практнчаи рад na експлоатацији 
телефона, из којнх су хтели да извуку највећи ([ји- 
иансиски ефекат. У ресору пошта код нас не по- 
стоје уопште сталне поштанске школе, већ се n. т. 
г. школа отвара повремено, ма да постоји огромна 
оскудица у стручном поштанском особљу. 

И уместо да се одржава стална школа која 
iie снабдевати пошт.е стручним особљем, у ово.м 
ресору прибегло се методу ггостављшва дневнича- 
pa, тако pehu ca улице, који се без икакве спреме 
убацују у пошту. Ja видим у овоме само начин 
na који висока господа врше услуге својим висо- 
ким протекторима, док им je свеједно mro се стан- 
дард струке из дана у дан све ниже u ниже сро- 
зава. У погледу ос6бл>а техничке спреме ствар не 
стрји мање жалосно. Школа за обуку чувара лини- 
ја такође ие постоји, већ се чувари спремају у току 
рада угледајући се на старије чуваре, који ни сами 
не знају Bor зна шта. I Inju онда никакво чудо, што 
се телеграфоке линије тамо рђаво изграђују, р1)аво 
одржавају, a још горе задовољавају сврху за коју 
су намењене. За механичко особље постојале су 
пекакве школе при Министарству, али без обраћа- 
п.а икакве пажње im практичну страну обуке. Сем 
тога, и oea Јукола нијс довољна била да задовољи 
потребу за стручним мехаиичарским особљем целе 

1 .M'. Али можда најглавнији разлог што се шко- 
ле и течајеви не одржавају треба тражнти у томе 
im o Министарство пошта жели да правн уштеде, 
као mro смо већ више пута o овој „врлиии" n n.e- 
иим красним последицама спомињали. 

Постоји иеки виши п. т. т. течај у Министар- 
ству пошта у који се примају свршени матуранти 
или чак и студенти, т. ј. omi који су почели сту- 
дије na Универзитету, na ne могу да их доврше, 
било из разлога што немају средства, било из раз- 
лога што не воле да јаче запну и да раде, na су 

ог тога дошли и уписали се na овај течај. 11a 
raj начин бојим се да се овде ne примени ona na- 
родна изрека: „кога je мајка изгубила нека ra тра- 
жи међу поштарима"; Изгледа да се у овоме те- 
чају више мање све no овој народној и ради. Ha 
IOM течају има око 15 наставника са месечним хо- 
нораром. Изгледа да ćy господа наставници све 
привилегована гоопода и предају no нешто на 
овом течају, n то све у обиму Ј^едовпог канцела- 
рпског времена и за то као што видите, нмају 
удвојену плату. Шта мислите, например, да за 
само вежбање у куцању на тастеру постоји пет 
насташшка? Шта мислите, господо, колико je 
само ту нагомилано „стручњака"? За време Ми- 
нистра г. Калуђерчића сви шсфовп кабинета и се- 
кретари били су наставници за куцање na тастеру. 
Мора да je то врло тешка наука, јер ми се један 
Управник поште жали да су му ћослали у његову 
пошту неколико свршепнх учспика ове више по- 
штанске школе и да on није зпао тта ће с њима, 
јер нису били употребљиви низашта, a, што je naj- 
интересантније, ниједан mije зпао да ради na та- 
стеру. Дакле, поред оних 5 наставника оволпко 
сјајан успех! Ja држим, господо, да боље не on 
могао да нас пасмеје im пајоољп внц „Ошишаног 
јежа". AKO ме питате o конкретном случају, где 
се n када се ово десило, рећи hy Вам, да из npiin- 
ципа ne помпп.ем пмепа, Кад je реч o течају, са- 
знао сам такође једну брпљаптиу ствар: Један од 
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наставника, баш један Пачслник Министарсти;!, то- 
лико je, сирома,х, био заузет послом, да читавих 
5 месеци није долазио да држи часове. On можда 
услед презаузетости не би ни примао хонорар за 
вих 5 месеци no 1500 динара месечно, да му "ису 

доносили плату лично v канцеларију и приморали 
га тако pehu, да je прими. Ja сам доследан, госпо- 
до,  те овле не помињем личности, јер не желим 

■ му упропастим реноме, али тражим од г. Ми- 
нистра пошта да тога господина пронађе и при- 
мора га да врати незаслужеио примљени хонорар 
државној каси. Да ли he га Гооподин Министар 
пошта и дзље држати за наставника, можда no- 
часног, његова je ствар, a моја и nama je ствар, го- 
сподо, да спречавамо пљачку државне касс ма са 
које стране и ма у коме облику се ona појављи- 
вала. 

Прииилппци п проппсп. — У Министарсгву 
пбшта постоје многи прониси који су давно за- 
старели или 7<ојн се од измепа и преиравака више 
не могу позна/ти, какви су првобитво изгледали. 

У колико се пак ради на повим правилии- 
цима, чине се често погрешке, као што je учињсна 
са гтоменутим Правилннком o телефонској служби, 
a гла-вна je ствар да се o правилницима и п.ихо- 
вој потреби можда и мисли, али се врло рђаво 
увођење правилника приводи у дело, нити сс сао- 
бражавају правом стању ствари. Тако на1 пример 
при увођењу у живот новог Правилника o рачун- 
ско-благајпичкој служби није се уопште мислило 
иа то, какве hc последицс onaj правилник иза(зва- 
ти и. конкретно, како ће се na терену v пошти, 
провестп ова промена. Тако сс лоспло, да кал je 
Прави/птк ступио na снагу, мпоги образци, који 
су и.име били предвиђени n који cv требали да( се 
уведу у живот, нису уопштс били шталшани, нити 
су поште биле п.пма снабдевегне. Насгала je no- 
метн>а, и осрбл^ je дуго вреемна било приморано 
ла се мучи и само imiapra обрасце, који су били 
предвиђени. 

Дешава се n то да Министарство без довољ- 
не стулијс, Bcii зато што je пско нашао за попреб- 
no да no својој фантазији уводи какву реформу, 
увеле lU'Kn нови образац o коме се одмах no vim- 
треби докаже да je потатуно пепрактичап n не- 
прииењив. Тако сс лесило cai једним образцвм за 
вођење инвентара o телеграфским линијама на те- 
реиу. Штампан je јслап форчулар, велики као 
чаршав, за чије je штампа1н>е издато, изгледа око 

000 динаоа, формулар je разлел.еп свима сек- 
цијама, али ie остао ван употребе ка опотпуно ве- 
гграктичаЛ!. Његовом аугору изглсла, да се nmnra 
нијс десило. И овде има реч гооподин Министар 
шта да потражи тога умног реформ"атора и да 

га заитита, na чији трошак треба да) nn.ino onaj ne- 
потребни издатак? 

У   погледу техппчког дела службс бвај  ресор 
такође  слабо стоји  са  гтравилницима  и  стручпим 
проттисима. И овде постој« један застарели пра- 

гнотк  из 1926 године, који салржп npoimce дав- 
но  избачене  из употребе. Овај технички  npanni- 
пик уигао je всћ у пословицу, колико луго траје 

»ва   припрема. Изгледа да1 he  пре бити готов 
речник   Крал.свск-е   Лкадемије  Наука   пего  ли  on. 

СЗдредбе овога техничког правилника су  че- 
сто тако неодређене да сс  иогу  гумачити na са- 
вим  два супротна начина. У колико je овај пра- 

вилник   мењан, ништа  mije добивсно у јасности. 

Тако на пример, шефови секцпја уживају паушал 
од 1800 динара месечно, међутим се ne може утвр- 
дити, вити je игде јасно одре1)ево да ли ова го- 
спода морају ма и један дан за овај :новац изи1т 
на тереп. Тако се дешава, да се ова господа, имају- 
Ini према томе дуплу плату него ли остале п.пхове 
колеге, ne морају уопште да мрдају пз места ста- 
новања. Замислите, na гаример, шефа секције v 
Београду са једним додатком од 1800 динара. Где 
je његов тереп и где су ти проижоои, ради којих 

се додељује паушал од динара 1800 динара? 
Реон му je град Београд, Земун и Панчево n ono 
мало до Аваше, тек колико да промени ваздух. 
али зато чим пође на тај далеки пут, има ауто и 
поврх тога дпевпицу. Сазнао сам да чииовници 
секције добијају — свс no Закону —- решењ&м 
гооподина Министра o изаслању на рад na том 
терену са 1/3 проппсане дневнице. Даклс, тако 
peh«, не маћи из Београда и прско плате примати 
jom 900 динара месечно. Али то важи само за го- 
оподу техничке чпновпикс који  служе у Бсогра- 

Ллм iia.'j:'M' [ббро, то су cee протекционаши, 
које никакав Указ није у стању из Београда по- 
кренути. Пре here Авалу померити с места, пего 
ли њих.  Из1 ' покушати.  Напомињем, да сс 
протекционизам толико угњездио у овоме ресору 
и то такав којп идс преко свпју вачсла и преко 
cBiijv партиских боја и ne зна се, да ли су јачи 
протехтори, који ове л>уде намештају, илп су про- 
текционапш утицајппји од којих често и впсока 
господа у министарству подрхтавају. Свакако 
cjajna морална слика! 

Техничка служба. — He само да „стручшаци" 
за техничку службу у Мпнпстарству пошта за 20 
година нису успели да израде правилппкс за тех- 
ничку службу, neli се уопште зп све ово време у 
овоме ресору није ништа урадило, да би се техни- 
чка служба врпшла солидио. Тако се и данас грађе- 
n.c гелефонских n телеграфских линија врши посве 
примитивно; Радове изводс поглавито чувари, који 
су прости сел^ацп самоуци. 

Од техппчара n инжињера слаба се вајда пиди, 
јер се од њмх тај nocao и не тражи, a код њих 
се нажалост за ово интерес и не показује. Тако се 
npn извођеЈњу радова na терепу не респектују nn- 
какви ни најелментарнији захтеви технике. Теле- 
графски стубови укопавају се Ефло плптко, те није 
чудо mro их n најмаши ветар оборн. Изолатори 
се na гвожђа слабо навијају, na се услед тога ломе 
n отуда паступа силна штета no државиу имшину. 
Жице се затежу без икакве контроле и Mepeiha, 
већ према томе, колико који чувар може да запнс 
и xohe да запне. Зато се жице кмлају при најмап.ом 
мразу и зато сс тако често телеррафски и теле- 
фантом уштеде учинио je н овде своје тс cv npe 
v исправпости цела лржава подсл.спа je на секције 
a секцијс на чуварске реоне, алп, пажалост, onaj 
фантом уштеде учипио je и овде својс, те су npe 
псколико годииа миппстарски ,',стручн>аод" реду- 
цирали број чуварских реона, наносећи тиме вели: 

Kv штету т. т. саобраћају, јер cv тиме добивени ре- 
они, чија дужина врло често прслази сто киломе- 
Услсл тога чувар mi je у стању ви да обиђе довол,- 
по своје peone, jom мање je v стању да на време 
и брзо отклони сметљу, која му пп лпнијп настутти. 
Уз ono noBclian.c pcona треба долатп нов гест Ми- 
иистарства — свс v духу штедње, ни мало разум- 
ne — укидање додатка чуварима реоиа на коп.а 
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u оициклс. Можете сами претставити каквс je >ка- 
лоспе последице ona последља одлука произвела. 
Овде mije потребно говорити да je наше Мини- 
старство далеко од тога, да за одржавање линија 
унеде joiu бржа саобраћајна средства, као што су 
мотоцнкли и моторне дресине. Ови разлози iie вам 
доказати jom више, запгго je наш т. т. саобраћај 
пз дана у даи све гори. 

Да С€ лоисга у реоору иоигга т. т. липије гра- 
де нестручно доказ je факт, да су се пре две го- 
дине срушиле линије na правцу Београд—Загреб, 
у дужини од преко 100 киломстара, те je свака 
веза из.\1е1)у Београда и Загреба била прекинута. 
Тада се увидело да су многи стубови укопапи у 
земљу свега 0.80—1 м. дубине, a при томе су жице 
uii.'io суиишс затсгиуте. И ако je вођена истрага, 
miKo за ову штету није кажњен. Мннистарство 
je било, дакле, свесно enoje кривнце и своје сра- 
иоте. Н-ије било довољно иокуства са падом сту- 
бова на истом правцу између Инђије и Вииковаца 
прс iiiecr до седам година, када су телефонски сту- 
бови бнлн пали на пругу и зауставили саобраћај- 

ГТрошле годнне довршена je пона телефонска 
мрежа у Сарајеву. Чим je дошао први снег све су 
сс жнце помидале и нашле на земљи, a цео саобра- 
haj телефона укочен. Узрок je бно: нестручан рад 
и отсуство контроле. Микога глава инје заболела 
за то. HIIKO није био смси.ен, иико кажп.ен. Штста 
износи око G00.000.— динара. Господо посланици, 
господпне Министре пошта, ja тражим аикету no 
овом питању под надзором Народног претставни- 
пгтва и тражим да се тачно утврди кривац за овај 
р!)ав рад, a такође, ко je тај, који je до сада крио 
кривца и пијс предузимао никакве мере прптиву 
њега. Исти случај имамо и са падом телефоиских 
линија у Словенији. Ни тамо нема кривца, a јасно 
je да je no среди пемарпост. 

Миппстарство пошта пије само усрећпло овај 
ресор оваквим )устручњац|има", BCII je позајмпло 
од овога nBciia и Министарсгву војске. Bojne ли- 
пнје које cv рађене предпрошлс године, такођс су 
израђепе pijano и за време мразева су сс кпдале, 
као и посачи, који су дпа пута тежи него ли са- 
времепи пс.мачкп посачп. Непосрслпа послсдпца 
употребе овог песавремспог и претешког посача 
je v томе што je Мииистарство војске издало 
4—500.000 дилара више сзмо за набавку овога 
гвожђа застарслог модела. Kao стубови набављенн 
су некп патепгн под пазпвом „стубоштит" n пла- 
henu no 200—300 дппара no крмаду. MeljVTUM, већ 
после две годипе овп ,;Стубоштити" cv иструлели 
и стубпвп падали. Сматрам да je, како пабавка 
гвожђа тако n набавка „стубоштпта", у вези са 
злоупотребом и тражим да се у овомс смпслу та- 
icohe повсдс апкета и утврдп крпвпца, ne самп за 
причип.епу штету, BCII и за крпппцу mro су се за 
одбрапу земље подигли овако пссолпдтш објсктп. 

Cr<i//.e т.т. линиЈе п градских мрежа. — Сви 
који се у Београду служе телефоном, добро су 
познатп са неуродностима, које при томе орећу. 
Чујете истовремепо, д/ок говорпте, n ту1)е разго- 
nope; кад тражите бројсве, врло често вам се деси 
да већ при бпрап.у rpelie цифре добијстс знак 
„заузето"; дсшава вам сс да упаднете у говор 
rpeluiK лпца, илп да вам rpelie лице упадпе у ГО- 
nop; a често да се и три говора пстоиремепо no- 
клопе; да cv вам сигнали слободне лИније пли 
заузетостп сла)бп, илп nonivno перпзговетпп. To 
су вам све рђаве   одликс   београдске   телефопскс 

мреже и централе, a сад liy вам рећи од куда то 
долази. 

Пре свега узрок -гоме што чујете истовремеи,, 
ту!) разговор са других липија лежи у рђавој изо. 
лацији подзс.мних телефанских каблова. Ови каб. 
,i()Bii су пестручно у зеиљи постављени кроз ценц 
n при томе ounelienn, те пм je оловни омотач na. 
пукао и пропушта влагу у кабл, која производи 
опојеве пзмеђу разних линија. Остали недостацц 
као што су слабп сишали и упадање у туђ говоп 
и добијања знака заузетости на првим бројкама 
последице су pljanor распореда линија при моц, 
тажи. Очигледно je no среди нестручност прилц- 
ком моитаже од стране падзорних органа. Мц 
ипак знамо, да су надзорни органи no capiuenoi 
монтажи   прикачпли  ордеп>е  и  били  унапређенц 

Прадске мреже у пашој земл.и врло често 
престављају провизорне инсталацнје, али које ће 
као такве и дотрајати. У самом Београду један зц 
другим долази у сметп.у телефонски претплат. 
ници, који иду преко провпзорппх ваздутних ка- 
блова. 

Уместо да се мреже доведу у ред и провизо- 
рије замењују сталиим објектима, наше Министар. 
ство већ помишЉа на многе мрупније ствари на 
аутоматизацију телефона у међуградском саобра- 
Кају. II аутоматизација телефона у међуградском 
саобраћају Kao и међуградски каблови сматрамо да 
су радови који уопште не долазе у обзнр за нашс 
прилике. A то не сматрамо ми, већ и многи други 
светски стручњаци no свим питањима. Зашто пак 
, cip\4ii,aiui" м. и. „друкују" и павпјају за грађење 
ових скупоцепих, a пепотребпнх објеката, npenv- 
штам вама, господо народни посланици, на разми. 
шљање u сматрам да када o овоме мало дуже npo- 
мислите   „казаће   вам   се   само". 

Оно mro je потребио, међутим, и што нс трпи 
одлагање јесте преуређење т. т. мреже и потпуна 
преоријентација праваца, измена' старог система 
омнибусних лннија, где cv поште поређапе на истој 
лииији п једна иза друге, na други модерпи систем 
где cv .iminje зракасте поређане и гдс су све мале 
поште директно везане за веће, главније чворове. 

Од Ослобођења до дапас сва брига Министар. 
ства пошта зауставила селна којекаквом одржааању 
т. т. линија, a у колико je било грађења нчзвих 
линија, то je вршвно без пкаквсг система n без 
обзира na то у какав be положај доћи иово пову. 
чене лшније према сишма које се већ на истим сту- 
бовима од раније налазе. Huje се апсолутно пишта 
иислило o томе да греба дати један одређени си- 
стем li план o коме би се систематски изводилн 
радови у будујшостн. 

Био сам иинистар саобраћаја и имао овај ре- 
ск p под ообом, алп, као mro рекох, недовол>ио 
дуго, да бих могао учинити коремитије реформе, 
али eno што сам канстатооао у томе ресору било 
je поразно. 

Није сва невоља у томе, што су на високим 
положајпма бпли људи иодоиол.по квалификоваки, 
већ je већа штета била шт-о je од črpane оваквих 
старешина овај реоор гарниран читавом плејадо« 
проаекциоиаша и то већииом и пре свега родбине; 
синови, зетови, кумови, побратими итд. To дру. 
штво чврсто везано фаАгалијарним и личпи.м ве- 
зама, претставља фалаигу, која и данас влада v 
Мипистарству пошта п сложно no принцишу „један 
за све if crni за једнага" руши и уклања све оне 

i 
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споообне ii квалификоване људе, који би могли да 
,i( j се једнога дана ставе насуетрот као коикуренти. 
Организована клика располаже савршеннм психо- 
импки.м методама да сзвакога мииистра одмах у no- 
четтку фрапира. 

Увидео сам све ово зло, увидео сам и презрео 
методе, ко.јима се котерија служи, али признајем 
да нисам био у стању услед краткоће врвмена да 
извелем рашчишћавање. 

Mehyrpanci:ii каблови. — 
Beli дуже времеиа покреће се у јавиости пита- 

!|>с међуградских каблова. Било je разних пројека- 
та и то почев од првог: Марибор—Београд—Ђси- 
1>елија и Суботица—Београд—Ниш—ЦарибјроДЈ 
ко.ји je требао да стаие 1,500.000.000.— динара, na 
до последњег, кој« je г. K'a.ivljcp'iuli обрађивао као 
свој најмилији предмет пажње, a који je требао да 
станс 160,000.000 динара. To je пројскат Вилден 
("аустријска граница) SarjicG—Београд. Зашто баш 
тај правац, кад je за везу с Епропо.м краћи И јеп- 
тинији правац Хоргош (мађаросд граница) Бео- 
грал, који Cm требао да стаје око 80,000.000 динара. 

Сматрам да je за највећу осуду платити ску- 
пљи г<абл, када и онако са малим издатком можемо 
имати одличие везе као што смо напред поменули 
и у довољном броју између Загреба и Београда. 
Потрсбио je, дакле, само огроман материјал, који 
се налази na овоме правцу струмно претрести и 
погтравити. Kao што смо поменули, ако би сс при- 
вела једна солидиа рскопструкција овога правца 
и примсиили модерии начиии сксплоатације, мо- 
гли би смо добити најмањс 15 пеза Загрсб—Бсо- 
град и то потпуно поузданих. 

Зашто je усвојсно решење са каблом и зашто 
се захтсва непотребан издатак од 60.000.000 ди- 
иара? Изволите пресудити сами. a закл.учци, im 
иало повољни no онс. којп су били иницијатори 
овога посла, сами се намећу снаком, ко се дубље 
буде  позабавио оиим пнтап.ем. 

Образложење, које je дато нз pecojia noima o 
већој корнсти која би резултирала услед тога mro 
се промст упућује каблом Вилден— Загреб—Бео- 
грал, уместо каблом Хоргош—•Београд. тобож, што 
ои услсд веће дужине првога кабла припадала већа 
такса за међународни промет, апсурдан je и наи- 
ваи, кад се логички намеће закључак, да lie за ве1ш 
кабл бити и веће инвестиције, која he гарогутати те 
имагииарие »ористи без обзира на г.п, mro je И вс- 
лико питање xolic ли и публика упућивати своје 
телеграме тим дужим и CKVII.I.IIM правцвм, јер треба 
знати да се никаквим међународним конвенцијама 
не може одузети право пошнл.аоцу да озпачи пра- 
вац пута свога телеграма. 

Кад се на све стране врше редукције буџет- 
ских партија императивио се намеће шашивање 
издаггака и када народ грца под теретрм дажоииа, 
Краљевска влада мора чинити питање отоме зашто 
се такорећи баца 60,000.000 динара на каблове 
који претстављају једну проблематичну инвести- 
цију. Ja чиним imraii.e и тражим анкету стручњака, 
али не „стручњака" из ресора Пошта, већ профе- 
оора Техшчког факултета и то оних који нису 
и.мали никаквс ии посредне im непосреднд везе са 
MiiiM про.јектима. 

1 [ма још једна околност, Roja сведрчи o томе, 
да оволнко ннтеизнвно настдјање за постаил.ан.е 
каблова, иијо било последица неке особите брите 
за  поболлиање caoopahaja и задовол^ење акутних 

народних потреба, a то je факт, да ресор цошта 
није ннуколико учинио да се иростудмра садашње 
стам.с телефонских лннија и припреме планови да 
се претходно локалне мрсжо л кратке међуград- 
ске везе, које hc утицати у велике каолонс артс- 
рије, прстходно солидио преуреде, како би, no- 
mm иеђуградски каблови буду постављени, могли 
да овима ооигурају потребан прилив телефонских 
међуградсмих говора. Посгављање међуградских 
каблова, без претходног преуређења спстема са- 
дашњих међуградасих веза кратких праваца, којп 
су потпуно застарсли, изјелиачило-би се са једном 
бесмислицом, као тто би било подизањс једне ве- 
лике водоводне цевн кроз јсдап град, a да се при 
томе ннје мислило na прикл.учке домова за ову 
главну цев, већ да се o томс остави размишљање 
тек у врсме кад главна цсв буде готова. Интере- 
совао сам се у Мипистарству пошта. Нигде нисам 
наишао на трагове каквнх озбилзних пројеката или 
студија. 

И joui нешто. Верујем да, кад би каблови и 
on/m иоложени, да би тек онда у Ммнистарству 
поигга искрсло питањо o томе, да треба тек iipn- 
прсмати стручњаке, који lie ове каблове одржа- 
вати. A можда у внтересу штедње, стручњаци nehc 
бити ии обучавани, већ се каблови предати на ч\- 
вање садашнуим нашим полуттиоменил! чуварима. 
Посматрајући судбину садашњих кратких каблова 
који воде обнчпе међутрадске линије кроз градове 
до улаза v централу, и узимајући у обзир, да су 
сви ови краткн каблови већином упропашћени 
услед иепажњс самих чувара, можемо упапред 
rrpopetm судбнну и ових великнх међуградских ка- 
блова. 

Можда пи će одмах приговорило, да he се 
стручњаци, и то како чувари тако и механичари, 
формирати код саме фирме која he овај посао из- 
водити. He задовољавам сс усвајањем метода које 
пристају можла Абисинији и Тибету и сматрам да 
je неопходно имати механичарски и чуварски под- 
младпк, који има да се стручно обучи у олржавап.у 
бвако деликатчог објекта, као што су међуградски 
каблови, ако стварпо мора ла дође до полагања 
ових каблова. Господо, међуградски каблови као 
једна врло сжулоцена пародпа имотта, ne би се 
смела овако упустптп, као што перујсм да he TO 
vminiiTii „стручп.ацп" Мипистарства пошта, јер cv 
onu довол.по дали доказа o свпјо] индоленцији 
према интереоима службе. 

Најзад, што сматрам да je врло важно, пита- 
ii>e међуградских каблова, ne може се решавати и 
погрешно je решавати га као чисто уиутрашње 
техиичко питање. Ono се питање има осзусловпо 
схватити и решавати као међународно питање. 
.Icp као IHTO сс miran.е међуградских телефонских 
веза, које he ићи кроз ове каблове, не може да 
реши без саглаоности са државама кроз које се има 
onaj саобраћај настављати, да би се прститле naj- 
удаљеније н, према томе, најрентабилније везе, ово 
иитап.е баш ca гледиште економије и државних 
прихода престављало би једно апсурдшЈ решење 
да му кема равних. Бксплоатација јеДног таквог 
кабла, какву je предвидело Миппстарство пошта, 
претстављала би једну ^отпуно пасивну инвести- 
uiijv. Овај пројекат би се имао извеспи искљу- 
чиво једино у споразуму са државама кроз којс 
иде комупикациски телефоисжо-телећрафоки пра- 
вац  Лондон  и  Калкута.  Према томе,  неопоходпо 
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би бидо потребно HSBCICTH ове радовб у опоразуму 
са БутарскоМ, Туроком, Ираком и Индијом. Тек 
тада верујем да би овај кабл био изнор држав- 
иих прихода, a ono гакође и корнстан као објект 
телеграфског и телефонсмог саобраћаја. Заштр сс 
у Министарстпу пошта пропустило да re ради на 
овој једино pamioiia.iiioj оази не знам, али изглђда 
да сс, пс знам из кога разлога, ono обећањс сма- 
трало као врло хитно, na je сигурио оиа хитпост 
и узрок свеколикој гтопршностн, са којим je ово 
питање постављено и иитирано. ЈАутоматизација 
околинс Блсда и Дубровника жалосна je и пп углед 
oiu" земл.е, a исшка штета за name Приморје, које 
je у послсда.е врвме дошЛо na врло леп глас као 
летовалиште н привукло пажн>у цсле Европс. Жа- 
лосшо je, ие.чим, да се из Дубровиика, Херцегаовог 
и Сплита не може добнти честита телефонска неза 
са Европо.м. За сваку би похвалу било свако иите- 
ресоваље да сс onaj недостатак, за који цсла др- 
жаиа сноси шгету, што пре ОТКЛОИИ. II, када се 
овако бомбасто кроз штампу отпочне засипати из- 
јавама o аутоматизацији Дубровниика и Бледа ми- 

■ [или омо да he се onoj потр гефоиских пеза 
са Европом, за KOJOM посетиоци Јадрана кукају, 
једанпут изаћи у сусрет, те да и ми стекнемо глас 
земље у којој има реда. Нажалост, радост нам je 
била исувише кратка. Аутоматизација групе Блед 
и Дубровник, na рачун које се бацала толика пра- 
niniia у очи јавноспи, односила се самр na локалну 
аутоматизацију ових места у ужем смислу и њихо- 
ис непосредне околине -- предграђа. Можете сада, 
дакле, ако, кал одете на Блед или i  Дубров- 
iniK, поручити кочпјаша нз оближњег места или 
јавите у хотел да нећете доћ« тачно na вечеру- Од 
веза са Европом гу, дакле.нема ни помена. II цаље 
остаје иста рђава међуградска n једна једина ли- 
нија, која сзпаја не само Дубровник BCII и целу 
Црну Гору са Београдом, a одатде са Ввропом на- 
me Притиорје. II даље се na везе са Европом чека 
4—П часова. Ова линија je, као и све остале иаше 
линије, несолидно грађена и, према томе, саобра- 
ћај no n.oj je несигуран. 

Локалне прупне аутомагизације, поред рђавих 
иеНуградских веза које су и даље остале, сматрам 
да, како са гледишта технике такр и са гледишта 
националне еконоиије, претстављају потпуно де- 
пласиране прдухвате, који су за највећу осуду. 

Mn ћемо и даље, дакле, продужити да се бру- 
камо пред иностранством у погле^у телефоноког 
саобраћаја. И та брука неће omu ппак кишта већа 
од one бруке, коју смо ирежипелп прошле подине 
када je између Београда и Загреба, услед пада ст\ 
бопа, био прекинут цео телеграфско-телефонски 
саобраћај, услед чсга je и железиичхи саобраћај 
тргшо тешка пореиећења. RH се c)?n сећате, уве- 
рен сам, оних дугачких из.јава из ресора Мини- 
старства п. т. и т. како je nama п. т т. управа би [a 
приморана да се послужи посредовањем бечке и 
пештанске радио-станице да би довела у везу Бео- 
прад са Загребом. Госполо, ja сматрам ла je ne 
само факт, да се преко Беча 'ii Пеште помажемо 
за споразумевање измећу Београда n Загреба јед- 
na срамота првс клаге, већ ггада v очи n то. да од- 
ronopnn органи реоора гтошта нису у томе осетили 
нашу нациоиалну, na и CBOIV личну срамоту, већ 
тај факт износе кар, рекао бих, неку своју велику 
npoMvIivpnv досепку. A где су вам радио-статше 
Београд, Загреб, Љубл^аиа, Подгорица? Зар се ни 
голико у томе ресору ипје водило рачуна o томе 

да се у случају Belinx прекида имају аутомата<1 
да потраже везе са оопственим бежичним ucin-pV 
лама, Beli се прибегава Бечу и Пешти. Овим je mV 
ступком нанесена велика срамогга ne само ресор^ 
пошта, већ и угледу name државе, и ja тражим п 
овоме прсдмету истрагу n кајстрожију казну з 
одговојшо oprane ради иемарности у вршењу дуи* 
HOCTIt. 

Бежпчиа телеграфија. — Навикли смо, да, кал 
публика, будемо засипани дугачким интервјуима ц 
ресора Мивистзрства пошта, где сс говори скор^ 
свакодневно o отварању  саобраћаја далеке т. 

. (})0}1ије, o извођењу великих планова аутоматиза 
цијс, na n o хвалама бежичних станица које екс 
плоатишу приватна концесионирана друштва.  .' 
када je v пптап.у пелика штета, која резултира ц^ 
нестручног и иесистематског рада, фактора  овогд 
ресора, тада треба иматн вештину стручн>ак'а Скот 
ланд Јарда, na ia се такви предмети открију. ,lc-i 
но од таквих наопаких дела из реоора пошта je L 
афера ca концеСиониоаном бежичном станицом \ 
Раковицп. Ma ла ми je добро познато да v осн 
ном уговору nama држава пије апсолутно ни  }ед 
ном речи гарантовала добит концесионираном 
тгву Радио-Франс, ипак како сазнајемо, прошлл 
године дошло u* чак до тужбе n парнице код  \\/ 
Нунарсндног бироа у Bepnv, no којој већ изгледа 
да смо изгубили парницу и да имамо да платимл 
неких S.OOD.OOn.— динара за изгубљену добит овом 
страном друштву. Господо, тражим хитну истр 
за  ово  беопримерно вршљање,  icoje  се дешава \ 
оиоме pecopv n утврђивање кривца, који  je само. 
власно, n свакако из прљ>авих личних рачуна, пр », 
менио основпп \товор и уметнуо једну тако скац- 
далозну одредбу na штету name државе, одре 
која  v оригиналном  уговору није  постојала. 
кле, јасна je ствар да je пвле извршен фалсифи. 
var у noTiivnoM омислу речи. Нисмо мп ничија 
начка кплоппја, a најмање смемп допустити да 
овако боспримепио гуле страни Јевреји. Зап, дол 
je  v  уговооу (hiiKcripana  укупна вредност Pa • 
станипе у Раковици   на  12 милиона франака  ТП:1" 
године и док није унесена била никаква клауз^ 
o какврм  јемству државе, сада ca^^o за  накн 
штете имамо да платимр 8 милиона динара! To je 
нечувени сканда i, и верујем. ia се v овој кући, 
обзира на боју и политичко мишљење, неће оста- 
ти индиферентиим. 

.Ta верујем   ia  ова  страна безобзирна  компа- 
кија манипулише са лажним билансима, кала успе. 
na, да, пако станица ради пуном паром, показ 
оволике дефиците, 

Особље, које je држава позајмила тој станици, 
crpainui крваво експлоатишу с обзиром на то ко- 
лико, се то оообл»е иокоришћује. Чудновата je н 
необјашњива ствар да при овој станици постоји 
коптролни opran Мииистарства, државни чиновник, 
али кога no уговору плаћа сама концесионарна 
KOMnaimia n то 9.000- дппара месечно. Овај чи- 
Hormmc. дакле, који нма задатак да контролише 
концесионара, плаћа сс из касе саме концесионар> 
ne компаније. Господо, ja мпслпм да већег апсу 
у дрЖавној адмпипстрапији не може бити него што 
je овај. Исто тако не могу претпоставити, да i-. 
epe махппацпје са промепом уговора и сва штета 
која je отуда no државну к'асу произашла, није 
могло да се деси без знања OBOI- контролног op- 
rana. Захтевам пре свега да ее onaj контролни ор- 
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гаи сместа уклони ca дужности и отвори истршл 
говим рЈдом, ivao н над радом свију оиих 

који су имали за дужност да воде рачуна o оиој 
кс-мпанији,  na   су дозволили  да  се  овако  б( 

штеп   државни  интереои. 
Сазнајем и то, да je Министарство пошта тре- 

бало, да да овој радно станици за искоришћавање 
и међународну телеграфску линију до Солуна, ка-о 
и то да противно гласу уговора, фирма добија на 
отпремање бежнчним путем преко своје бежичне 
станице и један  велики број  телеграма, на који 

ји ознака пошиљаоца „виа радио-Бебград" или 
„виа  т. с.  ф."  на који једино  право  има  коице- 

нар. 
. ih; томе истом уговору, гребали су сви странци 

ове радио станице, изузев директора, да налусте 
радно станицу, a на њихова места да се уиотреби 
домаће особље. Међутим, то кикада mije учињено, 
и главни механнмар, Француз, дан даи.и иосле 13 
година седи у Раковици и прима око 8.U0U динара 
месечно. Директор прима око 30.000 динара ме- 
сечно. .Ic ли оида чудо, кад сс уз то дода згодно 
књижење, да биланс ове радио станице испада не- 
гативан, a цео цех опет плаћа гурави сељак, 

Захтевам, да се сви странци, који према уго- 
вору немају npaua да даље остану у ouoj станици, 
одмах ii3 ње одстране, и да се од неке накнаде која 
се њима даје, ма како ина била велика, идбијс 
претходно плата ових преплаћемих службеника, 
странаца, чије се задржавање противи уговору, a 
такође да сс и плата директора компније редуцира, 
пошто MU имамо право да захтевшо, јер сс и osa- 
ко нама све на ле1;а сваљује. 

Познато ми je тако1)е да je радио-Раковица 
одржала иезу са Пољском, Чехословачком, Бугар- 
ском и Румунијом, na je ово напуштено, јер се 
концесионару није рентирало. Питам, je ли ва зе 
ил>а Дахомеа или Конго, или пак слободиа Југо- 
слзвија, која има права да одржава гелефонске 
везе са својпм пријатељским и савезничким држа- 
вама, ii нико нема npaua да joj у томе кроји капу, 
a најмање једна инострана група. 

По овој ствари тражим аикету, проналажење 
криваца и момеНтано — хнтно успостављење овкх 
веза, ако ти већ кије учињено. 

Сазнао сам накнадно, да je ова компанија у 
Раковици, после моје шперпслације из 1926 го- 
днне због неисправних и старих моторних машина 
ове избацила из употребе, али na IBIIKOBO место 
mije ставила модерне машине према гласу уговора, 
већ je поставила електро мот* i>c и струју до 
водом високог напона из Београда. В, господо, 
иије свеједно хоће ли једна бежична станица на 

земаљска одбрана и.ма да рачуна у случају 
опасносга para, да ли he п.мати сопствени погон, 
ii.ni ће зависити од једнс електричне централе која 
лако може бити онеспособљена, a исто тако од 
једне ливије за довод струје, која je подложна 
квару и рушењу. 

Тражим да се концесиоНар примора, да сместа 
набави модсрне Днзелоне моторе за погон генера- 

. rpa електричне струје. Тражим хитност за ово 
.•штапуЈ, пошто непосредно интересује земаљску 
одбрану. 

Тражим да се положи рачун onoj Кући, o томе, 
шта je урадио ресор п. т, и т. са бежичним стани- 
цама, које су примљене на рачун репарација, јер 
су оне претстављале огромну вредност.   Обавеште- 

н,a D тим станицама никоме се не дају, већ се све 
mro се na II>IIX односи у реоору пошта крије као 
змија ноге. A има се шта и крити: велика штета 
причињена држаин и велика одговорност надлеж- 
иих. У магазинима у Цетии.у, Скоплју и Загребу 
ji ии u данас, после толико подина, леже улаковане 
у сандуцима и лифероване од Немаца на рачун ре- 
парација велике бежичне станице, како емисионе 
гако n пријемне. Надлежни у реоору п. т. т. из- 
пледа да су их већ давно заборавили. 

Тражим да ми се одговори: ima je ca бежичним 
станицама у Дрниту од И) кв. п оном у Подго- 
рици од -1 кв.? One су станице у то доба биле нај- 
модернијега uma. Тражим, да ми се одговори je ли 
iicriiiiii да je стаиица у Дрнишу већ отпочела да 
се разноси и да су већ иоторну машину некуда 
однели? LLIra je с радио-станицсм у Подгорици и 
je .m ona у исправном стању? Зашто су ose ста- 
иице набављеие ако нису биле потребне? Зашто 
су монтиране на рвим местима, где су, кад нису 
искоришћене? Овде напомињем, да je у своје вре- 
ме, кад сам тражпп рачуна, одговорено једном ие- 
истином да je one станице na овим местима захте- 
вао генералштаб. Ja тврдим да je ово неистина, и 
тражим да се пронађе кривац, који je оволико има- 
п,е државно оставио неискормшћено и изложио 
iij iiiacin. Иајзад тражим од господина Министра 
пошта да Ani џ i; |ри, шта мисли дал.е са овим 
скупоцепим објектима, каи и ca оиим мапптама, 
које још нису монтиране и налазе се у магацп- 
нима? Ml 'n Министар пошта да, ако 
one радпо станице нису за употребу na местима 
где се налазе, one станице пренесб и моптира у 
Београду, или гд   he иоћи корисно послужити. 

Упућујем питање гооподиву Министру пошта, 
да ,III му je познато да радио-гониометријска слу- 
жба, тако потребна за контролу скрпвепих еми- 
сионих станица, код нас уопште ne постоји и да 
ni MV je iio3iia'i<) какве еве незгоде данас, a пого- 

у случаја рата, из овог недостатка могу да 
истеку? Какие стручњаке има господин Мини- 

стар noiina за контролу радио-службе, ако му до 
vада ипсу рефериоали o потрсби ових институцпја, 
без којих скоро ииједна земља mune mije? Ко- 
лико ми je познато, у инвентару Министарства по- 
шта налазе се и гониометри већ давно набављени, 
али изгледа да mije било иптереса у томе ресору 
за п.пхоио монтирање и пуштање у дејство. 

Радио претплатници апсолутно су изложени 
самовдл>и оппх који чине сметње радио-ттријему, 
јер гониометријска службе mi за радиофоније an- 
солутмо не постоји. концесиоиирано друштво Ра- 

i a. д. Београд ne интересује се овим питањем 
такође, miTii je угооором na то обавезно, ма да 
on се могло очекивати интереоовање јер je гонио- 
метрнјска служба у интересу тога друћпза, пошто 
омогућава отклањање сметњи и оснгурава бољи 
радпо пријем. 

Тражим анкету и истрагу no предмету тајне 
емисионе стаиице која je upe неколико година от- 
кривена у Загребу и кривци пронађени. Зашто je 
ова афера заташкана и зашто кривци нису каж- 
њеки? Ko се слулчио оозом радао|-стаиицом и у 
које сврхе? 

I [мајући у виду да je садашњи рад у ресору 
Министарства пошта, телеграфа и телефоиа далеко 
од тога да задовољи потребе нашег народа и name 
државе, ja hy, господо, гласати против бумета рас- 
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хода Министарства пошта, тслегра(|)а ii телефона. 
Хвала вам mro сте мс саслушали. (Одобравање и 
пљескање na лсницп.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodn! 
poslanik  g,  dr.  Branko  KaluderCić. 

Др. [Španko Калу1)ерчн|1: Господо народни no- 
слаиици, ja иисам имао намеру да поворим, али 
сам приморап да се осврнем na неки начин иа не- 
тачна тврђења, да би се извесне ствари које су no 
мсиутс у onoj дебати поставилс na ираио место. 

У јесен 1935 године, када сам ja дршао у Ми- 
нисга1)ст1Ш пошта, neh je ono израђен прсдлог бу- 
џета за ШЗв;;-!? годину и упућен господину Ми- 
стру фшшнсија. У томе буџету no први пут уне- 
сена je свота од 50,000.000 динара у и.ме субвен- 
цпје нашим поморским паробродскпм друштвима: 
Јадрапској плоппдби, Дуброначкој плопидбп, BO- 
KU, Оцеаишји и Југословенском Лојду, и ако je, 
no уговору, господо, склопљепом пзмс1)у Mnim- 
craipcrsa саобраћаја и тих друштава, Мпшпстар- 
ство саобраћаја било je дужно да плаћа ту суб- 
венцију пз сиојпх сретстава у изпосу од 50,000.000 
дашара. У везп са тпм препосо.м субиепције пз Mn- 
ппстарстна caoopaluija na Минисгарство iioinra no- 
јаипло се, господо, једпо мишљење да се те суб- 
венције плаћају парсбродским џруттвшлв због 
„преноса пошге" што je посве norpeinno, јер да- 
лско су већи n важппјп други ninepecu који дик- 
тују дрнсави да плаћа ове субвенције, a npenoc по- 
ште само je једпа узгредпа ствар. Ono што су же- 
лезнице на копну то су паробродска друштва na 
мору. Ona су један од стубова паше екопомске 
безбедности n ради тога трсба им поклонити пуну 
iia>iaby, Tim пише mro железпице врше своју 33- 
;ialiy na пашем нацноналном тлу, na пемају страпс 
конкурепцијс, барем ne у onoj мсрп као наша na- 
рабродска друштва, јер je море приступачпо бро- 
довима свих парода, a сви ти народп и сне те др- 
жаве дају огромне субвепцпјс да бп могли да 
оспособс своја паробродска друштва. за међуиа- 
родну утакмнцу. Паробродска друштва прше па- 
робродску службу у јав11(;м интересу и на свима 
липијама, где то интереси привреде и државе за- 
хтенјау, без обзпра na то, да ли су ге липије na- 
сивне ii.ui активне, и да ли им одређена тарифа 
копвепира или не. Њихова je служба диктовапа n 
вишим нацноналпим и државним интересима, a ne 
оамо профитом, na je дужност и name државе да 
паше .национално поморско бродарство помогпе n 
оспособп аз .\1е1)упародпу утакмицу, /;ajylin му 
субвспције у потребпој внсппп. Само тако потпо- 
иогнуто поморско бродарство моћи he привући у 
name луке (Сушак, Сплит n т. д.) не само name 
извознике, него и странн извоз (из Чехословачке, 
Аустрије и Mal^apcKe) упутити у паше луке тако 
да би држава врло брзо на другим пол>н.\!а добила 
накнаду за издатке на субвенције. Да субвенције 
треба дати ван сваке je сумње и дискусије. Спор 
je једино o висини тих субвепција: a) управе па- 
робродарских друттава стоје ina становпшту да 
државну субпепцпју треба повећати, тврдећи, да 
паробродарска друштва раде са дефицитом и да 
nehe под тим условпма моћи дуго издржати и na- 
ставитн рад у обиму који се од ших тражи; б) 
Мшшстар фннаноија, напротив, стоји na супротном 
стаповптту, да je државиа субвенцпја одмерепп 
npe 10 година у време кад je динар имао много 
мању унутрашњу и спољну вредност и да стога 

впснну државпе субвенције треба смањптп и до. 
вести je у склад са данашњом iiOBelianoM вредно- 
iuliy динара. Да би се то питаље решпло правилно 
и сиоразумно, одржани су до сада всћ неколикц 
састанци прегставпика свпх паробродарских дру- 
штава са претставницима Мивистарства финанси- 
ja, саобраКаја и пошта. Ma једном од тих саста- 
пака посгављепо je пнтање делегату Министар. 
ства пошга „колико би коштало државу, ако бц 
ona npenoc поште вршила у својој режији". Ha 
основи прикуплЈених подагака тај делегат je дао 
одговор да бн тај npenoc кошгао државу највише 
5 мплпопа дипара. Taj износ je израчупат на осно. 
ву података које je прнкуппло потталско оде- 
љење, односно њен шеф, сада пок. начелник Ту- 
тек, иаш најбољи стручњак у поштапској струци, 
Његова стручност пајбоље гараптује да je тај 
изиос тачно прорачунат. Треба уважпти да нн je- 
дан 50-Tii део поштанског саобраћаја no иде na- 
робродима, a све остало да иде, у главном, же. 
лезницама. Па када се за превоз пошта железпц. 

•, м, n то no једној врло скупој тарифи, no осо- 
mincKOM кпломстру, плаћа 30 милпопа годишње 
оида je ван сваке сумње да je цифра од 5 иилисша 
одмерена тачно и да  on била потпуно довољна 

Господип    послапик    Паштрови!]    говорећи   o 
субвенцнјама,  рекао  je,  између   осталога,  n   i\ 
„Господо, било je неких мипистара, сада да им не 

:i!i:CM imena, који када je било питањс субвен- 
ција на тапету, казали су: шта мени треба суб- 
вепција за преношење потта, узећу три до 5 ми- 
лнона дипара и ca nap аутобуса обпћу ћу целу 
Далмацију и пренети потту аутобуси.ма a паро- 
броди ми еису потребни. Исто тако рекло се n ca 
стране војних кругова, да се даје превпше за na- 
роброде n да се пошта може пренети ca пар лађа". 

Ja, господо, нерадо употребљавам оштре из- 
раге, али овде, поред naji'.vi.e воље, ne могу то из- 
6eiiH, јер доиста сие оно mro je казао г. Паштро- 
mili, ако je мпслпо на мене, сушта je неистина и 
клевета прогиа које се ja најенергичније ограђу- 
јем. Ja никада, господо, као pecopnn министар 
нисам бно протпву ових субвонцпја. Ja сам једино 
као Министар noinra инсистирао na томе, да те 
субвепцпјс плаћа Мппистарство саобраћаја 'које je 
уговором na то обвезапо, и да се пресгапе са П( ■ 
.iiirnKOM ncKopnmhaBafba Мннистарства гшшта. Да- 
nac je r. Мохорич рекао да je ова политика отпри- 
лике таква, да новац из чистог прихода Мгашстар- 
ства пошта прима Министарство финанија, a ану- 
mere за nmu'ciицпопе дугове плаћа Министар- 
ство потта. Јер, господо, не смеју сс ни поште 
запемарнти, j ep и one врше функцију која je од 
пепроцењиве важностп no интересе државе и 
народа. 

Овакоппм искорипгИавањем nomra довело се 
дотле да се дешава да у већим пограппчппм и тр- 
говачким местима као Сутак, Марибор, Суботица 
итд. један привредашк, ако хоће да повори са ино- 
страпством, on долази преко грапице na страт 
пошгу (са Сушаха, na протмер, на Ријеку, пз Mapu- 
бора у Аустрију, из Суботпце у Сегедин) и отуда 
тражи телефоиску везу са Европом, јер одавде са 
name стране то je адало теже добпти. Ии у теле- 
rpa<|)CKiiM цептралама nnje стање бол^е јер н у те- 
легра(|)скпм цептралама, услед овакве политике 
iicKopnmliaBaiba ииамо много апарата који су ста- 
jin прско 50 година. 
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Док друге државе, господо, већ имају редован 
телефонски саобраћај и са прекоо^кеанским бродо- 
пима, који су у покрету, ми на то још и не no- 
мишл>амо. Лер оно, што je скорих дана објављено, 
да iie сс мпћи гшшрити телефоискн са иским та- 
лијаиским паробродима, моћи Iie се постићи само 
иреко телефонских цвнтрала којс су у Италији, 
док смо мп далеко од тога да наше цситралс оспо- 
собимо за такву службу. 

Оваквомс поступку, господо, ирсма Министар- 
ству пошта мора се једанпут учинити крај . 

Мора се једном прекинути са праксом да се са 
поштама, телеграфима и телефонима улравља и 
данас по истим оним законским прописима, no ко- 
ји.ма се управља, на пример Министарство просве- 
Т€ или полиције или физичког васпитања. Никакви 
специјалнн закопски прописи ве постоје који би 
управи п. т. и т. давали карактср Једног привред- 
иог предузећа, какво оно у ствари jccrc, н који би 
je разликовали од лругих струка, које немају при- 
преднп карактер. 

Приватним прнвредним предузећима сс упраи- 
i.a na комерцијалан иачин, a државда привредна 
предузећа, у која спадају и п. т. т. разликују се 
од приватних у томе што имају већи обим пос 
вања, захтепају много већи обртни и инвестициоии 
капитал и no каткад имају монополскн карактер. 
И баш ове разлике су један од главних разлога 
који диктују да сс оваква државна предузећа воде 
na трговачкој оспови, јср ако се једнп вслнко пре- 
дузеће, са инвесгицијама које залазе у област ми- 
лијарди, води без икакпих утврђешх комерцијал- 
пих принципа, онда je сопствени« сваког момента 
у опаспости да претрпи тешке губитке, na и да 
претрпи дефинитивни крах. 

Телсграфи и телефонн су у основи нндустри- 
ско, a поште транспортно прсдузеће. Држава \ 
жс у инсталације телеграфа н телсфопа велики ка- 
питал, она улаже такође велики капитал за opra- 
низацију првноса поште, и тражи од озог капи- 
тала извесну ренту. Колика ће бити ова рента, o 
томе дапас не одлучујс тргопачкн биланс, већ 
предвиђања и способност чинсеника који састав- 
i.n n брани буџет, a још више добра пол.а или мо- 
гућност Министра финансија. 

Природио je да у даиашњим тсшким прилика- 
ма Министарство финансија чипи велике напор 
да презентира Скупштини један реалан буџет коЏ 
би био у складу "са приврсдиом снагом наше зсм- 
ље. Али ови напори захтенају иапоре исвихдру- 
гих мипистарстава, у истом правцу na ако једно 
привредно министарство ne може да повећањ&м 
прихода допрннесе одређен му удео чиспнх при- 
хода, онда то мора учинити смањивањем расхпд ;. 
Међутим', ис узимајући у обзир расходе за иове 
инвестиције. које су нсопходно нужне a којпх 
готово никако и пе.ма у предложеном буџету Ми- 
иистарства пошта, телсграфа и телсфона, смап.и- 
naibe   расхода  je  у  ствари  нагризаи.е  сопственог 
капитала. 

AKO се у буиет унесе као првобитна сума за 
измену дотрајалих стубова 8 милиона динара, na 
сс та сума скрешс na 6 милиона, онда he трули 
стубови проузроковати падове линија, који сооом 
повлаче ломл,ење здравпх порцеланских чашица, 
кидаше нове жнце, и падове jom здравнх стубова. 
Уз то опакве линије падају увек у најгорс го- 
дишње доба, кад je снег и мећава и кад п.ихова 

оправка при мразевима и ветру стаје ho 3—4 пута 
liimie, no што би стајала нормална изиена стубова 

■ ■• M /'.с се са сигурношћу рећи да 
онда rope помепута To6o>Kiba „уштеда од дпа ми- 
лиона na стубовпма", редоано повуче за собом ne- 
колпко пута већи губптак у здравом материјалу, 
који се упропасти прилпком падова лнппја и гу- 
бпгак у вишковима надница за подизање и оправ- 
ке линија no' зимском или мокром и ветровитом 
ирсмвну. Оваквнх примера има na стотине. 

Друга врста губитака код некомерцијалног 
буџетирања, јесте изгубљена добнт услед недо- 
воллих иксталација. Типичан врпмер јестс Бео- 
градска, Загребачка и Љубљанска телефонска мре- 
жа, које годинама нису могле да удоволјС захте- 
вима за инсталацијом нових телефоиа, те je no 
Biiine хпл.ада молбн за телефоне кроз дугп пнз го- 
дина лежало неудовољено. 

Прорачуиати губитци који су тнме настали 
изноее до данас преко 60 милиона ди«ара. Данас 
je, господо, то свршепо, теле(|)онска мрежа и цен- 
трале у Београду, Загрсбу n Лзубл.апи су проши- 
реие тс iie neh скоро бити пуштене у саобраћај, 
тако да iie све молбе за телефон за најкраће време 
битн решепе. 

Огрпмпа оскудица у директппм телефопским 
линијама, која ме je вагнала да изнесем na pema- 
вање питање набавке телефонских каблова na дуга 
растојања, проузроку.је годишн>и губитак од 30 
до 40 милиона дипара, којом би се сумом велики 
кабел Београд—Загреб—Марибор—аустрпјска рра- 
ница исплатио са каматама за непулих 10 година. 
И оваквих примера би се још пупо могло навести. 

Оскудица у особл^у и лоше здравствепо стање 
особља проузрокује такође велике губптке. Зато 
ja, господо, са жаљењем констатујем да je бри- 
сана пз буџета свота од 12 милиона дипара за бо- 
леснички фонд поштанског особља, коју сам ja 
био ставио у овогодишљи буџет за оспивап.е бо- 
лесничког фопда поштанско-телеграфско тсле- 
фопског особл.а осигуравшп и потпорна средстиа 
за то. 

Ha више стотина nocrojelniN линија губи се 
дневло више хил-.ада na и десетипе хиљада мппу- 
та, што значи губитке више десетине милиона ди- 
нара годишње. 

Може се са пуно права рећи да укуппи гу- 
битци n. т. т. струкс услед оеакве „штедње" из- 
noce дапас прско стотину милиона динара го- 
дишње. A колико од свега овога трпи привреда? 
( ) i()\ie најбол>е свсдоче one дпевпе n мпогобројпе 
интервенције наших трговачких и прнвредних ко- 
мора код Миппстарстпа пошта. Мора сс, господо, 
тражити излаз из ове ситуације. Једини je нзлаз 
тај, да се поштанско-телеграфска телефонска стру- 
ка организује na комерцијалпој оспови. Она мора 
вошти трговачко кшиговодство, ona мора вршити 

1ачуне рентабилитета, ona се иора еманципо- 
вати од Закона o државном рачуноводству и За- 
кона o главпој коптроли који делују негативно 
m на продуктивност и скспсдитивпост рада ујед- 
ном комерционалном предузећу, чиме му дроузро- 
кују огро.мпе губитке. 

' Поппапско, телсграфска тслсфонска струка 
иора пмати своју фппапсиску аутопомију, јер ће 
без n.е ona само да животарн, n нпкада неће до- 
стићи ону висииу na коју треба да дође и na KO- 
JOJ висини   стоје   остале   поштанско   телеграфске 

70 



554 XXVIII REDOVNI SASTANAK — 5 MARTA 1938 

струке у западиој Европи, где министарство no- 
im ;i одавно има своју аутономију, и где се оно 
одавно води на комерцноиалиој бази. Чиста до- 
бит, која се од ње захтева не сме бити произ:шл>- 
na, ne сме да зависн од ничијих захтева, Beli има 
бити утврђена законодавнил! путем, у виду иите- 
реса na капитал који je држава уложила у инвс- 
стиције. 

Министарству пошта се мора или дотирати ве- 
ћим инвестнциовим капиталом од сграие државе 
или му треба дати право задуживања радн прошн- 
peii>a и модермизовања ишггалација, јер he само 
тако ова струка моћи да одговори оправданим за- 
хтевима привредних и осталих њених корисмика. 

Министарство пошта мора добити свој по- 
себни закон o поштанско-телеграфскр-телефонском 
оообљу који би повео рачуна o врло напорном 
раду поштанско - телеграфских - телефопских слу- 
жбеника и омогућио истицање no вредности, и 
који би дао шире могуЈшости поштанско теле- 
графскотелефонској управи да врши спремање и 
одабирање чиновника служећи сс као искл.учнвим 
иерилом за ову сврху способпошћу, CTpy4Hoiuliy и 
прил>е>кнош11у у раду миновника, без чега се, у 
овој врло важиој саобраћајној служби која има 
око 20 хил:.ада запослених, може врло лако ство- 
рити једно хаотично стагве. 

Гкхзнавајући скобл>е поштанско-телеграфске- 
телефонске струке, ja свечаио изјављујем, да je 
ono, почевиш од највишег na до најнижег, спо- 
собно п квалификовано, да изведе ову реформупо- 
штанско-телеграфско-телеф( ноке струке. И стога 
молим господина Претседника владе и госпрдина 
Мипистра пошта a it г. Миппстра финансија, да се 
omiM innaii.fM позабаве и да присгупе што скорије 
његовом решењу и остварењу. 

A сада, господо, да се мало осврнем на изла- 
гап>а г. Вујића, и молим господила Потпредседни- 
ка да ми то допусти, иако je време мало поод- 

(Макло. Ово je други пут да г. Вујић говори o 
Министарству пошта н оба вута оферира, ла се 
убије, одиосио прети да hc сс убити, ако му сс 
докаже, да je лску аферу починио, ако му се до- 
каже да je био непоштен, na идс данас толико да- 
леко na каже: ако му се докажс, да je где било 
био мало иелојалан, или да je био несавсстан као 
Министар. Пошто ja и>егову прстњу, да ће се уби- 
ти, не узнмам озбил>но, ja hy му навести један 
прииер нз п.еговог министровања, којн му даје 
прилике да се убијс, ако хоће да одржи реч. (Је- 
дан глас са деснице: Немојте да се деси злочин!) 
Hciic сс десити Hccpelia нације. 

26 фебруара 1934 године донео je Министар 
r. Лаза Радивојевић решење бр. 4099/1934 да се 
европском друштву „Сосиете Еуропен", уступн ис- 
порука и монтажа аутоматске телефонске центра- 
ле система Ернксон за град Зсмуп no цени 626.000 
фр. фрапака. To решење г. Мипистар Радивојеви}) 
je доставио друштву. Уговор o пспоруци није ла- 
прављеи. Рок пспоруке mije био установл.ен. На- 
помиљем да се у другим пабавкама, које су вр- 
швне код истога Европског друштва, mije тако 
поступало, него je поред Министровог решења бпо 
саставл^ен и уговор, a у овом случају ^постојало je 
само ово решењс. 

To je, господо, било стаље у погледу земун- 
ске централе, које сам ja затекао, кад сам дошао 
у Мииистарство пошта, a то je било и стање које 

je затекао г. Вујпћ кад je дошао у Мипистарство 
пошта. Ово решење г. Радивојевнћа ннје задово- 
л>авало финаисијски, јер je било скупље од прц. 
лике за 650—700 хиљада динара од других повол>- 
нијих pcuieiba која су се могла постићи, да je била 
расписана лицитација, a ннје задовољавало нц 
технички, јер земунска аутоматска централа тре- 
ба да буде предвиђеиа као саставни део београд- 
ске централе и да се претплатнпци Земупа и Бео- 
града као претплатници локо-саобраћаја дозивају 
импуно аутсматскн, na je било логичпо и тех- 
ничкн потребно да тс обе централе зсмупска ц 
београдска буду једпога система, што не значи од 
псте фирме. Међутим, цептрала, коју je поручио г. 
Раднвојевић од фнрме Ериксон, била je из основа 
једпог другог система. Кад би се приступило реа- 
лизацији тога решења, прн адаптацији те центра- 
ле систем Ерпксон за рад са телесјјонском центра- 
лом у Београду систем Сименс и Халске, дошло би 
се до техппчких комшшкација и тешкоћа које би 
биле врло тешко савладати. Ha пример, један 
претплатник нз Земуна, према томе решењу фирме 
Ериксон, ако je хтео да зове телефоном пекога 
прегплапшка у самом Земупу, трсбао je да преко 
Београда заузме једну линију према Бсограл\, 
гатим другу линију према Земуну n тек онда да 
добије везу са земунским претплатником. A ако je 
веза са Београдом случајно прекинута, онда зе- 
мупски претплатници не могу ни међусобно да ко- 
муницирају у самом Земуну, док се не би у цен- 
трали извршила за тај случај предвиђена адапта- 
ција. Ради тога, no томе систему Ериксон, требао 
je много већи број спојних каблова и линија Бео- 
град—Земун, које су врло скупе и ту би настало 
једпо повишење у трошковима од прплике за 
400.000 динара. Али, и порсд свега тога поскуп- 
љен>а, и ако би та централа била скупља, то j.j 
био један експеримепат који ne само да mije до 
сада извршен код нас у Југославији него нигде 
mi у Европи није се до данас покушало да се ona 
два разна сисгсма као што су Сименс и Ериксоп 
повежу. Ово би био експсрпмснат који би кшачно 
платило Мииистарство пошта, јер се те две цеп- 
трале у опште ne би иогле довестн у склад н оспо- 
собити за правилап рад. To се види и no томе, 
што фпрма Ериксоп пнје уопела да нађе решење 
n lino je одлука, којом се испорука централе Земун 
уступа фирми Ериксоп 3 године, остала неиско- 
ришћвна, тј., mi паксп 3 године mije фирма 
испуруку извршила. 

Ja ка.ча сам постао Министар нисам се могао 
сложити са оиим реШењем те сам ову набавку 
г. Лазе Радивојевића с^орнирао, a г, Вујић, којм 
Je стајао пред псти.м ти.м проблемом као и ja, није 
га решио. Ja иу признајем да сс je трудио да то 
питање реши. On je образооао једну техиичку ко- 
мисију na je питао ту техничку комисију за њено 
мишљење, Када je добио мишљење од тсхннчке 
колшсмјс, оида je образовао другу техиичку коми- 
сију na je тој техничкој компспјп поставпо 13 
питан.а, која je сам оаставио, a када je добио од- 
говор на та питања ставио je примедбе. na je опет 
целу ствар послао техничкој комисији. Тада je 
техничка комисијја израдила један елаборат н кон- 
статовала „да би за Министарство пошта, односно 
за државу прихватан>ем најновије помуде фирме 
»Coinpani General« место фирме »Erikson« код 
koje je био поручио г- Лаза Радивојевић, да би за 
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лржаву настала једна уштеда од 660 хиљада ди- 
нара", Када je г. Вујић добио oeo техничко ми- 
шљење, онда je Министар г. Вујић цео oeaj ела- 
борат   послао   своме   Општем   одељењу,   послао 
правницима да чује и правничко мшпл.ењо, да чује 
шта  lio и  правници да кажу. Па су и  правници 
разгледали   цео  предмет  и  доиели  противно  ми- 
шљење од мишљеша техничке комисијс. Правници 
су, наиме, кснстатовали „да постоји одлука Mmin- 
стра г. Радивојевића, да се испорука уступа фирми 
»Erikson«, да je та одлука уручена фирми »Erik* 
son«, да je та фирма »Erikson« добила у име пре- 
дујма од стране државе 200.000 француских фра- 
нака, да je почела ту централу да израђује и да je 
југословенска лржава везана на решење Ммпистра 
г. Радивојевића, na ако би сторнирала ово pemeii.e 
ла би у процесу, који би се водио у Паризу пред 
избрамим судом, југословепска држава апсолутно 
сигурхно била осуђена на иакнаду штете". И сада 
се г. Министар Вујић iianuio у процепу изме1)у дв-а 
иишљења: техничког, које продлаже, односно пре- 

ручује сторнироље ранијег решења и примање 
нове  понудс, која je јевтинија за 660.000 динара 
a   правиичког,   које   каже  да  je  „држава  везана 
ранијим  решењем Министра Раднвојеви^а на no- 
нуду  »Erikson-a« ма да je она скупља". Господин 
Вујић je требао да се одлучи за једно од та два 
иишљења   A   шта  решава   г.  Вујић?  Он  доноси 
једн-о Соломонско-решен>е и каже: „наређујем да 
се ona ствар оконча тако како he no државу бити 
најповољиије,  да држава  не  претрпи  штету". A 

спода чиновници, када су видели да г. Миинстар 
избсгаиа да прими одговорност, они су доиели ре- 
шеше   да je  иајповол.није  no државу да се цела 
ствар dami       ад акта.   И тако се и десило.   Cime 
je отишао v акта. Када сам ja дошао у Мннистар- 
ство  ja сам извадио emic na архивсКе прашине и 
сториирао peincii-e г. Лазе Радивојевића примивши 
на себе одговорност за сторно и добио од фирме 
натраг предујам у износу од 200.000 франака, те 
р.шх   поручио другу централу за Земун, која je 

ипсталиеана са закашњењем од 4 годиие и која lie 
већ t.MuiA даиа бити путтепа у саобраћај; Ако има 
кривице за ono заз:ашн>ен>е од 4 године, опда та 
кривица лежн на господину Вујићу, Ако on даиас 
смели   тврди да му се пс може навести  ии један 
случај у коме као Министар није поступно лојалпо 
и коректно, eno, ja му га наводим. 

Да сс осврнем, господо, join на једиу тврдњу, 
на тврдњу г. Мохорича. Г- Мохорпч пригоиорио 
ми je да сам ja као Минвстар учинио иеке огромне 
иивестиције за Сарајево, a да сам занемарио за- 
падне крајеве. Гооподин Мрхорич мислио je врло 
логично али ипак je промашио. Он je мислио: 
Министар из Сарајева, телефонска централа инста- 
лисана у Сарајеву, na je аакм.учио да то сигурно 
долази .од тога што je Мииистар из Сарајева. Ме- 
ђутим, г. Мохарич се гу л>уто вара, Иисам теле- 
фонску централу за Сарајево поручио ja, него je 
веК уговором из 1934 годиие са Социете еуро- 
пеен, она поручена истовремено са набавком ау- 
томатских централ за Влед- -Лесце итд. и са на- 
бавком пети no х11Л>ада телефоиских апарата. Овде 
je г. Мохорич промашио. Нисам ja био taj који 
je наручио централу за Сарајево, негр je наручена 
још upe мене. a случајно je завршеиа и пуштепа у 
промет  за време мога министровања. 

И еада, пошто je г. Вујић овде са висине питао 
Окупштину: „јесте лн сложии с тим да а(1)ере псиод 
im. ia милијопа ne помињем, него само one преко 
милиона" na je навео „аферу у Раконицп" од 7 
милиона франака са француским радио-телеграф- 
ским друштвом, na кад ме je повукао за језик да 
му и ту изложим право стање и неозбил>ност при- 
говора. Случај je хгео, ja са.м I. септембра 1935 
дошао у Министарство, a 2 или 3 септембра до- 
лази код мене претставник компаније из Раковице 
и каже; Господине Министре, постоји парница, no- 
стојп арбитража између југословенске државе и 
компапи je за 7 милпопа француских франака, и ja 
сам дотао да Вас замолим, да се одмах одреди су- 
дија са југословенске črpane да би се та сгвар у 
Паризу расправила". Ja сам томе претставнику те 
компаније казао ono: Ви сте, господо, склопили 
угонор да радпте у Југоелаипјп. Међугим, ви се 
парппчпге већ 10 година. Ово je иећ четврта арби- 
гража. Ви схе у перманентној парницп са Југо- 
славијом. AKO можете да радите без парнице, изво- 
лите, господо, ja примам вашу сарадњу. Алн ако 
nama сарадша значи перманентно парничење са др- 
жавом, онда изволите прпмитп na знање да вам ja 
отказујем уговор o концеспјп. Представпик ген. 
KoMiiannje се пренеразио n казао: молим, дајте то 
паппсмено. Ja сам одговорио: Моли.м, изволите, 
добпћетс писмепо. Сутра дан доставпо сам отказ 
концесије ген. компанијн у Ракопнци писменим 
путем. Сад су дошле пптервенције са разних črpa- 
na. Морам да напомепем ла je то била чстврта 
арбитража у којој je фирму заступао г. Пол 
Бонкур, a нату државу г. Др. Baca Jonanoanli. 
Г. Baca JoBanonuli послао je из Париза Мипистар- 
сгву једну шифровану депешу да спрсмп у буџету 
8 мплиона франакај јер je парпица изгубл.епа. Кад 
су концеспонари добили мој птказ, онда cv, након 
многобројних н разних интерпепција, дошли кмспи 
и изјавили да одустају од парпице и молнли ме да 
повучем отказ a ген. компапнја да се одриче тра- 
жеи.а одштете у износу од 8 мил. франака, као и 
уопће тражења какве било одштете од државе за 
прошлост и за булућпост. Ja мислим да je г. Вујић 
најмаше пмао прпва да пребацујс како сам ja у 
тои питаљу поступио, пошто je арбитража била и 
за време и>сгово. na je могао n on то питање ре- 
пшти, али, или пије хтео или није смио. 

Господо, овде у овој Скупштини обичај je да 
се износе имспа чппонника који не ваљају. Ja ћу 
да почнем да износпм имена оних који вал.ају и 
да кажем да у Министарству пошта, почсв од 
врха, од г. noMoiuiHKa Ратајца и његових предних 
иачелвика, na дал.е до опог ЗадНгег службсиика, 
постоји једна савесност и пожртвованост у раду 
какву je ретко наћи. Због тога, нмајући повереП)е 
у такав апарат и нмајућн nonepeujc у гоотодина 
Претседника владе, г. Мивистра фппанснја и г. 
Министра пошта, изјављујем да hy гласати за овај 
буџет. (Одобравање и пл.ескаше у центруму и Ha 
деснпци). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milenko Glišič. 

Милепко ГлиШић: Гобподо Лосланици, ja сма- 
трам да je мало пеагодпо, илп, ако хоћете, згодио 
je што je г. Калуђерчић; који je био предговорппк, 
као дојучерашњи   министар   овога ресора дошао 
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да говори тако рећи пред празним клупама. Међу- 
тим, код овога ресора, који je важпа чин)еиица у 
свима артсријама живота паше државе, не би тре- 
бало да буде тако, али то je кривица уопште на- 
шег начина рада овде у Парламенту. Ми овде му- 
чимо и ово особље, мучимо и себе и оне који нас 
слушају и гледају. Господо, наш сељак паметно 
ради. Он иорани рако, na оно што уради до 12 сати 
то je урађено, na послс прилегне na се одмара, да 
би сутра опет пораиио na посао. Ми, господо, 
личимо на оиога попа, који je на задушницама 
нмао да очнта много молитава, и кад су га питали 
како ћеш ти, попе, да свршпш тај посао кад код 
сваког имепа мораш да спомепеш ' раба Божијег, 
он им je одговорио: лако ћу ja то, ja hy код неко- 
лико имена да кажем раба Божијег, a после hy да 
кажем „a бржс, a брже" na hc све битн готово. 

Шта може да се уради, када ми радимо овде 
изјутра од 8 или 9 часова и раднмо целу ноћ, ума- 
рамо и ово особлЈе и нас, јер, господо, ппслс 30 
дапа, да смо били и за гозбом н ручком, досадило 
би нам се, a камо лн дремајући овде no клупама. 
Наш мозак и душа je уморна и нама треба одмора. 

Хоћу сада да' пре1)см na стварност овога бу- 
џета. Мн овде свн изпосимо, неко no знању, неко 
no потреби, неко no жељи, али ja мислим да ми 
свн у души желимо да ово све буде што бол.е. na 
зато не*замерите на крптпци пи na јсдпој im na 
лругој страни. Ja хоКу да скрспем г. Мииистру 
пажњу na једну ствар и да га опомопсм, што he 
MU он. мислн.м, призиати, ако ne on, a ono 1\с ми 
јавност то прпзнати. 

Телефони и депсше су у нашој землуи скоро 
најскупЛ)€ на свету. Пре рата било je код нас, crni 
знате, дппара 0,05 једна реч за депешу, a данас je 
75 napa до једног дипара. Један телефопскп разго- 
вор био je 1 динар, a данас кошта 20 динара. Ja 
мпслим, господо, да je то грех, јер се тиме не по- 
стиже ни корист Мипистарству пи држави, јер би 
било многр mmic посла n na тслефону и са депе- 
та.ма, када би бнло јсвтинје. Зашто да буде 20 
динара разговор из Чачка у Београд када je пре 
коштао 2 динара; зашто да буде депеша 15 дпнара 
кала je раније била 1,50 пара. Ja мпслим да би г. 
Министар требао у ннтересу iberoBe популарности 
n у иптересу всликог обрта да спусти цспе. јер 
спако he радије дати депешу, када ona котпта само 
4—5 динара, него да mime писмо. 

Ja liv да наведем један пример. У Француској 
иматс за 2 франака дописне карте, које иду за i 
сат у об»му од 80 км. (Сава Микић: To je тачно, 
пнеуматик!). Али се, господо, од тих допнсница 
добију већи приходи. У ове дописнице може се 
написати колико xolic речи. Г. Мнпистар би требао 
то да прибележи како из трговачког тако n из 
државпог иитерсса. 

Господо, хоћу да вам напоменем још једну 
ствар. Сви сте ви људи из народа, из ман.их места. 
Сво то чиновпнштво чека од нас да види шта ћемо 
за њега урадити. Ja нећу да кажем ништа рђаво за 
то особл^е, али, господо, зашто да поште раде 
само до G часова увече, зашто пе би радили до 8 
часова. 

i Зашто да се не радн до осам сати у једппм 
среском месту, него само до шест сати увече, и 
онда лети поштарка Или поштар оду на купање, a 
ако некоме умре мајка, na дође на пошту да то 

јави, ту нема никога. И кад он протестује,  онда 
му.-се каже: — Ништа, друго he се родитн! — 

Ja мислим, господо народни посланици, да бц 
поште у среским местима требале да раде до осам 
часова увече, a у окружннм варошима да раде до 
12 caru ноћу. 

Сад бих, господо, хтео да кажем н то, да je 
потребно изменити код телефонских разговора n 
ono време од три минута, na ла буде пет минута 
за један разговор. Јер само што забоде штифт и 
викне једанпут ало, и одмах каже дај 20 динара 
прошло je три минута. (Веселост у дворани). Ja 
сам се баш случајпо десир у пошти кад je он био 
mirepnnpan у Пожези и требало je да се јави из 
Чачка. n није човек стигао ни да јави, a поштар 
Mv каже: — Дај двадесет динара, прошло je три 
минута, a за других гри мннута joni 20 динара. И 
сада ако човек нема новаца, on мора да узме Kapu- 
li да оде лично да jami. Ilira може човек за три 
иинута да каже? 

За то ja ову наиомену чиним na нека г. Ми- 
нистар нађе сам да ли рвај мој предлог ваља или 
ne ваља. (Светозар Тасић: Лако je теби, он je твој 
комшија, na he све ла ти учини!) Он мени даје 
поа wy чабрицу. a тражи пуну. (Смех - Гласови: 
Да je напуниш!) Јесте, да je напуним. (Гласови: 
Ајде, пожури!) Ви журите, алн he ое нама то o 
глав\- лупати и поколења he рећи, како смо ми гре- 
шили. Да je срећа na да радимо само ло подне 
сви би били одморни, и лепо би свој посао радили 
али, кад су иас овако ухватили за кукове, као 
стару бдбу, ми морамо да игратио „проломку". 

Pnlprclscdnik Franjo Markić: Gospodine govor- 
nice, opominjem Vas, da he upotrebljavate neparla- 
mentarne izraze. 

Милснко Глишић (наставља): Ви не разумете 
како сс код нас v Ужичком крају игра коло, ухва- 
те се за појас. Нисте Ви мене разумели, јер кад 
бабу ухвате у коло, она мора ла игра и кад не 
иоже (Омех). 

Хоћу да замерим гооподину Министру, јер сви 
кукамо стално и сви би желелп, да буџет буде mro 
мањи. Али, поред све добре воље пе може да 
смањи зато, mro више пута nehe да питају мајку, 
која рађа децу, него питају мајку, која децу не 
рађа. Тако и овде не питају пословне људе кад 
састављају буџет какве би користи било, да raj 
буџет буде маи.и, пего седну na пишу цифре и 
после их саберу, na то ти je буџет. A ja сматрам, 
да би се у многим ресорима могле учинити велике 
уштеде, кад бп се позвали пословни људи и струч- 
њаци, na да се из њцховог мишљења извуку ко- 
ристи. Узмимо сад баш Београд, —■ лепо je јутр 
Министар казао o аутомобилима и њиховпм onpair 
кама, — зашто и ту не би дали преиос те поште 
иод закуп, то би било миого јевтиније и повољ- 
није за државу и за народ. Иако ona народна из- 
река каже, да газдиие очи кои.а roje, ипак ови 
аугомбили, који пмају наше поште,' служе и за 
вожњу и за друге ствари, не чувају се као ш-то 
треба, сваки то сматра, да je Алајбегова слама, 

Колико сс само за јсдан дан у Београду no- 
трошн бензипа, ви то сами добро знате. Хтео бпх 
да учиним једно утгоређење, али ви BCII знате шта 
ja иислим. Бол.е би бпло да се све потребе за во- 
зилз подмирују na raj namili mro би ce raj nocao 
давао у петогодитњп закуп приватним лицима. У 
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том случају ne би имали толики број чиновннка, 
којима држава после 10—15 годииа мора да даје 
и осигурава пензију. Ja сам дужан ла скренем PO- 
сподину Министру пажњу на ово, a он нека учипи 
како нађе за сходно. 

Xohy још једну ствар да напомснс.м. Heliy да 
гово1)им o гломазним стварима. Boja Лазић je лепо 
рекао како се министри овде прескачу, и како јс- 
лаи другом пребацују, ко je пустио дужу линију 
и постанио дебљу жицу. Ja xohy да говорим o те- 
лефонским апаратима које имамо ми овде у на- 
шој Kviiii. To су апарати некаквога Сименса. Ja 
мислим да го нису апараги него да су то1 неки 
зврчци који ne вреде цишта. Кад би узели једнога 
ковача и;5 мога Арил.а on би направио боЛ)е и jejB- 
гинијс те апарате. Видимо да та фирма Сименс 
има и нека колица која гура кроз улице и са ко- 
јима као бајаги врши иеке опрапке. Ja мислим да 
би господин Министар требао да запосли наше 
раднике мсхаиичарс na да и.има предаје one no- 
слове око оправтш, те да се тако корнстс nainn 
.т.\ли a не- Сименс. Beh no самом имену „Сименс" 
ииди се да то није nama фирма и да то нису наши 
људи. Кад се кажс Сименс југословепско лруштво 
то изгледа као кад бих ja отишао у Париз и казао 
Французима да сам Жорж. Ja бих молио господина 
Министра ла o овомс поводе рачуна, na ла кајмак 
Mirom ие растура и да vora Симет1са мало пришра- 
фи. Рачунам да je боље ла то on учппп. него да му 
дођу  Fraiun Ужичани. 

Ja xoIiv да напомепем ову рипиду, OBV BCIIIKV 
згралу Koja je заклопнла цркву св. Марка. Ta црква 
кошта 150 иилиона дииара, a за те napo тзгло je 
се подићи 150 пошта. Са зиданувм тс згралс бпло 
je p .p - бр., nape сс потрошплс n испало je кахо 
ne треба. Ja бих молио да сс једанпут већ престане 
са зидањем тих великих палата и са правл^ењем 
гих великих бунди. Боље je направити са истим па- 
оама сто малих бунди него направити само једну. 
Зато ja кажел!: то je грех. Ja немам ништа ппотпв 
гога, нисам био на конкурсу, нисам im за једног 
ни за другог, али ono више личп на неку касарну 
или  апсану, a ne на неку поштанску зграду. 

Али сал ћу ja ono да оставпм. Хоћу ioni за 
лве ствари да умолпм гошодина Министра. Moj 
крај je јелап од опих крајева сиротип>а<их, али 
честитих. To могу статпстике да локажу. Нити има 
какпих прл.авпх дела, нити крађа. Ми смо били 
VBCK као mro je спетп Jonan хтео ла буле бос и 
да пости, ои je \fopao да буде v исцепапом олелу, 
mro можла није хтео ппимити иеч-и причест. Тако 
ie и Moi крај. Хоће да буде спети Jonan, хоћс да 
очува образ, честитост, и зато мора да буде свети 
Jonan без опанака. Загго ja немам ни јелпог кило- 
иетра пута. Где гол се крспет ne можом друго- 
јачије nliii него na мазгу: трака трука, трака трука. 
(Буран смех.) AMO учптел. иде у село и нетто ноои, 
мора носити na самару, ако болесник треба иегде 
ja  иде, мора да je na самару. 

Сад xohy да приметим гооподину Минисгру 
пешто и да видим љегово кавал>ерство, да видим 
да ли iie мп изаћи у сусрет, јер je on из онота 
краја, са јелп.ог великог брда, које личи na гро- 
иобран, na хоћу да га аамолим да ии бар у трп 
иеста да три условпе поште, тако, да, ако се неко 
разболи, може телефопом да позове лекара. 

Молим га да да условну пошту у Мочиоцима, 
која броји 1500 правних гласача, a удал.ена je OKO 

60 кплометара. Ту треба да се оспује условпа по- 
шта. Исто тако молим га да да условну пошту у 
Крушчпци, која истиш mije моја политнчка on- 
ппипа, али ne смета, ту треба осповати условпу 
пошту, да могу л.уди, кад нм затреба, и тслесроиом 
разговарати. Исто тако молим га да оснује услов- 
ny поппу у Високом. To су све места no G0 кило- 
мпара удаљена. Из п>их се noće намирнице. Право 
je да та места, ако ништа друго, да могу да се јаве 
телефоном и сврше посао. Ето, то хоћу да замо1- 
лим господина Министра и да видим да ли ће бити 
кавал^ер да то учипп. 

Хоћу још једну ствар да му ставим на срце. 
Ja сам казао да je особл.е његовог ресора одиста 
чсстито и лобро. Свесуто мученици. Опи џабе хле- 
ба ne једу. Tv пматс и депеша, и писама, и ово и 
ono. Али, — mije сва трава крива mro коприва 
жари! Има и ту П0 пски јолпа'3 чпповипк. Ja бих 
га молио да их мете na трпјер и ла их мало npo- 
чисти. 

Имам ja јелног и његовог и мог пријатеља, 
Kdjii II.CMV nnme. као ресорпом Министру: „Драги 
Војко". A Војко je дбктор, a onaj je свршио четири 
разреда гимиазије, али, on рачуна поцгто je у Je- 
рези да може. To je, истппа, мој KVM, кога сам ja 
крстио. To je једаи греигаик, којп je учинио чуда 
и чуда, зла многа, оволики je досије o II.CMV ( no- 
казује величину досијеа) али, пошто je v Јерези, 
ne може бити кажњен, mije крив. 

On je учинио мпого шгошта и оволики je n>c- 
i ов досије, on je чинио разне крпвицс и п.ега cv 
његове колете и другови тужили. To je један ne- 
epehan човек. Г. Мипистар треба ла га понова ре- 
гругујс, да га врати од паре/шика за каплара, na 
he после црукчије писати г. MIIIIIICTPV. OU je извр- 
miio и један фалсификат, дете му je умрло, a 6н 
примао лодатак, и прииао би и даље да га ja ни- 
сам извукао за капицу и показао. To je дошло IO 
Главне контроле, али je кпах све прошло као да 
није ништа ни учинио. Ja бих молио да се п.егов 
рад ИЗВВДИ, na ако je крив, пека одговара, a ако 
није, метните га v какву окружну варош. 

To сам хтео да кажем и мислим да ће г. Ми- 
нистар ове моје ппимелбе примити као саист дру- 
гапгки n братски, ien сам говорио n погаћао мпслп 
свих вас, na макар ви то мепп n ие признали. Ако, 
најпосле, неће тако да прими, ia hy молити ла сс 
то уиесе v подруме и лагуме nalue, na ће неко чи- 
тати и рећи: on je рекао n душу спасао. Ja сам 
рекао да све што ie добро ja ћу бранити и да ja 
не нападам него боатски чиним примедбе. Ja ва<: 
поздрављам. (Одобравање na левици). 

Potpretseđnik Franjo Markić: Reč ima ir Milan 
Kurilic. (Glasovi: Nije tu). Pošto p, Kurilić nije tU, 
smatra se da je odustao od reči. Reč ima к Aleksan- 
dar Lazarević. (Glasovi: Nije tu). Pošlo p. Lazarevič 
nije tu, smatra se da je odustao od reči. Reč ima p. 
Jovan Zdravković. (Glasovi: Nne tu). Pošto ^. Zdrav- 
kovic nije tu, smatra se da je odustao od reči. Reč 
ima ";. Milan Petković. (Glasovi: Nije tu). Pošto ni '■ 
Pelković nije tu. smatra se da je odustao od reči. Rec- 
ima narodni poslanik Lr. Luka Avraniovič. 

Лука Аврамовић: Гооподо народни посланици, 
ево ме ii опет na овој говорници да проговорим o 
моме срезу, који je одуеек запоставл>€1Н од свих 
илада од ослобођења до сада, na и од Бладе г. др. 
Милана Стојадиповића, која се Влада хвалила да 
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jc чинила сне и сва овој земљи. Господо, у нашем 
крају мн од свнх влада нисмо ништа добили, a ни 
од овс Владе нисмо ништа добнли. Moj крај, Срез 
гламочки. ja мислим он je најбогатији у овој др- 
жави, na момада и у Европн, нсвремсном, снвгови- 
ма, великим и дугим зимама, немамо путева, не- 
мамо желЈезница, немамо никакних превозимх 
срстстава ссм кои.ског самара. To je наше саобра- 
hajno срстство и саобраћај. Немамо ии телефона 
да можсмо јавити другима своје неволЈе и потребе. 
Имамо пошту алн ona иде преко Гламоча, преко 
краја куда зими ис може проћи за месец дана. Ta 
пошта нс пролазн пшпадовом пругом и зашто не 
би долазила сиакога дана. Ja мислим, да jc Bcii 
крајње време да нам овај данашњш г, Миннстар 
riomia даде бар телефонску везу, јер ми ne бисмо 
могли ни аеропланима да се корнстимо, пошто je 
времс тамо тмурно, и ja мислим да би свакако г. 
Министар то могао учииити, na iMy сс зато и обра- 
ћам. Али, како су до сада све владе обећавале a 

.нису ништа учиннлс, ja сумњам да hc и .г. Мини- 
стар иепгто учикити, Господо, кад бистс ви дошли 
у raj крај. видели бистс у каквој бсди и невољи 
живи тај народ. Ja мислии да v нашој отаџбши 
ниједаи крај тако не живи. (Гласови: Гласај за 
буџет!) Гласали cv и онн посланици upe мепе, алн 
■им je Плада само обећавала. 

Господо, да кажем још једну ствар, кад je рсч 
o Министарству пошта, a то je, да би бнло добро и 
кориспо кад би нам дали всзе са нашим суседиим 
срезовима, т.ј. јајачким, мркоњским и кл.учким. 
To су срезови тако без везе да пре можсмо доћи 
у Сибир, пего из једног у други од ова два среза, 
a иарочито ми из нашег среза. Ja мислпм да je то 
срамота кад нијсдпа влада неће да сс обазре иа 
авај народ, који je вредан, честнт и поштен, али 
шта то вреди кад иема никакве предусрстл>ивости 
од страпе лржавие управе. Господо, ja мислим да 
бн трсбало да сс нама даде' телефонска веза и по- 
иггаиски саобраћај. Баш зато, господо, кад видим 
колико се пажње и добре воље поклаља na лругпм 
страиама, a моме срезу ништа, опда ne могу гла- 
сати за буџет, него Ii\' гласати против. (Одобравап^ 
на левпци). 

Potprclsednil: Franjo  Markić: Reč ima  Ministar 
pošta, telegrafa i telefona g. Vojko Čvrkić, 

Миппстар пошта, телеграфа и телсфоиа Војко 
Чвркић: Господо народки посланици, могло би се 
pehu данас за опозицију да je ona IIIIBH пут у 
овој буџетској дебати била добронамерна. Haj- 
главиији говорник пз опозиције г. Мохорич за- 
служио jc, да му одавде са овс говорнице, одам' 
признање, да je као човек, који припада опозн- 
цији у својој критици бно нарочито добронамеран 
и трудио се ла укаже на извесне педостатке o ко- 
јима би Министар пошта и телеграфа требало да 
води рачуна. Међутим, господо, као и крд сваке 
опозиције, имало je ипак извесних примедаба које 
cv биле неоправдане, али ono mro je главпо и mro 
ja нарочито хоћу данас да подвучем јсстс да jc 
опозиција кроз свог главпог грворника i-. Мохо- 
рича признала, да jc експозе Миннстра пошта, те- 
леграфа и телефона изнет с јсдпим крптпчкпм pa- 
сматрап.см. To признање миого зпачм, јер посма- 
грати ствари; као ресорни министар, критички и 
запажати добро све недостатке у једпом ресо|1у, 
значи да су се добро ствари уочиле и зпачи да jc 
Краљевска влада преко фог претставпика у рвсору 

добро увидела све потребе поштанско-телеграф" 
cko-телефонске струке. 

Господо, ne могу се решавати свн проблеми 
од једанпут, na пије могла ни Влада др. Мплана 
Стојадиновића за време од две и no године, од 
кад се налазн na управп земље, ретити све важ- 
nnje проблеме поштаиско-телеграфске н теле- 
фонске струке. liai\ia je врло добро познато ла 
смо ми једна врло млада држава. Кад се уз ово 
има у виду да у развићу телеграфске и телефонске 
службе главну, пресудну и једину реч поди naj- 
иодернија техника и најфинији изуми људскога 
ума, који су у том правцу дали све своје nanopc, 
1онда je оправдапо што кол нас ne можс бити 
оиако као na напредном западу. 

Наша зсмлјЗ која живи спојим државним жп- 
iuiroM од једнога века и неколико деценија, у којој 
смо за све то врсме подижући земљу ишли из боја 
у бој као Зека Буљубаша, и кад смо у послелп.о 
нрсмс ложивелн јелпу катаклизму, кад су нам биле 
све мреже телеграфске и телефонске у целој зем- 
Лји разорене, a особље поштанско-телеграфско 
које jc обавл.ало у мнру једну врло тешку службу 
било руинирано, н данас, господо, кад се ми нала> 
зимо у оваквом стању поштанско-телеграфском, 
.ми можемо са правом казати да смо мн земља која 
je учинила гигантске кораке и у томе погледу. 

Ja hy ла укажем нарочито на тај факат, да je н 
сама опозпцпја призпала, као mro сам мало npe ре- 
као, да je експозе Министарства пошта, телеграс]),! 
!i телефона једно критично расматрање. Томе још 
додајем сад, да je и мој ранији претходник, госпо- 
дин Мппистар Калуђерчић.у своме говору изнео на 
један зналачки начпн проблеме поштанско-теле- 
графско и телефопске службе. Шта то показујс? To 
показује да je Влада г. др. Милана Ст:ојадиновића 
и преко мога претходника и преко мене, јасно no- 
казала и доказала пред Народном скупштином да 
je она ушла у све проблеме телеграфско-телефонско 
службе, и да улаже све напоре да у службу дигне 
na onaj стспен, na коме степену и висини стоје то 
струке у другим културнпм земљама, које имају 
много дужи број година националног стварања и 
рада. Да je заиста Влада г. др. Милана Стојадино- 
вића na томс пољу мпого што шта учинила, ви сте 
ипдсли, господо. да сам ja jacno истакао у експозсу, 
да раније никад пису биле предви!)епе суме за ИЗ- 
градн>у иоштаиско-тслеграфских зграда ни у јед- 
ном буџету, m да je у томе погледу први корак учи- 
нила Влада г. др. Милана Стојадиновића, a ми сви 
врло добро знамо, у каквом се стању палазе поштан- 
ске зграде и колико су исте руилнране и како тамо 
губи злравл.е чиповпиштво којс тамо ради. (Бурно 
одобраван>е у цеитруму и na ДеснИЦИ!) 

Исто тако, господо народни посланици, ja сам 
истакао нарочито и то, колико се учннило на стпа- 
рап^у болл1х међунар.одних телефонских и теле- 
графских веза и ла се у том погледу отишло 
много папред, као и на изграђивашу читавог низа 
телефонских мрежних група, kao у Дубровнику и 
Сплиту и појачаваљу истих у Београду, Загребу, 
Љубљани n na другим местима. To сие, господо, 
jacno показује да ова Влада као и na свима дру- 
гим грапама чржанис актгивности нс стоји скрште- 
пих руку ни код овога ресора. Onoj господи, KOJ;I 
желс да би MU дапас трсбплп да будемо иа онбм 
CTvnibv развића попггапско-тслеграфске службе, na 
комс степену данас стоји Фраицуска, јер je један 
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говорник напсо пример ca Паризом како сс тамо 
брзо добијају писма која noće ознаку депеш, ja 
могу да им одговорим само то: Иека би нам дао 
Бог да ми што дуже иоживнмо у овој држави 
Југославији у миру и да прегнућем свих национал- 
них конструктивних снага порадимо да дођемо на 
онај степен на коме данас стои велика Фрајицуска. 
A досадашњи наш рад, a нарочито рад који je 
показао највећу интезивност за пocлeд^be две и no 
године, од доласка на управу државе Владе госпо- 
дина доктора Стојадиновића, даје нам право да 
може;ио всдра чсла и бистра ока гледати и у бу- 
дућност. 

■ Сад, господо, хоћу да одговорим на неколико 
замерака које су овде пале. 

Господнн Вујић, трудећи се тако исто да буде 
објективан и показујући и извесне симпатије према 
мени, што мислим да неће бити некоректно од мене 
да то нстакнем, он je нстовремено учниио ипак 
извесне мало теже констатацпјс, на које ja морам 
ла се осврнсм. 

I [абавка телетипа телеграфских писаћих ма- 
тииа извршена je у 1934 годиии. Уз нове апарате 
мора се и особље обучавати и, иа тај иачнн, ство- 
рити један кадар стручног особља које lie бити 
оспосо6лјСно да овим апаратима рукује. Данас су 
све ове машине у раду и дају добре резултате. 
Према томе, господо ,ја мислим да нс може бити 
меке нарочите бојазпи, изражене од господнна 
ВујиКа, у погледу набавке овћх телетипа апарата. 

Што се тиче његових тврдњи којс за собом 
немају доказа, — то нарочито подвлачим, — да су 
тамо извршене извесне злоупотребе приликом на- 
бавке тих писаћих телеграфских апарата, ja могу, 
господо, да одговорим ово: да м господин Вујић 
a и Мародна скупштина, na и цела јавност, могу 
бити сигурнп у то, да ако буде тамо ма каквих 
злоупотреба, без обзира ко их je извршио, да he 
доћи акција, с моје стране, која he дати пуну за- 
конску сатисфакцију оним људима, којн су -тра- 
жили да се у roj ствари примени правда,.. (Бурно 
пљескање). A исто тако да he се дати законска 
саикција и сви.ма опима код којих се буду утвр- 
диле злоупотребс. (Одобравање и пљескање). 

Напомена, господо, да се телеграми прекуца- 
вају на гракицама Саве и Дунава, као да се данас 
налазимо у двема разним државама, није оправ- 
дана. Није оиравдат са тога разлога што то iii)c- 
куцавање не долази отуда, mro смр ми подвојени 
неким законским прописима, којс би иам дикто- 
вали неке државне ме1)е, него што je потреба самог 
телеграфског саобраћаја да се извесие дапеше 
прекуцавају, због тога mro ми немамо такву и то- 
лико обимну телеграфоку мрежу да би свако место 
било повезано директном ^инијом, да би сва места 
могла прнмити директан саобраћај између себе, 
јер би то била огромна мрежа телеграфских 
линија. 

Господо, г. ByJHli упутио je мени и један апсл, 
да ja у својој политици гледам, да се постојеће 
ваздупже телеграфске и телефонске мреже оправ- 
• i.ajv, да се подижу нове и да се појачавају, a да 
се уопште напусти питање полагања кабла иа ли- 
пији   Београд—Загреб—Марибор. 

Г. Byjiili je као министар утрошио јсдан крс- 
дит од 3 милиона динара да би уопоставио бољу 
иезу између Београда и Загреба. Међутим, госпо- 
до, данас изме1;у Београда и Загреба телефонска 

линија толико je oiirepelieHa да дневно 30% раз- 
говора између Београда и Загреба остају неоства- 
рени, Да On се тај саобраћај оспособио да прими 
сав тај прилив KOJU налаже живот између Бео- 
града и Загреба, потребно би било изграђивати 
дуплу линију са дуплим дирецима и то би ко- 
шталр 40 милиона динара. A те линије које су 
ваздушне, позната je ствар, да су више изложене 
квару, и познато je, да не могу дати у употреби 
онакве резултате какве he да даде кабл. Зато би 
се дошло до тога да после утрошених 40 милиона 
динара требало би још и нових 20 или 40 мили- 
она, јер je телеграфски и телефонски caoopaliaj 
стално у порасту, и, према томе, ишли би оним 
иутем крпарења као mro je већ г. Hvjiih учинио 
са ona 3 милиона. 

Поред тога, господо, ми из Владе и ви који 
помажете Владу показали смо увек да водпмо ра- 
чуна o одбрани земље. Одбрана земље то je једна 
врло важна ствар, и чим се постави то питање, 
мора свакоме бити јасно, који уме да мисли, и који 
хоће да мнсли, да оно mro стоји у ваздуху да je 
то много несигурније када дође једнога дана опа- 
сност no земљу. И зато моја политика иде за тим, 
да иаше телеграфске и телефонске линије сакри- 
вамо што дубље у земљу и због тога пам -треба 
кабл. (Гласови из aeliHne: Тако je!) 

Господо, мн зпамо врло добро mra значи оба- 
вештајна служба за време рата. Обавештајна слу- 
жба значи ono главно уно које треба да бднје na 
сигурности зсмлјС, и ако то уво нема добре везе 
онда je позната ствар да lie бнти задоцнења у вре- 
мену, и да се не може са оном нупом сигурношћу 
извршити одбрана земље од стране наше војске 
и, према томе, наша војска неће бити у стању не 
;to6HJajyliH потребна обаветтсња да заузме увек 
na време ono место које joj команда диктује. По- 
зната je ствар, да, ко у рату не буде кретао тачно 
војску no месту и времену, raj мора губити рат, 
a да би могла тачно војска да се креће и no месту 
и no времену, потребно да имамо што више теле- 
графоких и телефоиских лнппја. И КраЛ)евска вла- 
да водеНи рачуна o овоме као и o економским мо- 
мептпма и o екопомском онажењу name зем- 
ље, упућујући зомл>у једном naJBeliCM проопери- 
тету са једпнм таквим замахом какав се у патем 
животу није occliao од OMo6ol)eiba до данас, до- 
казује да у свима питањима показује једпо добро 
разумевагБе и једпу добру вољу и енергију, да у 
корист народпе привреде реши сва могућа питања 
која су пред п.у и стављспа. 

Господо, говорепо je o пеким пслпкпм пагра- 
дама, које су плаћене појединим чиновницима који 
пишу књпге у Минпстарству. За сада, према пода- 
цима којнма ja располажем, na тс награде издато 
je свега око 4000 дипара. Али, господо, Министар 
je зато ту, да све што чује, да то провери. Ja бар 
стојим na том гледишту и ja hy ипак то провсрити. 
Ако та.мо има печега што не вал>а и што не би било 
у складу са иптересима поштапске слум^бе и no- 
штакског чиновииштва, ja отворено изјављујем, да 
се то више nehe дога1)ати. 

Господо, ja сам у споме експозеу »арочито 
истакао потребу уговорних пошта. Ja сам тамо 
образложио шта су то угоиорпс поште,, каква je 
разлика иамеђу уговорпих m државнпх пошта, и 
јасно сам истакао потребу уговорних пошта. Али 
пошто се томе приговарало, ja xohy ипак да одго- 



560 XXVIII REDOVNI SASTANAK — 5 MARTA  1938 

иорим ca OIIHM мојим гврђењем: уговорне iioiure 
иајвише служе нашем народу који живи у мајза- 
баченијим и непроходннм крајенима. 

Господо, ми са овим редовним буџетским срет- 
стич.ма не можемо у тим местима да установимо 
и државне поште, јер су миого скупље и онда би 
поштоваии посподин друг Boja Лазић који тражи 
поште за сељаке ипак с друге стране казао да су 
велики терети наметнути сол.ацима, na нисмо знали 
како би измирили ona његова тражења и ми смо 
то измирнли па тај начни, што смо узели јевти- 
иији облик уговорних пошта, које ничим ис изо- 
стају у погледу гтословања за државним поштама. 
II на тај начин, ми, господо народни посланици, 
хоћемо пошту као сретство за посредовање чак и 
у просвети п у култури, да примамнемо што бли- 
же селу. 

Гооподо, још само na једну папомииу г. Вуји- 
lia'. Г. Вујић je казао да се нарочито блефира преко 
штампс са отварањем неких нових теЛефоиских 
линија са Ајзербаџаном, Персијом и Сиријом 
n т. д., наводећи земље које су много од иас уда- 
љене. Међутим, гооподој ту нема ннкакврг блефи- 
paiba.Ho објанљује се то преко штампе због тога, 
да се то у јавности покаже, да je то неки нарочити 
успех* Краљевске владе, јер ona Крал>еБСка влада 
не рачуна са јевтиним успесима и она никада не 
рачуна са тим да може ODOM народу бацити пра- 
шииу у очп. Mu водимо једну искрену политику 
ка екоиомском снажељу и подиза11.у namer народа, 
и према томе ми не бацамо праши«у у очи. A ono 
IHTO се објављује преко иовипа, објавл^ује се зато, 
акч) би се неко од држављанина тих земаља на- 
mao у iianioj земљи, да има законске могућности да 
употреби ово културно сретство и да дође у везу 
са својом земљом. M то се абјављује прско нови- 
ira само ради обавештења, (Лљескање у центруму 
и na десници). 

A затим, господо, никакве коиференцијс иа- 
рочито ис одрсђују се да се отворе ове телефонске 
ликије и саобраћај са иностранством a још мање 
да со коифсрснцнјс састају na мору и да се uicrajv 
no тим лепим мсстпма- Ja сам, посподо, потписао 
неколико решења којима се отварају такве линије. 
II то je свршено у иеђусобној администрацијц. 
Хартија je извршила свој задатак, a никакви људи 
пису слатн у том цил>у на те колференције, 

Потом je поменута и тражена чак анкета за 
тај«у радио-емисиону станицу у Загребу, Господо, 
ja мнслим да го није нншта страшно, ако прнзна- 
јем, да до сада нисам vmao у то да ли je и како 
радила та тајна емисисна радиостаиица у Загребу. 

Алн ja гиам, да je r, Вујић овде, о« би ono 
■ отпуно сигура« пссле ове моје изјаве, да ту неће 
бити никакве злоупотребе и ннкакве штете no др- 
жавне интересе, пошто ja даад ову изјаву: Са свом 
енергијом и одлучношћу испитаћу, да ли постоји 
тајна радио-емисиона станица у Загребу, шта je 
сна радила, какав je њем рад ono, да ли je био 
inču рад штетан no интересе државе. Јер то, што 
je била тајпа, то већ наговештава, да je рад могао 
бити штетан no државне интересе. И, према томе, у 
овој земљи може бити сваки спокојан, кад ja из- 
јавим, да he најтеже законске санкције постићи 
све оне, који су учинили злоупотребе и оттетили 
државне интересе. И после тога, господо, ако on 
материјал био такав, јер ja овде ne говорим са 
доказима, али иека ме извини г. Вујић, mije ии on 

Hehv 
(Ил.ескац,;, 

ronopiio ca доказима, na зато слободно ja могу i. 
тврдим, ако би био материјал такав, да би иза \и 
ва-о једиу анкету, може бити спокојан и г. Bvini 
и  цела Народна скупштипа, да од те анкете 

ITH, јер кемам потребе да бежим 
у ценгруиу и на десиици). 

Господо народни посланици, na крају ja ii3j;i!t 
, ујем, да захвал>ујем гоецоди из опозиције за ц", ■ 

1обронамерну критику, a да не би оставио u'V 
руга Лазића  незадовољелог, да  му  ne   поменеЈ 
ие, јер знам, да on воли да му се име много no! 

Miiihc, ja могу да кажем ово: Г. Boja Лазић има 
i nio мени  да  благодари  што сам држао onaj 
иакав говор у Финансмјском одбору, јер да ниса^ 

роворио у Финанснјском одбору, r. Лазић не Гц' 
кмао тему за данашњи говор у Скупштини. Ja ca! 
"пла дао једну изјаву o радиу, али ne онако ц\ 
садоме смислу, како je он интерпретира.    Ja    знаЈ 
ао реални политичар и као човек, који noću п-.' 

говорпост, јер сам ресорпи Мнпистар, да ne rpeo-i 
да дам тако лако нзјаву, да иисли.м да одмах уве 
дем у свакој  сељачкој кући радио. 

Ja знам, господо, да je то одмах немогуће, аљ 
могу да изјавим слободно, не плашећи се пи већи)! 
сел»ака него mro je Boja Лазић, камо среће ai«' 
мп успелп и ако on довели нашом добром полити, 
ком дотле и финансијска сретства да једнога дац, 
буде радио у свакој сељачкој кући. Природно, •/, 
Кемо npn томе одмер^вати и ми који повнајемо* се 
љачкп жпвот врло добро, шта je прече, na ћемо 
прво дати ono mro je прече, али ћемо мислити u n 
iоме, да ссљак који жнни no планииама и гудурама 
пма право да до љега продре просвета и култура 
(Одобрана11>е у центруму и na деспици). 

Ha крају, господо, ви познајете мој рад као 
јавног радпика. Ja мислпм да nehe бити никаква 
пекоректност са моје стране ако изјавим, са ове го. 
ворппце: сиакп onaj којп je мпслпо да je мо 
r.niii пеких злоупотреба у ресору MmiiicTapcTui 
пошта пека будс потпуно спокојан. јер моја цело- 
купна прошлост и акција као јавног радника n im. 
литичког човека, јамчи да никакве злоупотребе не 
може бити за коју ja будем знао, a да осгане no. 
(сажњеиа no најстрожијим законским пропиоима 
И због тога ja иас иовивам да гласатс за предло^ 
жени буџет Министарства пошта, телеграфа и те. 
лефоиа. (Бурно пл.ескап.е у цептруму и на десници) 

Potpretsedmk Franjo Markic: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpljena to je 
pretres u pojedinostima predloga budžeta rashoda 
ХИ — razdeo - - Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona, završen. Prelazimo na glasanje. Glasače se 
po partijama sedenjem i ustajanjem. Gospoda na- 
rodni poslnici, koji primaju pročitane partije izvo- 
leče sedeti, a koji ne primaju, izvoleće ustati". Molim 
izvestioca g. dr. Ča^lava Nikitovića da izvoli pro- 
čitali   partiju   735. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
XII razdeo ■ Ministarstvo pošta, telegrafa i tele- 
fona. 

Potprclsednik Franjo Markić: Prima li Narodu.! 
Skupština pročitanu partiju 735? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Večina sedi). Večina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 735 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju. 736. 
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- Za ovim je Narodna skupština, glasajući sc- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda XII razdeo — Ministarstva pošta, telegrafa i te- 
lefona  od partije 7.30 do partije 751 d zaključno. 

Potpretsednik Franjo Markić: Izvolite čuti par- 
tiju 751 e sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Caslav Nikitović pročita partiju 
751 e sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji   glasi  : 

XII RAZDEO   —   MINISTARSTVO   POŠTA,   TELE- 
GRAFA I TELEFONA 

GLAVA  ХС111 — MINISTARSTVO 

Vaiircdni   rashodi 
Nabavke i montaža itd. 

U   prvom   redu,  posle   reči:   „novih"   umetnuti   reči:   „i 
proširenje postojećih" 

Ukupno XII razdeo 

Potpretsednik Franjo Markić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 751e sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 751e sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite   čuti  partiju 752. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl.  102 Ustava  i § 67 Zakona o poslovnom 
redu  u  Narodnoj skupštini  većinom glasova usvojila 

,u  pojedinostima  sve  partije  predloga  budžeta   ras- 
hoda  XII  razdeo Ministarstva pošta, telegrafa  i te- 
lefona od partije 752 do partije 766 zaključno. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — XII 
razdeg — Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona 
po svima partijama pojedinačno primljen, objavlju- 
jem da je ceo predlog budžeta rashoda XII Ministar- 
stvo pošta, telegrafa i telefona primljen (Burno plje- 
skanje i odobravanje u cent minu i na desnici). 

Gospodo narodni poslanici, kao što svi vidite. 
vreme je mnogo poodmaklo i ja ću sa vašim pr'- 
stankom zaključiti OVU današnju sednicu. 

Dozvolite mi da vam predložim kao dnevni red 
za narednu sednicu: Produženje pretresa u pojedi- 
nostima izveštaja Finansljskog odbora o predlogu 
budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom 
Finansijskog zakona za budžetsku 1938/39 godinu i 
to: 1 - Pretres budžeta rashoda — X razdeo - 
Ministarstvo građevina, 2 — Pretres budžeta rashoda 
— XI razdeo — Ministarstvo trgovine i industrije, i 
3. — Pretres budžeta rashoda - XV razdeo — Mi- 
nistarstvo šuma i rudnika. 

Sa  vašim pristankom  ovu sednicu zaključujem, 
a  narednu zakazujem  za ponedeljak u 8 časova  pre- 
podile. 

(Sednica je zaključena  u  14.50 časova) 

7! 




